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رئیس جمهور گفت: همه علامت ها نشــان می دهد که با خرید واکســن خارجی و تولید واکسن داخلی، شــرایط از هفته آینده به لحاظ واکسن 
بســیار بهتر خواهد شد و واکسیناسیون با سرعت وسیع تر انجام می گیرد.

به گزارش خبرنگار مهر، حجت الاســلام حسن روحانی رئیس جمهور صبح امروز )شــنبه( در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا ضمن گرامیداشت 
روز دوازدهم تیرماه )حمله ناجوانمردانه ناوگان آمریکایی به هواپیمای مســافربری در ســال ۶۷ در خلیج فارس(، گفت: در این حادثه ۲۹۰ نفر 
از سرنشــینان هواپیما به شــهادت رسیدند. متاسفانه دولت آمریکا از آن زمان تاکنون نه عذرخواهی رسمی نسبت به این جنایت کرد و نه اینکه 

اقدام قابل توجهی انجام داد و از طرف دیگر فرمانده این ناو را هم مورد تشــویق قرار داد. mamlekatonline.ir
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حسین سلاح ورزی
ایــن روزها در افکار عمومــی و بویژه در مجامع 
و شــبکه روابط فعالان و صاحبنظران اقتصادی، 
این ســوال بسیار شنیده می شود که عبور اقتصاد 
ایــران از بحــران فعلی بیشــتر وابســته به حل 
معضلات ســاختاری نظام اقتصادی است یا گره 

المللی کشور؟ بین  از وضعیت روابط  گشایی 
در این باب نظرات متنوعی طرح شــده و به نظر 
می رســد هر یک گوشه ای از حقیقت را در خود 
دارد. کنــار هم قرار دادن ایــن نظرات می تواند 

تصویــر کامل تری از موضوع به ما ارائه کند.
طرفداران اولویت گشــایش بین المللی: استدلال 
های این گروه دو نکته بســیار عمیق و اساســی 

در خود دارد.
نکته نخست اینکه در دنیای امروز و عصر اقتصاد 
دانــش بنیان، موضــوع تقســیم کار تخصصی و 
صرفه ناشی از مقیاس در ســرمایه گذاری برای 
توســعه دانش و فناوری، موتــور محرکه اصلی 
تولید ثروت اســت. نشان آشــکار این ادعا رشد 
دو برابری ارزش تجارت جهانی نســبت به رشد 
اقتصادی جهانی اســت. در واقــع این گروه می 
گوینــد در میانمدت و درازمدت، بدون روابط بین 
المللی موثر و توســعه تولید صادرات محور، مردم 
و کشور، لاجرم به صورت نســبی )در مقایسه با 
سایر جهان( فقیرتر خواهند شد و این مدعا کاملا 

منطبق با منطق اقتصادی و عقل ســلیم است.
نکته دوم در اســتدلال این گروه این است که در 
جهان شــبکه ای، که باقی مانــدن در بازارهای 
بین المللی برای هر بنگاه و اقتصاد هر کشــوری، 
دیگر نــه یک مزیت، بلکه یــک ضرورت حیاتی 
بازار سرمایه،  ایالات متحده در  اســت؛ مرکزیت 
بازار فناوری و پویایی و بالندگی بازار مصرف این 
کشــور، در کنار امکانات فنی و حقوقی و مالی آن 
دولت برای تحمیل اراده سیاســی خود در عرصه 
تجارت بیــن الملل، آمریــکا را در موقعیتی قرار 
داده است که اگر مصر به حذف بنگاه یا کشوری 
از شبکه روابط اقتصاد جهانی باشد؛ تا حد زیادی 
در این امــر توفیق خواهد یافــت. تجربیات تلخ 
روزهای تحریم، متاســفانه تا حد زیادی موید این 

گزاره است.
در مقابل آنان که بر اولویت اصلاحات ســاختاری 
اقتصاد کشــور تاکید دارند نیز دو نکته کلیدی را 
در اســتدلالهای خود طرح می کنند که شایسته 

است. بسیار  توجه 
نکته نخســت اینکه دسترسی به بازارها و سرمایه 
و فنــاوری بین المللی، برای هــر نظام اقتصادی 
منبعی اســت مانند سایر منابع؛ اما در نهایت آنچه 
اقتصاد را پیش می برد و موجب شــکوفایی بنگاه 
و ارتقــای رفاه خانوار می شــود؛ توانایی اقتصاد 
برای ایجاد ارزش افزوده اســت. ناهنجاری های 
ســاختاری در نظام اقتصادی ایران، با ســرکوب 
انگیزه ایجاد رشــد از طریــق ارتقای بهره وری، 
موتــور تولیــد ارزش افزوده در نظــام اقتصادی 
ایــران را خاموش کرده اســت و بــه این ترتیب 
گشــایش های بین المللی نیــز، تنها به رونق و 
رواج خام فروشــی و اشــاعه مجدد سیاســتهای 
مضر و مخرب ســرکوب ارزی منجر خواهد شد. 
در واقع ریختن بنزین در باک ماشــینی که موتور 
آن خراب اســت فایده ای ندارد.نکته دوم اینکه 
ناهنجاری های ســاختاری نظــام اقتصادی، که 
طرفداران اولویت اصلاح نظام اقتصادی نســبت 
به گشــایش سیاســی، از آن بعنوان »تحریمهای 
داخلی« و یــا »خودتحریمی« یاد مــی کنند؛ تا 
حد زیــادی از تحریمهــای بین المللی مســتقل 
اســت. البته قطعا دسترســی به منابع بین المللی 
انجام این اصلاحات ســخت و دردناک را ســاده 
تــر خواهد کرد؛ اما در اســاس، ایــن اصلاحات 
نیازمند زیرســاخت فنی و اراده سیاسی در درون 
کشور اســت و اتصال ضروری و ذاتی به موضوع 

ندارد. تحریمها 
کنار هم قــرار دادن نکات و اســتدلال های دو 
گروه، بوضوح نشــان مــی دهــد در درازمدت، 
رســیدن به یک اقتصاد شــکوفا و پایدار، نیازمند 
حل هر دو مســئله اســت. اما به نظر می رسد در 
صورت توانایــی حاکمیت برای بســیج همراهی 
عمومی و عــزم ملی، از طریــق نمایش تعهد به 
اصلاح امــور و رعایت اســتانداردهای حکمرانی 
خــوب در نظــام اقتصــادی، گزینــه دوم یعنی 
اصلاح ساختاری نظام اقتصادی از اولویت زمانی 
بیشــتری برخوردار باشد و شــانس ما برای بهره 
برداری صحیح از فرصتهایی که در پی گشــایش 

بیــن المللی خواهد آمد را نیز افزایش دهد.
* نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران

اقتصاد یا سیاست؟ مسئله این است!

 آگاه سازی مخاطب
  جایگزین مسدودسازی

 فضای مجازی

وزیر صمت: سالانه ۷00 میلیون 
مترمربع کاشی در کشور تولید 

می شود

 بانک ها و شهرداری ها
 از عوامل دلالی بازار مسکن 

هستند

فاصله قیمت تمام شده و 
تکلیفی، چالش توسعه صنعت 

برق است

 برگزیدگان »همراهی2«
 صاپ یک میلیارد ریال جایزه 

گرفتند
وزیر ارتباطــات و فناوری اطلاعــات گفت که به 
جای راهکار مسدودســازی و درگیر شدن با فضای 
مجازی، راهکار آگاه ســازی مخاطب را مدنظر قرار 

دادیم.

 وزیــر صنعت، معدن و تجــارت گفت: صنعت 
کاشی رونق مناسبی یافته و اکنون سالانه ۷۰۰ 
میلیون مترمربع کاشی در کشور تولید می شود.

علیرضا رزم حسینی روز شنبه در حاشیه...

یک کارشناس اقتصادی، دلالی زمین و مسکن 
را از عوامل قرار نگرفتن ایران در شبکه اقتصاد 
جهانی دانســت و گفت: امروزه خرید و فروش 

زمین و مسکن به کالای سرمایه ای و ...

رئیس گروه مدیریت پروژه شرکت برق حرارتی، ریشه 
تمامی مشکلات اقتصادی صنعت برق را تفاوت قیمت 
تمام شــده و تکلیفی فروش برق دانست.در خصوص 
»راهکارهای افزایش سرمایه گذاری برای تولید برق«...

 برگزیدگان مرحله دوم طــرح »همراهی ۲« 
برای دعوت به اســتفاده از خدمات بانکداری 
غیرحضوری و اپلیکیشن پرداخت صاپ بانک 
صادرات ایران یک میلیارد ریال جایزه گرفتند.

دولت جدید چگونه تورم و سفره مردم را مدیریت می کند؟ 
هشداررییسسابقاتاقبازرگانیتهرانبهرییسدولتسیزدهم

هشدارهای رئیس بخش عفونی بیمارستان مسیح دانشوری درباره موج پنجم کرونا

بیمارستان ها  پر  می شوند، چاره ای جز تعطیلی واقعی نداریم

الهــام پاوه نژاد، بازیگر شــناخته شــده تئاتر، ســینما و 
تلویزیون کــه اگر وضعیت قرمز کرونا اجــازه دهد، قرار 
اســت »لاموزیکا« را روی صحنه ببرد می گوید برخلاف 
همه ادعاهای کذب، برای تزریق واکســن ایرانی کرونا با 
خودش و گروه نمایشــش نه قراردادی بسته و نه حتی با 
آن ها تماسی گرفته شده بود و خودش پیگیر رخ دادن آن 

بوده است.
الهام پاوه نژاد این روزها مشغول تمرین نمایش »لاموزیکا« 
به نویسندگی مارگریت دوراس با ترجمه هوشنگ حسامی 
به دراماتــورژی و طراحی خود و بــازی خودش در کنار 
احسان کرمی است. نمایشی که اگر وضعیت قرمز کرونا 
اجازه دهد قرار اســت در کافه گالری باروک روی صحنه 
برود و دومین تجربه کارگردانی تئاتر پاوه نژاد پس از »کافه 

پولشری« را رقم بزند.

آن چه در ادامه می خوانید حاصل گفت وگویی اســت با او 
در یکی از جلسات تمرینش که در آن به شکل مشخص 
به رابطه ســلبریتی ها و اطلاع رسانی در خصوص رعایت 
شیوه نامه های بهداشتی و ترویج هشتگ در خانه بمانیم و 
جنجال های پیرامون تزریق واکسن ایرانی کرونا توسط او و 

اعضای گروهش پرداخته ایم.
آذر ۱۳۹۹ بود که دکتر مصطفــی جلالی فخر که افزون 
برآن که متخصص بیماری های داخلی اســت، نویسنده و 
منتقد ســینما هم هست در گفت وگو با خبرآنلاین از شما 
این گونــه یاد کرد: »ما از بین هنرمنــدان، افراد زیادی را 
داریم مانند خانم الهام پاوه نژاد که در فضای مجازی مطرح 
هستند و از روز اول شیوع کرونا، در کنار کادر درمان، شروع 
به اطلاع رسانی کرده و نقش مثبت داشته اند.« گفت وگویی 

که به بهانه نامه جنجالی بهروز افخمی به ...

واکسیناسیون هنرمندان با واکسن ایرانی، شایعات و ابهامات

الهام پاوه نژاد: خودمان داوطلب 
شدیم و ریالی هم پول نگرفتیم
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بروکراسی نظام اداری ایران از 
عوامل مخل توسعه کشور است

روحانی:

وضعیت واکسیناسیون بهتر می شود نهمین جلسه ســتاد هماهنگی و راهبری نقشه مهندسی فرهنگی کشور 
امروز )شنبه( به ریاست معاون اول رییس جمهور برگزار شد.

به گزارش ایســنا، اسحاق جهانگیری با اشاره به گزارش دبیرخانه ستاد در 
خصوص وضعیت اجرای نظام نامه پیوســت فرهنگی طرح های مهم و 
کلان کشور،  گفت: لازم است تهیه پیوست فرهنگی برنامه ها و طرح ها 
مشــتمل بر شاخص های شفاف و قابل ارزیابی با چارچوبی دقیق باشد تا 
دستگاه های مجری طرح های کلان به صورت دقیق و روشن وظایف و 

تکالیف خود را بدانند.
معاون اول رییس جمهور از بروکراســی موجود نظام اداری ایران به عنوان 
یکی از عوامل مخل توسعه کشور نام برد و گفت: تهیه و تدوین اسناد متعدد 
در کشور باعث شده تا برخی از طرح ها و برنامه ها متوقف شود و بعضاً این 
اسناد خود به عاملی برای جلوگیری و ممانعت از پیشبرد امور تبدیل شده اند.

وی با اشاره به اهتمام دبیرخانه ستاد هماهنگی و راهبری نقشه مهندسی 
فرهنگی کشــور برای اجرای مطالبه مقام معظم رهبری مبنی بر تدوین و 
تهیه پیوست فرهنگی برای طرح های پولی، مالی و عمرانی کشور، اظهار 
داشت: تجربه موفق تهیه پیوست زیست محیطی برای طرح های کلان 
کشــور نشان می دهد که اگر شاخص ها به درستی تعیین شوند، دستگاه 
های مجری طرح ها قادر خواهند بود برای اجرای سیاســت های تعیین 
شــده برنامه ریزی کنند. لازم است از این تجربه موفق در تدوین پیوست 
های فرهنگی استفاده شود تا از اجرای طرح هایی که پیامدهای نامطلوب 
فرهنگی و اجتماعی دارند، جلوگیری شود.جهانگیری افزود: وضعیت فرهنگی 
و اجتماعی امروز جامعه نظیر حاشیه نشینی کلان شهرها و سایر آسیب های 
اجتماعی ناشی از آن، حاصل تبعات و پیامدهای منفی تصمیمات سال های 
گذشــته است که اگر در آن سالها پیامدهای اجتماعی هر تصمیم در قالب 
پیوست فرهنگی مدنظر قرار می گرفت شاید وضعیت امروز جامعه به لحاظ 
آســیب های اجتماعی متفاوت بود.وی با یادآوری جلسات برگزار شده در 
خصوص آسیب های اجتماعی که در حضور مقام معظم رهبری برگزار شد، 
تصریح کرد: در یکی از این جلســات پیشنهاد دادم که ۱.5 میلیارد دلار از 
صندوق توسعه ملی برای اجرای طرح های اشتغال زای روستایی که منجر 
به ماندگاری روستاییان در روستاها و جلوگیری از حاشیه نشینی و گسترش 
حاشیه نشینی می شود، اختصاص یابد که خوشبختانه گزارش ها نشان می 
دهد این طرح با نتایج مثبتی همراه بوده و بعضا شــاهد مهاجرت معکوس 
به روستاها هســتیم.معاون اول رییس جمهور از اعضای ستاد و دبیرخانه 
به خاطر تلاش و پیگیری های مجدانه در ســالهای اخیر قدردانی و اظهار 
امیدواری کرد این روند در دولت آینده با جدیت هر چه بیشتر ادامه پیدا کند.

در این جلسه که وزرای آموزش و پرورش، فرهنگ و ارشاد اسلامی، ورزش 
و جوانان و معاون رییس جمهور در امور زنان و خانواده نیز حضور داشتند،  
حجت الاسلام سید رضا عاملی دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی گزارشی 
از ارزیابی وضعیت اجرای نظام نامه پیوســت فرهنگی طرح های مهم و 
کلان کشــور ارائه کرد و گفت: این موضوع مطالبه مقام معظم رهبری در 
سال ۱۳8۶ است که تاکنون آنطور که باید مورد توجه قرار نگرفته اما امروز 
مصوبه ای توسط ستاد برای اجرای آن پیشنهاد شده است.در این نشست 
پیشنهاد مصوبه ستاد مبنی بر تجمیع اجرای پیوست های چهارگانه حوزه 
فرهنگ مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت و پس از ارائه پیشــنهادات و 
دیدگاه های اعضای ستاد، مقرر شد شاخص های قابل ارزیابی برای پیوست 
های فرهنگی طرح ها و برنامه ها در نظر گرفته شــود و نظرات اصلاحی 

مطرح شده در جلسه نیز در تدوین نهایی آن لحاظ شود.
در ادامه این جلســه گزارشی از عملکرد کارگروه رصد فرهنگی ارائه شد و 
دبیر ستاد به تشریح اهم مصوبات هشت جلسه گذشته و وضعیت اجرایی 

این مصوبات پرداخت.

رئیس جمهور گفت: همه علامت ها نشان می دهد 
که بــا خرید واکســن خارجی و تولید واکســن 
داخلی، شــرایط از هفته آینده به لحاظ واکســن 
بســیار بهتر خواهد شد و واکسیناسیون با سرعت 

وسیع تر انجام می گیرد.
به گزارش خبرنگار مهر، حجت الاســلام حسن 
روحانــی رئیس جمهور صبح امروز )شــنبه( در 
جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا ضمن گرامیداشت 
روز دوازدهم تیرمــاه )حمله ناجوانمردانه ناوگان 
آمریکایی به هواپیمای مســافربری در سال ۶۷ 
در خلیج فارس(، گفت: در این حادثه ۲۹۰ نفر از 
سرنشــینان هواپیما به شهادت رسیدند. متاسفانه 
دولت آمریــکا از آن زمان تاکنون نه عذرخواهی 
رسمی نسبت به این جنایت کرد و نه اینکه اقدام 
قابل توجهــی انجام داد و از طرف دیگر فرمانده 

این ناو را هم مورد تشویق قرار داد.
وی افــزود: ما به ارواح همه آن شــهیدان درود 
می فرســتیم و برای آنها علو درجات می خواهیم 
و امیدواریم دولت آمریکا بداند که جنایت بســیار 
بزرگی را در ســال ۶۷ در خلیــج فارس مرتکب 
شد و همواره همه آزادی خواهان جهان خواستار 
این هستند که آمریکا اقدامات لازم را هم برای 
عذرخواهی و هم برای جبران و هم برای توضیح 
اینکه چرا قاتــل و جنایتکار این جنایت بزرگ را 

مورد تشویق قرار داد، به اطلاع مردم برساند.
رئیس جمهور در ادامه با اشاره به شیوع بیماری 
کرونــا، گفت: مــا امروز در یک شــرایط خاص 
کرونایی قــرار گرفته ایم و در مقایســه با هفته 
پیش، متاســفانه در مســیر افزایش این بیماری 
هســتیم. در هفته های گذشته اعلام شده بود که 
ویــروس جدید »دلتا« از مناطق جنوبی و جنوب 
شرق وارد کشور شــده است و باید مراقبت شود 
که این ویروس به درون کشور سرایت نکند، اما 
متاسفانه این ایام مســائلی داشتیم که به شیوع 

ویروس کمک کرد.
روحانــی خاطرنشــان کرد: مســئله انتخابات را 
داشــتیم، مخصوصاً انتخابات شوراها؛ گزارشاتی 
که به ما رسید مبنی بر این بود که میهمانی هایی 
که می دادند و ســفره هایی کــه در برخی نقاط 
می انداختند با پروتکل های بهداشــتی متناســب 

نبود.
وی گفت: امروز مســئله تابســتان و ســفرهای 
تابســتانی را هم داریم، قبلًا هــم ماه رمضان و 
عید فطر را داشــتیم و همه این عوامل دست به 
دســت هم می دهد تا این ویروس توســعه پیدا 
کند.رئیس جمهور تصریح کرد: همه آن مقرراتی 
که برای مناطــق قرمز، نارنجی و زرد پیش بینی 
کردیم باید اجرا شــود. اگر آن دستورالعمل مورد 

تردید قرار بگیرد یا عمل نشــود، ما دچار مشکل 
می شویم، این مســئله شوخی ندارد چرا که یک 
بیماری اســت و معلوم نیســت تا چه زمانی در 
جامعه ما میهمان ناخوانده می ماند و اگر مراقبت 
نکنیــم با مشــکلات زیادی مواجه می شــویم.

روحانــی ادامــه داد: ما با یک ویروســی مواجه 
شدیم که هرچه از آن می گذرد یک بعُد دیگری 
از آن نمایان می شود. مخصوصاً جهش ژنی این 
ویروس که بسیار خطرناک است. موتاسیون هایی 
که رخ می دهــد و تغییرات ژنتیکی که به تدریج 
ایجاد می کند، هر روز یــک نوع از این ویروس 
را با ویژگــی خاصی که معمولًا هم ســرایت و 
خطر آن بیشتر اســت، وارد کشور کرده و مردم 

را مبتلا می کند.
وی گفت: این ویروس این طور نیست که بگوئیم 
مخصوص یک کشــور و منطقه است، بلکه یک 
پاندمی است و سراســر جهان را فراگرفته است. 
یک کشــور محدودیت هایش را رفع می کند اما 
چند هفته بعد مجبور می شــود دوباره محدودیت 
ایجــاد کند.رئیس جمهــور بــا بیــان اینکه این 
ویروس هنوز ناشــناخته اســت، گفت: به عنوان 
مثال در اروپا یک کشــوری اعــلام می کند به 
خاطر واکســن هایی که زدیم شــرایط مناســب 
شده اســت و همه رستوران ها و تالارها و مراکز 
ورزشــی و فرهنگی را باز می کند اما سه یا چهار 
هفته بعد دو مرتبه هجــوم این بیماری با نوع و 
نام دیگر شــیوع پیدا می کند و آن کشور مجبور 
می شــود مجدداً محدودیت ایجاد کند، بنابراین 
معلوم اســت که هنوز ابعاد ایــن ویروس مورد 
شناسایی قرار نگرفته است و هر روز یک بخشی 

از قدرت خود را نمایان می کند.
روحانــی ادامه داد: این ویروس، ویروســی غیر 
قابل درمــان اســت. البته وقتی ایــن ویروس 
می آید یکسری عوارض جانبی هم ایجاد می کند 
کــه می توان آن را درمان کــرد اما هنوز داروی 
مشــخصی برای درمان ویروس وجود ندارد که 
بگوییم در چند نوبت مصرف کنیم تا درمان شود. 
در واقع این ویروس غیر قابل درمان اســت.وی 
گفت: در عین حال این ویروس واکسن پذیر ست 
یعنی واکســن می تواند در این ویروس تاثیرگذار 
باشد. البته گاهی اوقات شــرایطی پیش می آید 
که واکســن پذیــری آن هم مــورد تردید قرار 
می گیــرد، یعنی یک واکســنی می آیــد و مردم 
یک مصونیتی پیدا می کنند اما ســپس یک نوع 
جهش یافته جدیدی می آید و شرایط و مقاومتی 
که در بدن ایجاد شده اســت را می شکند. البته 
ممکن اســت مرگ و میر، کمی پایین تر باشد اما 
بیماری متاســفانه باز هــم وجود دارد و برخی از 

بیماران هم مجبورند بستری شوند.رئیس جمهور 
اظهار داشــت: این ویروس از یک طرف واکسن 
پذیر اســت و گاهی نیز واکسن پذیری آن از نظر 
ابتلا مورد تردید قرار دارد. اما به هرحال در همه 
دنیا نشان داده شــده که کشورهایی که واکسن 
بیشتری استفاده کردند، توانستند تا حدی جلوی 
ایــن بیمــاری را بگیرند.روحانی بــا بیان اینکه 
در مســئله واکسن، شــرایط ما روز به روز بهتر 
می شــود، گفت: البته باید واکســن بیشتری در 
اختیار می داشــتیم. اگر کشــورهایی که با آنها 
قرارداد بســتیم و بعضاً پــول آن را هم پرداخت 
کردیم، واکسن را به موقع به ما می دادند شرایط 
بهتری داشتیم. ما پول کواکس را پرداخت کردیم 
اما از آن قولی که به ما داده شد عقب است. ما از 
۱۶ میلیون و 8۰۰ هزار دوزی که سفارش دادیم، 
مقدار کمی را تحویــل گرفتیم، اگر این تعداد به 

زودی برسد می تواند به ما کمک کند.
وی تاکید کرد: همه علامت ها نشان می دهد که 
با خرید واکســن خارجی و تولید واکسن داخلی، 
شرایط از هفته آینده به لحاظ واکسن بسیار بهتر 
خواهد شــد و واکسیناســیون با سرعت وسیع تر 
انجام می گیرد. یکســری مشــکلاتی در نوبت 
دوم واکسیناســیون در تهران بود که رفع شــده 
و آن اجتمــاع و ازدحام هم از بین رفته اســت.

رئیس جمهــور گفت: ما قبــلًا اولویت هایی را در 
ســتاد کرونا مشــخص کرده بودیم و می توانیم 
برخی موارد دیگر را هــم در اولویت قرار دهیم. 
وزارت بهداشت این موارد را باید مورد توجه قرار 

دهد.
روحانــی ادامه داد: ما از یــک طرف بحث اول 
مهر و موضــوع مدارس و دانشــگاه ها را داریم 
و از طرف دیگر با کســب و کارها، مشــاغل و 
خدماتی مواجه هســتیم که باید هرچه ســریع تر 
واکسیناســیون آنها انجام بگیــرد. امیدواریم که 
بتوانیم واکسیناســیون را توسعه دهیم و شرایط 

مناسب تری را در هفته های آینده داشته باشیم.
وی گفت: هرکســی که واکســن تزریق کرده 
و هرکســی که تزریق نکرده اســت، حتماً باید 
پروتکل هــا را مراعــات کننــد. واکســن نباید 
باعث شــود کــه پروتکل ها را رعایــت نکنیم و 
فاصله گذاری و ماســک را کنــار بگذاریم و در 

میهمانی ها و دورهمی ها شرکت کنیم.
رئیس جمهور گفت: حداقل تا پایان ســال رعایت 
این پروتکل ها باید ادامه پیدا کند تا ببینیم شرایط 
به کجا می رسد. بنابراین اگرچه این بیماری قابل 
پیش بینی نیســت اما قابل پیشگیری است، یعنی 
با مراعات همه پروتکل ها ما می توانیم پیشگیری 

کنیم.

روحانی با بیان اینکه ما چاره ای جز »پروتکل«، 
»واکســن« و »امید و اعتمــاد« نداریم، گفت: 
این ســه عامل بایــد عواملی باشــند که مردم 
ما را هدایــت کند تا همه، اصول بهداشــتی را 
مراعات کننــد و هم اینکه در چارچوب پروتکل، 

فعالیت های اجتماعی خود را ادامه دهند.
وی گفت: امروز در جلسه بحث شد که در برخی 
استان های جنوبی، شــرایط حادی داریم. برخی 
از این اســتان ها قبلًا موج چهارم را نداشــتند و 
امروز وارد موج چهارم شــدند اما در کل کشــور 
این نگرانی وجود دارد که در مســیر موج پنجم 

قرار بگیریم.
رئیس جمهور تاکید کرد: امروز اعلام شد که ۶۹ 
درصد از پروتکل های بهداشتی در کشور رعایت 
می شــود، این خیلی کم اســت. چند هفته پیش 
میزان مراعات پروتکل ها بین ۷8 درصد و هشتاد 
و چند درصد بــود. در آن زمان ما می گفتیم این 
عدد هم کم اســت و میــزان مراعات ها باید به 
بالای ۹۰ درصد برســد ولی امروز به ۶۹ درصد 

رسیده ایم.
روحانی با بیان اینکه شــرایط ما شرایط سختی 
است، گفت: ما امروز با ۹۲ شهرستان قرمز مواجه 
هستیم و اگر مراقبت نکنیم شهرستان های قرمز 
توســعه پیدا می کنــد. من از همه اســتانداران، 
نیروی انتظامی و همه کســانی که باید نظارت 
و مراقبت کنند، درخواست می کنم که رنگ بندی 
را بــه دقت مورد مراعات قــرار دهند، یعنی اگر 
جایی قرمز می شود همه دستورالعمل ها باید اجرا 

شود.
وی گفت: در اســتان های جنوبی چون ویروس 
نوع »دلتا« نفوذ کرده است باید مراقبت بیشتری 
صورت گیرد. امروز مشکلاتی در استان سیستان 
و بلوچســتان صورت گرفته اســت و مردم باید 

برای حل این مشکلات یاری کنند.
رئیس جمهور گفــت: درمان این ویروس با اقدام 
دســته جمعی امکان پذیر است، هم دسته جمعی 
در داخل کشــور و هم دسته جمعی در دنیا یعنی 
اگر کشوری به صورت کامل خود را مصون کند 
اما کشــور همســایه آن آلوده باشــد، مجدداً به 

بیماری آلوده خواهد شد.
روحانی تاکید کرد: امیدواریم که در این تابستان 
مردم در سفرهایشــان مراعات کنند و به نقاطی 
کــه قرمز و نارنجی اســت نرونــد. همچنین در 
تردد در اماکن عمومی، مراکــز خرید، تجمعات 
و دورهمی هــا مراعــات کنند تــا بتوانیم جلوی 
انتقال ایــن ویروس، مخصوصاً نوع جدید هندی 
را بگیریم تا کشور ما بتواند با سلامت و اطمینان 

بیشتر به فعالیت های اجتماعی خود ادامه دهد.
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پيشخوان

کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.
علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.

رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.
ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.

وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

www.mamlekatonline.ir

اخبارسیاست

دولت سیزدهم با مشکلات 
زیادی روبه رو است

عضو شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی گفت: دولت 
روحانی باید درباره دلار ۳ هزار تومانی که ۳۰ هزار تومان 
شــد، اوضاع بازار سکه و ارز، معیشــت مردم و کارهای 

بسیاری که انجام نگرفت پاسخگوی مردم باشند.
لالــه افتخاری در گفتگو با خبرنگار مهر، انتخاب ســید 
ابراهیم رئیسی را نشانه مطالبه مردم برای اصلاح وضع 
موجود دانســت و اظهار داشت: رویکرد مردم در انتخاب 
سید ابراهیم رئیسی نشانگر این است که مشکلات زیادی 
دارنــد که برای رفع آنها به دنبال راه حل هســتند، البته 
رئیس جمهور بعدی وارث مشکلاتی خواهد بود که در این 
هشت سال ایجاد شده یا بخشی مسائل که از دوره های 

قبل باقی مانده است.
وی افزود: البته این مشــکلات در یک شــب به وجود 
نیامده اند، گرچه خرابی و ویرانی در لحظه اتفاق می افتد 
و تلاش و زمان نمی خواهد، اما درســت کردن و ساختن 

بسیار سخت و زمان بر است.
عضو شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی با بیان اینکه 
دولت سیزدهم با مســائل پیچیده خارجی مواجه است، 
اظهار کــرد: همچنین تحریم ها و تهدیدهای جدیدی از 
سوی کسانی که دوست نداشــتند این دیدگاه روی کار 
بیاید و در خدمت مردم باشــد پیــش روی دولت بعدی 

خواهد بود.
افتخاری با اشاره به اینکه دولت آینده با مسائل مربوط به 
رقیب ناموفق نیز روبه رو خواهد بود، عنوان کرد: مدیران و 
مسئولانی که در این مدت به رانت عادت کرده اند، دوست 
ندارند شرایط عوض شود، این در حالی است که از طرف 
دیگر ماجرا، مردمی که حق آنها پایمال شده، انتظار دارند 

که به حق خود برسند.
وی تاکید کرد: مشکلات عدیده ای در مسیر وجود دارد 
اما با توجه به توانمندی، اشراف به کار، روحیه استفاده از 
خرد جمعی و ظرفیت های مختلف و مردمی بودن رئیس 
جمهور منتخب امید داریم با همراهی ملت و عنایت خدا 
در این مسیر پیش برویم، البته رسیدن به این اهداف زمان 

و صبر می طلبد.
عضو شــورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی در پاسخ به 
این ســوال که تکلیف مسببان وضع موجود بعد از اتمام 
دوره مسئولیتشــان چه خواهد شــد؟، بیــان کرد: همه 
مســئولان باید به قوه قضائیه، مجلس و مردم پاسخگو 
باشــند و اگر کم کاری داشته اند یا اشتباه عمل کرده اند 
یا به هر شــکلی به منافع مردم آسیب زده اند باید درباره 

عملکرد خود طبق قانون جوابگو باشند.
افتخاری ادامه داد: اینکه فرد مســئولی هر کاری دوست 
داشته باشد در زمان فعالیت خود انجام بدهد و وقتی دوره 
کارش تمام شــد به همراه خانواده بارش را ببندد و برود، 

اصلًا قابل پذیرش نیست.
وی با اشاره به حدیثی از حضرت امیرالمومنین )ع(، تصریح 
کرد: امام علی )ع( می فرمایند که »من در گرو و مدیون 
مطالبی که گفتم، هستم«، بنابراین امام علی که معصوم 
بود خود را پاسخگو می دانست لذا در حکومتی که الگوی 
آن حکومت علوی اســت همه پاسخگوی مردم هستند. 
مســئولین باید عملکرد خود را کامل و شــفاف توضیح 
بدهند.نماینده ادوار مجلس در واکنش به سوالی مبنی بر 
اینکه با توجه به عدم رســیدگی به عملکرد مسئولان تا 
امروز چه باید کرد؟ گفت: اشــتباه بزرگ همین است که 
این موضوع تا امروز فراموش شده باقی مانده بود. برای 
همین اســت که روز به روز شرایط بدتر می شود و یک 
نامزد از طیف همین دولتی که هشت سال در اداره کشور، 
کارها را خراب کرده، در انتخابات می گوید من می خواهم 

دولت سوم چنین دولتی را روی کار بیاورم.
افتخاری اظهار کرد: هیچکس نمی خواهد پاسخگو باشد، 
اگر قرار بر پاسخگویی بود همه از خجالت کنار می رفتند 
یا به هم کمک می کردند تا به فردی که باید پاســخگو 
باشد و جواب کارهایی که باید می کرده و نکرده را بدهد، 

یاری برسانند.
وی در پایان گفت: مســئولان باید درباره دلار سه هزار 
تومانی که ۳۰ هزار تومان شــد، اوضاع بازار سکه و ارز، 
معیشت مردم، مسکنی که ساخته نشد، هشت سال دست 
روی دست گذاشتن و کارهای بسیاری که انجام نگرفت 

پاسخگوی مردم باشند.

 مرزهای استان 
سیستان و بلوچستان بسته شود

رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس با تاکید 
بر اینکه باید مرزهای استان سیستان و بلوچستان 
به دلیل شیوع سویه دلتا ویروس کرونا بسته شود، 
گفت که امروز از وزیر بهداشــت در جلســه ستاد 
مبارزه با کرونا خواستم که یک هفته دیگر استان 

سیستان و بلوچستان را تعطیل کند.
حسینعلی شــهریاری در گفت وگو با ایسنا درباره 
آخرین وضعیت گســترش ســویه دلتای ویروس 
کرونا در استان سیستان و بلوچستان گفت: استان 
سیستان و بلوچستان از لحاظ شیوع ویروس کرونا 
در وضعیــت قرمز قرار دارد منتهــا همه امکانات 
بســیج شــده، وزارت بهداشــت به دانشگاه های 
علوم پزشکی اســتان سیستان و بلوچستان اعلام 
کرده که هر امکاناتــی را لازم دارند تهیه کنند و 
بــه آنها دارو و تجهیزات مــورد نیاز در اکثر وقت 
داده می شــود. به هلال احمر هم اعلام شده که 
هر امکاناتی را می خواهند بگویند.وی افزود: سپاه، 
بسیج و نیروهای مسلح هم به میدان آمده و کمک 
های لازم را انجام می دهند. همچنین تیم واکنش 
سریع در استان مستقر شده و امکانات و تجهیزات 
را فرســتاده اند و معاون وزیر هم در استان حضور 
دارد. امروز هم از وزیر بهداشــت در جلســه ستاد 
ملی مبارزه با کرونا خواستند که حداقل یک هفته 
دیگر استان سیســتان و بلوچستان را تعطیل کند.

شهریاری با تاکید بر اینکه مردم استان سیستان و 
بلوچســتان باید پروتکل ها را رعایت کنند، گفت: 
متاسفانه سویه دلتا به ســرعت گسترش پیدا می 
کند. در بازدیدی که داشــتیم بیشتر گرفتاری ها 
در یک خانواده بوده چون اگر یک نفر مبتلا شــود 
بلافاصله سایر اعضای خانواده هم مبتلا می شوند. 

خبر

در دیدار 5 عضو دولت با رئیسی؛

راهکارهای تامین منابع 
ارزی برای تهیه کالاهای 

اساسی بررسی شد
راهکارهای اصلاح نظام مالــی و تأمین منابع 
ارزی بــرای تهیه کالاهای اساســی مورد نیاز 
مردم در دیدار 5 عضــو کابینه با رئیس جمهور 

منتخب مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
به گــزارش خبرگزاری مهــر، امیرحاتمی وزیر 
دفــاع، کاظم خاوازی وزیر جهاد کشــاورزی و 
محمدجــواد آذری جهرمی وزیــر ارتباطات و 
فنــاوری اطلاعات، محمدباقــر نوبخت رئیس 
سازمان برنامه و بودجه و اکبر کمیجانی رئیس 
کل بانک مرکــزی در دیدارهــای جداگانه با 
رئیس جمهور منتخب، گزارشــی از وضعیت و 
اقدامات وزارتخانه های دفاع، جهاد و ارتباطات 

ارائه کردند.
گزارش حاتمی از میزان آمادگی 

دفاعی کشور در مقابله با تهدیدات
بر اســاس این گزارش، وزیر دفاع و پشتیبانی 
نیروهای مســلح که پیش از ایــن نیز همراه با 
فرماندهــان عالــی رتبه نظامی بــرای تبریک 
پیروزی آیت الله رئیســی در انتخابات ریاســت 
جمهوری ســیزدهم با رئیــس جمهور منتخب 
دیــدار کرده بــود، در دیدار خود گزارشــی از 
اقدامــات و دســتاوردهای وزارت دفــاع در 
حوزه هــای مختلــف از جمله میــزان آمادگی 

دفاعی کشــور در مقابله با تهدیدات ارائه کرد.
گزارش وزیر کشاورزی از چالش های 

گندم، مرغ و گوشت
وزیر جهاد کشــاورزی هم بــا تبریک پیروزی 
آیــت الله رئیســی در انتخابــات ۲8 خرداد و 
آرزوی موفقیت برای دولت آینده گزارشــی از 
اقدامــات این وزارتخانه و وضعیت کشــاورزی 
و مهم ترین چالش ها و مســیرهای پیش روی 
دولت ســیزدهم برای تأمین نیازهای اساســی 

مردم از جمله گندم، مرغ و گوشت ارائه کرد.
وزیــر ارتباطــات و فناوری اطلاعــات هم در 
دیــدارش با رئیس جمهــور منتخب، با تبریک 
انتخاب آیت الله رئیســی به عنوان هشــتمین 
رئیس جمهور کشــورمان و آرزوی توفیق برای 
وی و همکارانش در دولت آینده، از وضعیت و 
اقدامات این وزارتخانه به منتخب ملت گزارش 

داد.
ســید ابراهیم رئیســی نیز با تشــکر از اظهار 
محبــت وزرای دفــاع، جهــاد و ارتباطــات و 
گزارش عملکرد وزارتخانه هایشــان، اســتفاده 
از تجــارب و همــکاری همــه بخش ها برای 
پیشــبرد برنامه هــا و مأموریت های دولتش در 
خدمتگزاری به مــردم و بهبود وضع موجود را 

مورد تأکید قرار داد.
رؤسای سازمان برنامه و بودجه و بانک مرکزی 
از دیگر مســئولان دولت دوازدهــم بودند که 
برای ارائه گــزارش درباره عملکرد ســازمان 
متبوعشــان به صورت جداگانه با رئیس جمهور 

منتخب دیدار کردند.
گزارش نوبخت از چالش های پیش 

روی دولت سیزدهم
محمدباقر نوبخت در دیدار با آیت  الله رئیســی 
ضمــن تبریــک انتخاب ایشــان بــه عنوان 
هشــتمین رئیــس جمهــور و آرزوی موفقیت 
برای دولت آینده، گزارشــی از وضعیت کشور 
و چالش هــای پیش روی دولت ســیزدهم در 

حوزه های گوناگون ارائه کرد.
رئیسی با تشکر از اظهار محبت رئیس سازمان 
برنامه و بودجــه و گزارش وی درباره اقدامات 
این ســازمان و شرایط کشــور، بر لزوم تحول 
همــه جانبه اقتصــادی، اجتماعــی و فرهنگی 
تأکید کرد و گفــت: دولت مردمی به دنبال آن 
اســت که با تغییر برخی ساختارها و رویکردها، 
توزیــع عادلانه و مدیریت بهینه امکانات و اتکا 
به توان داخــل وضع موجود را بــه نفع مردم 

تغییر دهد.
گزارش رئیس کل بانک مرکزی از 

چالش های حوزه پولی و بانکی
اکبــر کمیجانی رئیس کل بانــک مرکزی نیز 
در دیدار با رئیس جمهور منتخب، گزارشــی از 
چالش های حوزه پولی و بانکی و وضعیت ارزی 

کشور ارائه کرد.
وی بــا تبریک پیــروزی آیت  الله رئیســی در 
انتخابات ســیزدهمین دوره ریاســت جمهوری 
و آرزوی موفقیــت برای دولــت آینده، درباره 
چالش های حوزه پولی و بانکی و وضعیت ارزی 
کشور و مســائل مهم مربوط به بانک مرکزی 

به رئیس جمهور منتخب گزارش داد.
رئیسی: تیم اقتصادی دولت باید 

هماهنگ باشند
رئیســی نیز با تشــکر از ابــراز محبت رئیس 
کل بانک مرکزی و گــزارش وی درباره نظام 
پولی و بانکی کشــور، بر لــزوم هماهنگی تیم 
اقتصادی دولت برای رفع مشــکلات این حوزه 

تأکید کرد.
در ایــن دیدار، راهکارهای اصــلاح نظام مالی 
و تأمیــن منابــع ارزی برای تهیــه کالاهای 
اساســی مورد نیاز مردم مورد بحث و بررســی 
قــرار گرفت.لازم به ذکر اســت تاکنون علاوه 
بــر نوبخــت و کمیجانــی، تعــداد دیگری از 
اعضای ســتاد اقتصادی دولت از جمله وزرای 
نفــت، صمت و تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی 
نیــز در دیدارهــای جداگانه بــا رئیس جمهور 
منتخب، درباره وضعیت کشــور و عملکرد این 

وزارتخانه ها گزارش داده اند.

 رییس دولت ســیزدهم در حالی ســکان 
دولــت را در دســت خواهــد گرفت که 
براساس آمارها، نرخ تورم بالای ۴۰ درصد 
و رشد نقدینگی در محدوده ۳۰ درصد قرار 
دارد. در چنیــن فضایی، یکی از وعده های 
انتخاباتی ســید ابراهیمی رییسی، رساندن 
تورم به نصف میــزان فعلی و پس از آن، 

تک رقمی کردن تورم بوده است.
اقتصاددانــان معتقدند دولــت آینده تحت 
شروطی می تواند کشــور را از این معضل 
همیشــگی و تورم بالا رهــا کند. یحیی 
آل اسحاق، رییس ســابق اتاق بازرگانی و 
صنایع و معادن تهران، یکی از این شروط 
را تیم اقتصادی دولت می داند. به گفته او، 
دولت ســیزدهم در انتخــاب مدیران باید 

دقت و این موضوع را سیاسی نکند.
یحیی آل اســحاق درباره سیاســت دولت 
ســیزدهم برای مهار تورم، می گوید: اگر 
الزامات و علــل و عوامل تورم تک رقمی 
دست به دست هم دهد، کاهش نرخ تورم 
شدنی اســت؛ همان طور که در همه جای 
دنیا این اتفاق افتاده است. وی می افزاید: 
ما جزو کشــورهایی در دنیا هســتیم که 
گرفتار تورم هستیم. در بسیاری از کشورها 
در حال حاضر تورم تک رقمی اســت و در 
حداقل قرار دارد. این نشــان می دهد که 
کاهش نرخ تورم شدنی است؛ منتها این که 
چگونه می شــود به این هدف رسید، حتما 
نیاز به الزاماتی دارد و احتیاج به شــناخت 
واقعیت هــای اقتصادی و عوامل تاثیرگذار 
اســت. بر همین اســاس، سیاســت ها و 
راهکارهایی که می خواهند الزاما اجرایی و 
توانایی اجرای آن را دارند، پیاده کنند. یک 
زمانی در تئوری راه هایی اعلام می شــود، 

اما قدرت اعمال آن سیاست وجود ندارد.
مقابل سیاست ها قرار نگیریم

رییس سابق اتاق بازرگانی تهران تصریح 
می کنــد: به طور کلی مســایل اقتصادی، 
چه کنترل تورم و چه رشــد اقتصادی، از 
موضوعاتی اســت که تــا زمانی که تمام 
ظرفیت اقتصادی و اجتماعی کشور پشت 
آن نباشــد، اجرایی نیســت. یعنی فعالان 
اقتصادی و تاثیرگذاران اقتصادی باید این 
سیاست ها را باور داشته و گارد خود را برای 

اجرای آن سیاست ها باز کنند.
آل اسحاق عنوان می کند: اگر مقاومتی در 
مقابل سیاست ها به هر دلیلی وجود داشته 
باشــد و مجموعه کســانی که بازیگران 
حــوزه اقتصاد هســتند، گارد خــود را باز 
نکنند، سیاســت ها اجرایی نخواهد شد. بر 
این اساس، شــرط اول این است که یک 
سیاســت جامعی باید وجود داشــته باشد 
که همه ذی نفعان در آن ســهیم باشند و 

سیاست را قبول داشته باشند.
وی متذکر می شــود: نکته دوم این است 
که ما نباید مسایل اقتصادی را به صورت 
انتزاعی نگاه کنیم. تورم مثل تب اســت. 

فردی که تب می کند، امکان دارد صد جور 
ناهماهنگی در بدن داشته باشد که علامت 
آن تب باشــد. در واقع براساس آنچه که 
در مسایل پزشکی وجود دارد، تب ممکن 
است علامت نارسایی های بهداشتی باشد. 
رییس ســابق اتاق بازرگانی تهران تاکید 
می کنــد: این که بگوییم تورم را به صورت 
انتزاعی کاهش می دهیم، درســت نیست، 

بلکه برآیند یک سری مسایل است.

رشــد تولید با نقدینگی هماهنگ 
باشد

آل اســحاق با بیان این که تــورم ممکن 
اســت به دلیــل حجم نقدینگــی و عدم 
تناســب نقدینگی با تولید ناخالص داخلی 
ایجاد شود، می گوید: به عبارتی، مجموعه 
تولیدات کشــور با حجم نقدینگی تناسب 
نداشــته باشــد و نقدینگی بیشتر از مقدار 
کالا باشــد. یعنی اگر رشــد تولید با رشد 
نقدینگی نامتناســب باشــد، تورم ایجاد 

می شود.
وی می افزاید: اگــر ما می خواهیم تورم را 
سامان دهیم، باید تولید ناخالص داخلی را 
هماهنگ با رشد نقدینگی کنیم؛ موضوعی 
که امروز گرفتار آن هســتیم. اگر افزایش 
تولید ناخالص داخلی را در 5 یا ۱۰ ســال 
گذشته بررسی کنیم، متوجه می شویم که 
بــا قیمت های ثابت، تولیدمان نســبت به 
چند سال قبل هم پایین تر آمده است، ولی 
نقدینگی چند برابر شــده اســت. بنابراین 
اگر ما بخواهیم تورم را کنترل کنیم، یک 
اصل آن این است که رشد تولید را با رشد 

نقدینگی هماهنگ و متناسب کنیم.
کسری بودجه چگونه جبران شود؟

رییس ســابق اتاق بازرگانی تهران با بیان 
این که یکی از عوامل تورم، کسری بودجه 
است، می گوید: اگر درآمدها و هزینه های 
دولت با یکدیگر همخوانی نداشــته باشد، 
این کســری بودجه باید به یک شــکلی 
جبران شود. ممکن دولت با مقدار مالیاتی 
که دریافت می کند، هزینه هایش را جبران 
کند، یا از طریق فــروش دارایی ها و یا از 
طریق اوراق قرضه به جبران هزینه هایش 

بپردازد تا به یک بالانسی برسد.
آل اسحاق می افزاید: در حال حاضر کسری 
بودجه بالا است، یعنی دولت ۶ ماه بیشتر 
درآمد برای پرداخت های خــود ندارد. به 
عبارتی، کســری بودجه حدود 5۰۰ هزار 
میلیارد تومان اســت. کســری بودجه را 

دولت چگونه می تواند جبران کند؟
وی عنوان می کند: دولت یا باید مالیات ها 
را افزایش دهــد، یا دارایی هــای خود را 
بفروشــد، یا از بانک مرکــزی یا بانک ها 
اســتقراض کند. به مجــرد این که دولت 
از بانک هــا یا بانک مرکزی اســتقراض 
کند، پایه پولی بــالا می رود و تورم ایجاد 
می شــود. بنابراین اگر دولــت می خواهد 

تورم را از این زاویه کنترل کند، باید برای 
کسری بودجه راهی پیدا کند.

رییس سابق اتاق بازرگانی تهران تصریح 
می کند: برای جبران کسری بودجه، دولت 
می تواند بخشــی از تعهــدات خود را کنار 
بگذارد و در بخشــی از وظایفی که انجام 
می دهــد را از ظرفیــت بخش خصوصی 

استفاده کند.
آل اسحاق متذکر می شود: دولت باید برای 
جبران کســری بودجه راه حــل پیدا کند، 
اما اگر راه حل ها منتهی به این شــود که 
استقراض داشته باشد، نتیجه ای جز مضاف 

شدن تورم ندارد.
پرچالش ترین بخش، معیشت مردم است

رییس ســابق اتاق بازرگانی تهران با بیان 
این که برای محاسبه تورم، بانک مرکزی 
۳۰۰ قلم کالا را در نظر می گیرد، می گوید: 
اگــر در این ۳۰۰ قلم کالا ریز شــویم، 5 
حوزه است که مســایل اولویت دار دولت 
بعدی خواهد بود. یعنی دولت بعدی یکی 
از مشــکلاتی که با آن روبه رو خواهد بود، 
معیشــت مردم است. مســکن، بهداشت، 
آموزش، پوشــاک و خوراک، تورم حدود 
۷۰ درصد دارد. تــورم عمومی ۴۰ درصد 
اســت، ولی وارد مشــکلات مردم شویم، 
متوجه می شویم ۷۰ درصد هزینه هایشان 
مربوط به این 5 قلم است که تورمی بیش 
از ۶۰، ۷۰ درصد دارد.آل اســحاق با اشاره 
به نــرخ ارز، می افزاید: نــرخ ارز اگر نرخ 
تعادلی بین صــادرات و واردات و به طور 
کلی با تعادل اقتصادی همراه نباشد، یکی 
از عوامل تورم خواهد بود. برای مثال، اگر 
نرخ تعادلی اقتصادی کشور یعنی صادرات 
و واردات و اقتصــاد، دلاری در حدود ۱5 
هزار تومان باشد، اما دلار در بازار ۲5 هزار 
تومان شــود، این فاصله نــرخ ارز تورم زا 
است. اگر نقطه تعادلی وجود داشته باشد، 
تورم ایجاد نمی شــود.وی تصریح می کند: 
البته مســایل خارجی و مذاکرات و برجام، 
در رابطه با مســایل داخلی نقش دارد. اگر 
چالش های بین المللی حل شــود، خیلی از 
مسایل نیز حل می شود؛ وگرنه چالش ها به 

قوت خود باقی خواهد ماند.

شروط کاهش نرخ تورم چیست؟
رییس سابق اتاق بازرگانی تهران می گوید: 
در حال حاضر این ســوال مطرح است که 
با این شــرایط و مجموعه محدودیت ها، 
امــکان کاهش تورم وجود دارد؟ شــدنی 

است؛ اما شروطی نیاز دارد.
آل اســحاق با بیــان این که یکــی از این 
شروط، اســتفاده از ظرفیت های اجتماعی 
و اقتصادی کشور است، می افزاید: این که 
دولت سیزدهم می تواند از این ظرفیت های 
اقتصادی اســتفاده کند، مطرح است. اگر 
دولــت آینده بتواند از ظرفیت ها اســتفاده 
کنــد، امکانــات بالقوه ما حتمــا می تواند 

مشکلات را حل کند.
وی می افزاید: دولت بعدی چند مشخصه 
مثبــت دارد و اولیــن آنهــا، هماهنگــی 
قوا اســت. این وحدتی که بــه هر دلیلی 
ایجاد شــده، باعث می شود تعارضاتی که 
دولت های قبلی با آن روبه رو بودند، نداشته 

باشد. این نقطه قوت بسیار بالایی است.
رییس ســابق اتاق بازرگانی تهران با بیان 
این که در رابطه با شــخص آقای رییسی 
به دلیل ســابقه کاری کــه در قوه قضاییه 
داشته، یک نوع اعتماد عمومی به توانایی 
مدیریــت او وجود دارد، تصریح می کند: از 
نظر آورده های اقتصــادی نیز باید بگویم 
کــه بین حدود ۶۰ تا ۷۰ میلیارد دلار پول 
منجمد شده خارج از کشور وجود دارد. در 
رابطه با تامین کالای اساسی با ارز ۴۲۰۰ 
تومان یا نرخ بیشتر نیز حداقل تا 5، ۶ ماه 
تا آن جایی که اطلاع دارم، مشکلی وجود 

ندارد. اما مشکل در نظام توزیع است.
آل اســحاق با تاکید بر این که باید زنجیره 
تامین را به مدیریت کنیم، عنوان می کند: 
در رابطــه بــا توانایی هــای مدیریتی و 
مجموعه تصمیم سازان، اگر تیم اقتصادی 
دولت هماهنگ و هم جهت و هم سیاست 
باشند، مشــکلات حل خواهد شد. اما اگر 
هر یک از اعضای کابینه یک ایده داشــته 
باشــند، هر چرخ اقتصاد بــه یک جهت 
می رود. اولین شرط تیم مدیریتی این است 
که اعضای تیم اقتصادی دولت با یکدیگر 
در همــه سیاســت های اقتصاد، هم جهت 
باشــند. این طور نباشــد که یــک نفر به 

سیاست های پولی و ارزی توجه کند و فرد 
دیگری بگوید سیاست توسعه تجارت دارد. 
عدم هماهنگی بین سیاســت های تجاری 
و بانک مرکزی، سیســتم را برهم می زند. 
اولویت هــا و ماموریت هــا باید هم جهت 

باشد.

اعضای کابینه باید شناخت کافی از 
شرایط روز را داشته باشند

وی متذکر می شود: شرط بعدی این است 
که اعضای کابینه دولــت، از توانایی های 
حرفه ای لازم برخوردار باشند. نمی شود که 
یک نفر مســوول وزارت صمت باشد، اما 
وضعیت موجود بخش صنعت را نشناســد. 
نمی شــود که یــک نفر مســوول بخش 
بازرگانی و اصناف و واردات و صادرات را 
باشد، اما به روز با وضعیت آشنایی نداشته 
باشند. کسانی که وارد وزارتخانه می شوند، 
فرصت این که بخواهند تازه شــناخت پیدا 
کنند، ندارند. از روز اول باید راهکار داشته 
باشند و شناخت کافی شرایط روز را داشته 

باشند.
رییس ســابق اتاق بازرگانی تهران با بیان 
این که اعضای کابینــه دولت باید تجربه، 
دانــش و توانایی های فردی نســبت به 
موضوع داشــته باشــند، می گویــد: این 
موضوع خیلــی مهم اســت. موضوعات 
اقتصادی پیچیدگی های خاص خود را دارد 
و روش های خاص خود را می طلبد. برای 
مثال، فردی که می خواهد مســوول بانک 
مرکزی باشــد، باید به این حوزه مســلط 
باشد. یعنی افراد غیرمسلط به روز را نباید 

به کار گرفت.
آل اســحاق می افزاید: نکته دیگر، روحیه 
افــراد اســت. برخــی از مدیــران خیلی 
محافظه کار هستند و جسور و ریسک پذیر 
نیســتند. این مدیر برای امروز اقتصاد ما 
مناســب نیست. ما کســی را می خواهیم 
کــه دلش را به دریا بزنــد؛ منتها اقدامات 

عقلایی داشته باشد.
وی عنــوان می کند: در حــال حاضر باید 
ایده ها و نظریــات با روش ها و منش های 
انقلابــی مورد قبول جامعه همراه باشــد. 
یعنی اعضای کابینه دولــت، تئوری های 
اقتصادی را بلد باشند، دانش لازم را داشته 
باشند و روش و نوع انتظارات جامعه را هم 

در نظر بگیرند.
رییس ســابق اتاق بازرگانی تهران تاکید 
می کنــد: در انتخــاب مدیــران باید فکر 
کرد و این موضوع را سیاســی نکنیم، اگر 
مجموعه تیم اقتصادی از جریانات سیاسی 
انتخاب شوند، با مشکل روبه رو می شویم. 
مدیران اقتصادی نباید کار سیاســی کنند. 
برای مثــال، اگر روی تولید می خواهد کار 
کند، نباید براســاس شاخص های حزبی و 
سیاسی عمل کند؛ منافع ملی را باید بدون 

نگاه سیاسی در نظر بگیریم.

هشدار رییس سابق اتاق بازرگانی تهران به رییس دولت سیزدهم

دولت جدید چگونه تورم و سفره مردم را مدیریت می کند؟ 

اخبار

سفیر و نماینده دائم ایران در سازمان ملل نوشت: ایران 
در هیچ حمله مســلحانه ای از سوی هیچ نهاد یا فردی 
علیه کارکنان یا تأسیســات آمریــکا در عراق، دخالت 

مستقیم یا غیرمستقیم نداشته است.
به گزارش خبرگزاری مهر، مجید تخت روانچی، سفیر و 
نماینده دائم جمهوری اسلامی ایران در سازمان ملل، در 
پاسخ به نامه اخیر نماینده دائم آمریکا، اتهامات وارده به 
جمهوری اســلامی ایران را رد و با نقض منشور قلمداد 
کردن حمله اخیر آمریکا به سوریه و عراق، این حملات 

را شدیداً محکوم کرد.
در این نامه آمده است: چندین بار در گذشته، از جمله در 
نامه های خود به رئیس شورای امنیت، به صراحت گفته ام 

که جمهوری اسلامی ایران در هیچ حمله مسلحانه ای از 
ســوی هیچ نهاد یا فردی علیه کارکنان یا تأسیســات 
آمریکا در عراق، دخالت مستقیم یا غیرمستقیم نداشته 
است.تخت روانچی نوشــت: بنابراین، هر گونه تلاش 
برای نسبت دادن تصریحی یا تلویحی چنین اتهامی به 
ایران، نادرست و فاقد حتی بدیهی ترین اطلاعات قابل 
اطمینان برای اثبات بوده و کاملًا بی اساس است و به 
همین خاطر ما با قاطعیت چنین ادعاهایی را رد کرده و از 
نظر حقوقی آنها را باطل و فاقد هر گونه اثری می دانیم.

سفیر و نماینده دائم جمهوری اسلامی ایران در سازمان 
ملل تأکید کرد: جمهوری اسلامی ایران تفسیر دلخواه 
آمریکا از ماده 5۱ منشور سازمان ملل برای توجیه حمله 

نظامی غیرقانونی خود در ششم تیر ۱۴۰۰ به سوریه و 
عراق را قاطعانه رد کرده و این اقدامات غیرقانونی را که 
نقض حاکمیت دو کشــور منطقه است، شدیداً محکوم 
می کند.تخــت روانچی در این نامه آورده اســت: این 
اســتدلال آمریکا که چنین حملاتی برای »بازداشتن« 
جمهوری اسلامی ایران و به اصطلاح »گروه های شبه 
نظامی مورد حمایت ایران« از انجام حملات بیشتر به 
کارکنان یا تأسیسات آمریکا در عراق انجام شده است، 
مبنای واقعی یا قانونی ندارد چرا که صرفاً بر یک تفسیر 
دلبخواه از ماده 5۱ منشور سازمان ملل بنا شده است و 
به همین خاطر، این حملات آمریکا نقض آشکار حقوق 

بین الملل، به ویژه ماده ۲ منشور سازمان ملل است.

ایران در هیچ حمله ای علیه آمریکا در عراق دخالت نداشته است

درگردهماییجریانتحولوپیشرفتوزارتدفاع

امیرحاتمی:مهمترینمسئلهامروزصنعتدفاعی،تحولوپیشرفتاست
وزیــر دفاع گفت: بزرگترین مســأله ای کــه امروز در 
صنعت دفاعی با آن روبرو هســتیم، مســئله تحول و 
دگرگونی اســت و در واقع نوآوری های دفاعی ، مولفه 
اصلی اقتدار کشور و افزایش قدرت رزم نیروهای مسلح 

است.
به گــزارش خبرگزاری مهر، امیر ســرتیپ امیر حاتمی 
وزیر دفاع و پشــتیبانی نیروهای مســلح در گردهمایی 
جریان تحول و پیشــرفت وزارت دفــاع که به میزبانی 
موسســه تحقیقات و نوآوری دفاعی برگزار شــد طی 
ســخنانی اظهار کرد: جریان تحول به نوعی پیشرفت و 

توسعه در همه زمینه ها محسوب می شود.
وی با بیان اینکه پیشــرفت های جمهوری اســلامی 
ایران با پیروزی شــکوهمند انقلاب اسلامی آغاز شده 
و تا کنون اســتمرار یافته و ادامه دارد گفت: در هر دوره 
متناســب با نیازهای کشور مدل ها و الگوهای جدیدی 
از تحول وپیشرفت، بازطراحی و پیاده سازی شده است 
و ما نیز در رونــد حفظ، صیانت و ارتقای قدرت دفاعی 

کشور به دنبال الگوهای جدیدی از پیشرفت در صنعت 
دفاعی کشور بوده ایم.

حاتمی با بیان اینکه هر آنچه که در برنامه ۴ ساله وزارت 
دفاع باید انجام می گرفت، عملی و محقق شــده است 
گفت: موارد راهبردی دیگری نیز که از دوره های قبل 
در وزارت دفاع وجود داشــته و نیاز به بستری گسترده 
تر برای تحقق کامل داشته است، امروز همچنان باقی 
است و تدوین الگو و مدل های جدید در واقع تضمینی 
برای اســتمرار آن برنامه ها و رسیدن به دستاوردهای 
گران سنگی است که زمینه آن از قبل فراهم شده است.

وزیر دفاع الگوی طراحی شــده پیشــرفت و تحول در 
وزارت دفاع را بســیار ارزنده بر شمرد و افزود: پیشرفت 
از ۴۲ سال پیش شــروع شده است و هدف امروز ما از 
بازطراحی و ارائه الگوی تحول این است که می خواهیم 
با بحث نظری، تعریف شــفاف و ضابطه مند از تحول، 
یک بــاور و فهم همگانی ایجاد کنیــم.وی افزود: می 
خواهیم این باور و فهم همگانی را در درجه اول در بین 

متخصصان صنعت دفاعی و سپس در دل سازمان های 
زیر مجموعه خود به وجود آوریم و به نقطه اشــتراکی 
برســیم که همگان بدانند به دنبال چه هستیم،اولویت 
ها چیســت، به کجا می خواهیم برسیم و بخش های 
مختلف هر سازمان چگونه باید کار کنند.حاتمی با اشاره 
به اینکه برخی افراد، مدل غربی ها را الگوی پیشــرفت 
برای خود در نظر می گیرند درحالکه معمولا تناسبی با 
شــرایط بومی ندارد: گفت: تجربه 8سال دفاع مقدس و 
در ادامه تحریم های ســنگین دفاعی کشــور، ما را به 
مدلی از طراحی الگوی پیشــرفت رســاند که امروزه با 
تکیه بر ظرفیت دانشمندان داخلی و روش های مبتنی 
بر نیاز جمهوری اسلامی، تبدیل به یکی از قدرت های 
جهانی شده ایم.وزیر دفاع در ادامه به نقل از فرمایشات 
مقام معظم رهبری در خصوص ضرورت تدوین الگوی 
پیشرفت بومی در کشور گفت: الگوهای غربی با شرایط 
و مبانی و اصول خودشان شــکل پیدا کرده؛ به علاوه 

اینکه در بسیاری از موارد ناموفق بوده است.

وی با بیان اینکه الگوی پیشــرفت غربــی الزاماً یک 
الگوی موفق و مناسب نیســت ادامه داد: درست است 
که آنها به قدرت و ثروت رسیده  اند؛ اما بشریت را دچار 
فاجعه کرده  اند و امروز همه  دنیا و همه  بشریت از نتایج 

اقدامات آنها رنج می برند.
حاتمــی با بیان اینکه ما در دنیایی زندگی می کنیم که 
به طور طبیعی دائماً در حال تغییر و تحول است تصریح 
کرد: بزرگترین مســئله ای که امروز در صنعت دفاعی با 
آن روبرو هســتیم، مسئله تحول و دگرگونی است و در 
واقع نوآوری های دفاعی ، منشأ اقتدار کشور و افزایش 

قدرت رزم نیروهای مسلح است.
وزیر دفاع با بیــان اینکه کارهای بزرگ از ایده  پردازی 
آغاز می شــوند تصریح کرد: ایده  پردازی کاری نیست 
که در اتاق های دربسته و در خلأ انجام بگیرد؛ بلکه باید 
فکرها و اندیشه  های گوناگون با آن سر و کار پیدا کنند 
و تماس داشته باشــند تا آنچه که محصول کار است، 

یک نتیجه عملی و منطقی از آب در بیاید.
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پيشخوان

کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.

علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.
رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.

ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.
وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

www.mamlekatonline.ir

جامعه اخبار

شرط تزریق واکسن 
»پاستوکووک« به کودکان

مدیر پروژه فاز ســوم کارآزمایی بالینی واکسن کرونای 
مشــترک ایران و کوبا ضمن تشــریح آخرین وضعیت 
مطالعاتی بر روی واکســن پاســتوکووک، درباره میزان 
اثربخشی این واکســن، تاثیر آن بر روی واریانت های 
شایع کرونا و همچنین وضعیت تزریق آن در سنین زیر 

۱8 سال توضیح داد.
دکتر احســان مصطفوی در گفت وگو با ایســنا، درباره 
آخرین وضعیت مطالعه بالینی واکسن پاستوکووک، گفت: 
در مطالعه فاز سوم کارآزمایی بالینی واکسن مشترک کوبا 
و ایران که از ششم اردیبهشــت ماه در ایران آغاز شده 
است، تاکنون از ۲۴ هزار داوطلبی که وارد مطالعه شده اند، 
همگی تزریق اول و دوم این واکسن را انجام داده اند.وی 
افزود: قرار بود که در شهر زنجان و یزد علاوه بر تزریق 
دو دوز واکسن، یک دوز هم به عنوان دوز یادآور یا بوستر 
تزریق شــود. بر این اساس از ابتدای هفته جاری تزریق 
دوز یادآور در شهر زنجان آغاز شده و در شهر یزد هم از 

ابتدای هفته آینده آغاز خواهد شد.
مصطفوی تاکید کرد: خوشبتانه تاکنون عوارض گزارش 
شــده این واکسن بســیار خفیف و کم بوده و عوارض 
جدی منتسب به واکسن گزارش نشده است.عضو هیات 
علمی انستیتو پاستور ایران درباره آخرین نتایج از مطالعه 
واکسن پاستوکووک بر روی کودکان و جمعیت زیر ۱8 
سال، گفت:  کشــور کوبا هم کارآزمایی بالینی را در فاز 
یک و دو برای کودکان ســه تا ۱8 ســال آغاز کرده و 
در صورتیکه نتایج آن مطالعات فاز ۳ آن ها نهایتا مورد 
تایید سازمان غذا و دارو قرار گیرد و گویای اثربخشی و 
بی خطری واکسن در این گروه باشد، امکان استفاده از 
این واکسن در گروه سنی زیر ۱8 سال در ایران هم وجود 
خواهد داشــت.  مصطفوی گفت: البته هنوز گزارشی از 
نتایج مطالعه این واکسن بر روی کودکان در کوبا منتشر 
نشده است.وی درباره تاثیرگذاری واکسن پاستوکووک بر 
روی جهش های شایع کرونا، گفت: نتایج مطالعاتی که 
در کشــور کوبا انجام شده، گویای این است که واکسن 
همچنان ایمنی زایی خودش را بر روی واریانت های شایع 
حفظ کرده اســت. به طوری که در مطالعه فاز سوم در 
کشــور کوبا که واریانت شــایع در گردش آنجا واریانت 
آفریقای جنوبی بــوده که یک واریانت واکســن گریز 
محسوب می شــود، همچنان نتایج مطالعه اثربخش و 

امیدوارکننده بوده است.
اپیدمیولوژیست انستیتو پاستور ایران گفت: نتایج اولیه فاز 
ســوم کارآزمایی بالینی در کشور کوبا، گویای اثربخشی 
بالای ۶۰ درصد رژیــم دو دوزه، با وجود گردش بالای 
واریانت آفریقای جنوبی در این کشــور است که امیدوار 
کننده اســت ولی با این وجــود باید منتظر نتایج نهایی 
کارآزمایی های بالینی فاز ۳ کوبا و مراحل میانی و نهایی 
مطالعه در ایران هم باشیم.   در ارزیابی اثربخشی واکسن 
های کووید- ۱۹، علاوه بر پیامدهای شدید ابتلا و مرگ، 
سایر پیامدهای مهم مانند پیشگیری از عفونت، پیشگیری 
از بیماری و پیشــگیری از انتقال بیماری بدنبال دریافت 

واکسن نیز مدنظر قرار می گیرد.
مصطفوی تاکید کرد: بر اساس نتیجه مطالعات دقیقی 
که برای بررســی اثربخشی واکسن های کرونای مورد 
اســتفاده در دنیا انجام شــده، همه واکسن های تایید 
شــده، اثر محافظتــی خوبی در پیشــگیری از ابتلا به 
بیماری کرونا داشــته اند. البته درصدی از افراد واکسن 
زده نیز به بیماری آلوده و مبتلا می شوند و تعداد بسیار 
معدودی موارد عفونت شــدید و مرگ ناشی از کرونا در 
افراد واکسن زده گزارش شده است. دستگاه های ناظر 
معتبر جهان حد اثربخشــی قابل قبول واکسن کرونا را 
بــالای 5۰ درصد اعلام کرده اند. بایــد توجه کرد که 
میزان اثربخشی واکسن به عوامل مختلفی نظیر طراحی 
و تولید واکســن، واریانت های در گردش در کشورها، 
ترکیب سنی و جنســی جمعیت مورد مطالعه و میزان 
بروز بیماری در کشورها بستگی دارد. همین طور توجه 
به ملاحظات طراحی مطالعات بالینی کارایی واکسن به 
دلیل تأثیرپذیری از عواملی مانند نوع مواجهه و کمیت 
و کیفیت استفاده از وســایل حفاظت فردی در ارزیابی 
اثربخشی واکسن ها مهم است. بر همین اساس، به طور 
مثال میزان اثربخشــی واکسن آکسفورد-آسترازنکا ۷۰ 
درصد، جانســون اند جانسون ۶۶ درصد و سینوواک 5۰ 
درصد گزارش شده است، اما همگی واکسن های تایید 
شــده و مورد استفاده در جهان برای پیشگیری از کرونا 
محسوب می شوند. در عین حال واکسن سینواک ساخت 
چین با کارایی حدود 5۰ درصد نیز در لیست اضطراری 

سازمان جهانی بهداشت قرار گرفته است.
وی ادامه داد: در سیاست گذاری های استفاده از واکسن ها، 
میزان بی خطری واکسن، در دسترس بودن، قیمت، نیازهای 
جابجایی آن، تعداد دوز تجویزی، نوع و مدت زمان محفاظت 
کنندگی و توانایی آن برای محافظت در برابر واریانت های 
جدید نیز باید مدنظر قرار گیرد.  واکسن های فعلی تا حدود 
زیادی در مقابله با جهش های جدید ویروس کارایی خود را 
حفظ کرده اند؛ اما در مورد واریانت آفریقای جنوبی تردیدها 
و نگرانی های بیشتری وجود دارد و این جهش، مهم ترین و 
نگران کننده ترین واریانتی است که گزارش شده است؛ به 
طوری که اثر برخی واکســن ها مثل واکسن آسترازنیکا در 
برابر این واریانت بسیار ضعیف بوده است.مصطفوی گفت: 
البته با توجه به اینکه واریانت های در گردش در کشــورها 
با یکدیگر متفاوت هســتند و در طول زمان در یک کشور 
نیز واریانت های در گردش تغییر می کند، اثربخشــی یک 
واکسن ممکن است در کشورهای مختلف یا در زمان های 
مختلف متفاوت باشد و با پیدایش واریانت های جدید، باید 
کارایی واکســن در برابر آن ها هم سنجیده شود. بر همین 
اساس بررسی دائمی و مســتمر اثربخشی واکسن ها یک 
روش علمی و احتیاطی اســت که باید در همه کشورهای 
مصرف کننده اجرا شــود.وی درباره واکســن پاستوکووک 
گفت: بر اساس گزارشــات موجود، اثربخشی ۶۲ درصدی 
دو دوز واکســن بر روی داوطلبان شرکت کننده در مرحله 
سوم کارآزمایی های بالینی این واکسن در کوبا به دست آمده 
است. این اثربخشی، فعلا فقط با در نظر گرفتن دو دوز و بر 
اســاس واریانت های در گردش در کوبا بوده و نتیجه آنالیز 
اولیه داده های فاز سوم است.  احتمالا کارآیی واکسن با در 

نظر گرفتن دوز سوم به عنوان یادآور بالاتر هم می رود.

تدوین لایحه ای برای کاهش 
مجازاتهای کودکان مرتکب جرایم

مشــاور حقوقی و پارلمانی معاونت امور زنان و خانواده، 
از تدوین لایحــه ای برای اصلاح مــواد 88، 8۹ و ۹۱ 
فصل دهم قانون مجازات اسلامی با عنوان »مجازاتها 
و اقدامات تأمینی و تربیتی اطفال و نوجوانان« به منظور 
کاهش مجازاتها و بهره مندی و توجه بیشــتر از روش 

تربیتی و آموزشی خبر داد.
اشــرف گرامی زادگان در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه 
لایحه »اصلاح مقررات ناظر بر مسئولیت کیفری اطفال 
و نوجوانان در قانون مجازات اسلامی« شامل گروه سنی 
زیر ۱8 سال می شود، اظهار کرد: این لایحه برای کلیه 
کودکان و نوجوانان در کشور است. شمول لایحه فقط 
کودکان و نوجوانان هستند. لایحه در مورد اصلاح مواد 
88، 8۹ و ۹۱ قانون مجازات اسلامی مصوب اردیبهشت 
سال ۹۲ است. که جایگزین مواد قبلی خواهد شد . البته 
امیدواریم پس از ورود به مجلس شورای اسلامی تصویب 

شود. 
مشــاور حقوقی و پارلمانی معاونت امور زنان و خانواده 
رئیس جمهــوری، در خصوص این لایحه تصریح کرد: 
محتوای این لایحه به فصل دهم قانون مجازات اسلامی 
با عنوان »مجازاتها و اقدامات تأمینی و تربیتی اطفال و 
نوجوانان« معطوف شــده که از ماده 88 آغاز و به ماده 
۹5 ختم می شــود. این مواد به تعیین مجازات اطفال و 

نوجوانانی می پردازد که مرتکب جرایم تعزیری شده اند.
وی ادامه داد: این جرایم به موجب قانون تعیین و اعمال 
می گردد. اصلاح جدید در مورد سه ماده 88، 8۹ و ۹۱ این 
قانون اســت. به این صورت که ماده 88 برای اشخاص 
۹ تا ۱۲ ســال که مرتکب جرایم تعزیری شده اند تدابیر 
تأمینی اتخاذ می کند . البته به دو روش انجام می شــود. 
روش نخست تحویل به والدین با اخذ تعهد و روش دوم 
تسلیم به اشخاص حقیقی یا حقوقی که دادگاه به صلاح 
بداند. هر یک از دو بند چگونگی تدابیر تأمینی و تربیتی 

را مشخص کرده است.
گرامی زادگان گفت: در ماده 8۹ ، مجازات تعزیری تعیین 
شــده برای اشخاص ســن ۱5 تا ۱8 سال است که در 
باره نگهداری در کانون اصلاح و تربیت و میزان اقدامات 
را معین می کند. ماده ۹۱ هم اشــخاص زیر ۱8 سال را 
که مرتکب جرایم موجب حدود و قصاص شــوند را به 
مجازات و تدابیر مواد 88 و 8۹ ارجاع و محکوم می کند. 
مشــاور حقوقی و پارلمانی معاونت امور زنان و خانواده 
رئیس جمهوری معتقد اســت که معاونــت امور زنان و 
خانواده، کودکان را در بخش مسئولیت کیفری، به لحاظ 
سن، نیازمند حمایت خاص دانسته و از این رو با توجه به 
حقوق کودکان، لازم دید از منافع عالیه کودکان زیر ۱8 
سال ســن به طور عام و کودکان دختر زیر ۱8 سال به 

طور خاص حمایت کند. 
وی بــا بیان اینکه منافع عالیه کودکان و رعایت حقوق 
آنان در جرایم ارتکابی منجر به دغدغه سالیان متمادی 
حقوق کودکان بود که این اصلاحیه با توجه به سیاست 
های قوه قضاییه و اهمیت به مجازاتهای جایگزین مهم 
است، افزود: تدوین کنندگان این لایحه افراد باتجربه و 
متخصص در امر کودکان هستند که در محاکم کودکان 
نیز دارای آرای مترقی  و به روز هستند. آنها از دوستداران 

حقوق کودک و فعالان این حوزه به شمار می روند.  
گرامــی زادگان در بخش دیگر ســخنان خود به قانون 
حمایت از اطفال و نوجوانان نیز اشــاره کرد و این را هم 
گفت که این قانون، حمایتی اســت اما لایحه اصلاحی 
مذکــور منجر به کاهش مجازاتها و بهره مندی و توجه 
بیشتر از روش تربیتی و آموزشــی است. اگر به پرونده 
ها نگاهی بیندازید اغلب این کودکان قصد و نیت جرم 
نداشته اند اما در شرایط بد و موقعیت بدی قرار گرفته اند. 
مشخص اســت که در این سنین نمی توانستند تصمیم 
صحیحی بگیرند و یا دهها علل دیگر وجود داشته است. 
به گفته گرامــی زادگان، متخصصان حــوزه کودکان 
معتقدند اگر کودک و نوجوانی زیر سن ۱8 سال مرتکب 
جنایت شد با توجه به سن و شرایط خاص جوانی او ، نباید 
حکم سنگین و غیرقابل بازگشت به او داده شود. بلکه باید 
همه دست به دست هم بدهند تا فرصتی برای اصلاح و 

جبران برای او ایجاد شود.
وی یادآور شــد: شاهد هســتید که سالهاست قضات با 
تعیین مجازات های جایگزین و اقدامات تربیتی تلاش 
دارند تا امکان بازگشــت خطا کار را به زیست متعارف 
فراهم کنند. بخصوص که در این سن فرد دارای تجربه 
و توانمندی تفکیک سره از ناسره نیست از این رو امکان 
توجه به این اصلاحیه مورد قبول اکثریت مردم و به نفع 

کودکان است. 
مشــاور حقوقی و پارلمانی معاونت امور زنان و خانواده 
رئیــس جمهوری در پایان گفت کــه لایحه مذکور به 
کمیسیون دولت رفته و پس از بررسی، روند استمرار بر 

آن تا تصویب ادامه خواهد داشت.

111 فوتی و 8341 ابتلای 
جدید کرونا در کشور

بنابر اعلام مرکز روابط عمومی و اطلاع رســانی وزارت 
بهداشت، در ۲۴ ساعت گذشته 8هزار و ۳۴۱ بیمار جدید 
کووید۱۹ در کشور شناسایی شدند و متاسفانه ۱۱۱ تن نیز 

به دلیل این بیماری جان خود را از دست دادند.
به گزارش ایسنا، بنابر اعلام مرکز روابط عمومی و اطلاع 
رســانی وزارت بهداشت، تا کنون ۴ میلیون و ۴5۳ هزار 
و ۴۳۹ نفر دُز اول واکســن کرونا و یک میلیون و 8۷۱ 
هــزار و ۲۶8 نفر نیز دُز دوم را تزریق کرده اند و مجموع 
واکســن های تزریق شده در کشور به ۶ میلیون و ۳۲۴ 

هزار و ۷۰۷ دُز رسید.
از دیروز تا امروز ۱۲ تیرماه ۱۴۰۰ و بر اساس معیارهای 
قطعی تشــخیصی، 8 هزار و ۳۴۱ بیمار جدید مبتلا به 
کووید۱۹ در کشــور شناسایی شد که هزار و ۱۲۰ نفر از 

آنها بستری شدند.
مجموع بیماران کووید۱۹ در کشور به سه میلیون و ۲۴۱ 

هزار و ۳۷ نفر رسید.
متاسفانه در طول ۲۴ ساعت گذشته، ۱۱۱ بیمار کووید۱۹ 
جان خود را از دســت دادند و مجموع جان باختگان این 
بیماری به 8۴ هزار و ۶۲۷ نفر رسید.خوشبختانه تا کنون 
دو میلیون و ۹۱۴ هزار و 8۳۰ نفر از بیماران، بهبود یافته 

و یا از بیمارستانها ترخیص شده اند.

موج اول، دوم، ســوم، چهارم و حالا هم 
پنجــم؛ این کلمات محــدود روایت پایان 
زندگی 8۴۶۲۷ نفر در ایران در یک ســال 
و نیم گذشته هســتند، روایتی که در یک 
ویــروس و مجموعه ای از سیاســت های 

اشتباه خلاصه می شود.
افزایش شــیوع کروناویروس در کشــور 
باعث شــده اســت که ایران حــالا برای 
پنجمیــن بار با یک موج مرگبار از بیماری 
درگیر شود، موجی که می گویند از همیشه 

سهمگین تر است.
کارشناســان معتقدنــد که عامــل ایجاد 
موج هــای کرونا در کشــور نــه طبیعت 
ویروس کرونا بلکه سیاســت های اشتباه 
اســت و به همیــن دلیل پیام طبرســی، 
رئیس بخش عفونی بیمارســتان مســیح 
دانشوری معتقد است که ایران به کشوری 
»موج خیز« درباره ویــروس کرونا در دنیا 
تبدیل شده است، در صورتی که وضعیت 

در دیگر کشورها به این شکل نیست.
طبرســی در ایــن رابطه بــه خبرآنلاین 
می گوید: »مدیریت ما اشــتباه است، چرا 
کشــورهای دیگر با چنیــن چالش هایی 
درگیر نمی شــوند؟ بله در برخی کشورها 
یک موج سنگین کرونا به وجود آمد، اما از 
اشتباهاتشان درس گرفتند و کنترل کردند. 
چرا در همین ترکیه که کنار ماســت این 
اتفاقات رخ نمی دهد؟ چرا ترکیه توانســته 
5۰ درصد جمعیتش را واکسینه کند اما ما 

نتوانستیم؟«
همچنین ورود گونه دلتا کرونا به کشــور 
باعث شــده که نگرانی ها نســبت به قبل 
بیشــتر هم بشــود، در حالی که طبرسی 
و بسیاری از کارشناســان بارها نسبت به 
بسته شدن مرزهای شرقی برای جلوگیری 
از ورود این نوع ویروس هشدار داده بودند.

-آقای دکتر طبرسی، هسته اصلی 
شــروع این موج پنجم کرونا که 
از قبــل هم انتظارش را داشــتیم 

چیست؟
تا موقعی کــه درصد عمــده ای از مردم 
واکســینه نشــوند و یــا محدودیت های 
جدی ایجاد نشــود، آمدن موج های کرونا 
یک اتفاق غیرقابل اجتناب اســت و قادر 
نخواهیم بود جلوی آن را بگیریم. بالاخره 
ویروس می آید یک ســری بــه آن مبتلا 
می شــوند و بعد دوباره یک گونه جدید رخ 

می دهد و این اتفاق تکرار می شود.
این موج بخاطر ویروس دلتا ایجاد شــده 
اســت، این نوع ویروس کرونا در هند بود 
و بعد وارد کشورهای دیگر از جمله ایران 
شد. از جنوب کشور. همان موقع که جنوب 
وارد شرایط قرمز شد، وقوع این اتفاق قابل 
پیشــبینی بود. تجربه نشــان داده که با 
قرمز شــدن یک منطقه دیگر مناطق هم 

بلافاصله قرمز می شوند.
اینطور نیســت که منطقه ای قرمز شود و 
اوضاع جاهای دیگر خوب باشد، مگر این 
که بتوانیم از سیاست های کنترلی استفاده 
کنیم که متاسفانه هیچکاری در این رابطه 

در کشور ما انجام نمی شود.
-کرونای دلتا چقدر متفاوت است 
و شــرایط نســبت به قبل چقدر 

متفاوت است؟
هر ویروس جهش یافته جدید میزان انتقال 
بیشــتری دارد و حتی ممکن است افرادی 
که قبلا به بیماری مبتلا شــدند یا واکسن 
زدند دوباره کرونا بگیرند. البته خوشبختانه 
افراد واکسینه شده درگیر بیماری شدید یا 
منجر به فوت نشدند. این خبر خوبی است 

و نشان از اثر واکسیناسیون می دهد.
ممکــن اســت کــه واکسیناســیون در 
پیشگیری از ابتلا به بیماری گاهی موفق 
نشــود اما جلوی مرگ و بستری بیماران 
را می گیرد. چون درصد واکسیناســیون ما 
خیلــی پایین اســت، نمی توانیم روی این 
موضوع چندان حساب کنیم. ما نمی توانیم 
اصل واکسیناسیون را فراموش کنیم، باید 

هر واکسنی شد بزنیم.
بــا این حال فقــط در حال وعــده دادن 
هســتند، الان چهار هفته است که نسبت 
به واردات واکســن قــول داده اند اما این 
اتفاق رخ نداده است. حساب کنید که چند 
نفــر از هم وطنان مــا در این مدت فوت 
کردند و چند نفر قرار اســت در موج بعدی 
فوت کننــد. این یعنــی مدیریتمان اصلا 

خوب نیست.
-واقعا ما تکنولوژی این که بفهمیم 
چه نوع کروناویروســی در کشور 

غالب شده را داریم؟
بلــه، اما متاســفانه خیلی محدود اســت. 
این تکنولوژی بســیار گران اســت و ما 
آزمایشــگاه های مربــوط به ایــن کار را 
نداریم. مناطق مسئول هم گرفتار هستند، 

به همین دلیل از گزارشــات دیگر مناطق 
متوجه می شویم که کرونای دلتا وارد ایران 

شده است یا نه.
-شما و خیلی ها هشدار داده بودید 
که بایــد تردد به جنوب کشــور 
محدود شود، اگر این هشدار جدی 
گرفته می شد الان وضعیت چطور 

بود؟
حداقل به این ســرعت و شدت دچار موج 
نمی شدیم. موج چهارم کرونا در کشور ما از 
اول فروردین تا اواسط خرداد طول کشید. 
خرداد شرایط کمی بهتر شد و دوباره چند 
هفته بعد با این موج روبرو شــدیم. یعنی 
روند کاهشــی کرونا در کشور ما بیشتر از 

چند هفته نبود.
این روند کاهشی مسئولین را گول می زند 
و این ها فکر می کنند که اقدامتشان باعث 
بهتر شــدن اوضاع شده است. در صورتی 
که ماهیت موج این است که پس از مدتی 
فروکش می کند. براین اساس در مورد این 
موج پنجم هم کل تابســتان و تا اواســط 

شهرویر درگیر هستیم.
-وضعیت بیمارستان ها الان به چه 

شکلی است؟
تا هفته آینده همه بیمارستان ها پر می شوند 
و احتمالا دوباره باید بیمارســتان ها تغییر 
کاربری بدهند و بخش های عادیشان را به 
بخش کرونایی تبدیل کنند. در حال حاضر 
با موج بیماران ســرپایی روبرو هســتیم، 
ایــن موج در یک هفته آینده به بســتری 
می کشــد، آن زمان دیگر کنترل وضعیت 
بسیار سخت است و اصل ماجرا آن زمان 

شروع می شود.
این  ینی می کنید شــدت  ب -پیش 

موج به چقدر برسد؟
طبیعت موج هایی کرونایی اســت که هر 
کدام نسبت به قبلی شدیدتر است. باید از 
قبل درس بگیریم، در کشور ما هر موجی 
که آمده از قبلی شــدیدتر بود. موج پنجم 
هم از این قاعده پیروی می کند. این موج 
کرونا تازه شروع شده است و هنوز معلوم 

نیست که کی به اوج آن می رسیم.
امیدوارم اوج این وضعیت جدید مثل قبل 
بیشتر نشــود، بالاخره آدم باید آرزو کند تا 
شاید برآورده شود. اما تا کار عملی صورت 

نگیرد نمی توان امیدی داشت.
-از اقدامات عملی گفتید، واقعا از 
ابتدای شروع موج پاندمی تاکنون 
درسی درباره انجام این اقدامات 

گرفته ایم؟
متاســفانه خیر، از لحاظ درمانی اقداماتی 
انجام شده و بیمارستان و آی سی یو ساخته 
شده است. اما متاسفانه در بحث پیشگیری 

هیچ اقدامی صورت نگرفته است.
-این سیســتم کــه می گویند به 
طور اتوماتیک در شــهرهای قرمز 
محدودیت  بــه وجود می آید چقدر 

تاثیر داشته است؟
ایــن کار صرفا بازی با رنگ هاســت که 
کار اشــتباهی است. سه شــنبه می گفتند 
که تهران شــنبه قرمز می شــود، شما که 
می دانید وضعیــت در تهران در حال قرمز 
شدن اســت چرا کاری انجام نمی دهید؟ 
اول هفتــه پیش مــن هشــدار دادم که 
وضعیت کرونا در تهران قرمز شــده است. 
امــا همان روز این حرف مــن را تکذیب 
کردند و گفتند که موارد روبه کاهش است.

مــا که از یــک هفته پیش می دانســتیم 

قرار اســت تهران در وضعیت قرمز کرونا 
قرار بگیرد چــرا هیچکاری انجام ندادیم؟ 
می گوینــد بــرای ایجــاد محدودیت ها 
رنگبنــدی می کننــد، امــا شــما میزان 
محدودیت هــا را در شــهرها ببینید، مثلا 
محدودیت منع تردد چقدر اجرا می شــود؟ 
الان بــه فرودگاه نگاه کنیــد، آیا در آنجا 
چیــزی از کنترل کرونــا و رعایت نکات 

بهداشتی می بینید؟
وقتی محدودیتی نیست نمی توانید نسبت 
به کنترل بیماری انتظاری داشــته باشید. 

بیماری که رفتارش تغییری نمی کند.
-براین اساس مقصر این موج های 
پی درپی صرفا طبیعت کروناست یا 

سیاست ها اشکال دارد؟
مدیریت ما اشتباه اســت، چرا کشورهای 
دیگــر بــا چنیــن چالش هایــی درگیر 
نمی شــوند؟ بله در برخی کشــورها یک 
موج ســنگین کرونا به وجــود آمد، اما از 
اشتباهاتشان درس گرفتند و کنترل کردند. 
چرا در همین ترکیه که کنار ماســت این 
اتفاقات رخ نمی دهد؟ چرا ترکیه توانســته 
5۰درصد جمعیتش را واکســینه کند اما ما 

نتوانستیم؟
تا زمانی که این اقدامات درســت نشــوند 
پشــت ســر هم با موج های کرونا درگیر 
می شویم، ما الان به کشور موج خیر کرونا 
در دنیا تبدیل شدیم. در گزارشات سازمان 
جهانی بهداشــت هم منعکس شــده که 
متاسفانه ما نتوانســتیم مدیریت خوبی در 
پیشگیری از کرونا نداشته باشیم. در بحث 

پیشگیری به شدت دچار ضعفیم.
-پیشــنهاد می دهید کــه در این 
موج جدید چه سیاست هایی اجرا 

شوند؟
چاره ای جــز تعطیلی نداریم. ما دوســت 
نداریــم جایی تعطیل شــود، امــا وقتی 
بیماری در حال گســترش است و شهر در 
وضعیت قرمز قرار گرفته اســت، مجبوریم 

محدودیتی ایجاد کنیم.
الان می گوینــد محدودیــت داریــم، اما 
این هــا اصلا اجرا نمی شــوند. روی کاغذ 
محدودیت وجــود دارد اما در عمل اینطور 
نیست. امروز تهران قرمز شد اما ترافیکش 
از همیشــه بیشــتر بود. اگر محدودیت ها 
 عملی می شــدند که نبایــد چنین اتفاقی 

رخ می داد.

هشدارهای رئیس بخش عفونی بیمارستان مسیح دانشوری درباره موج پنجم کرونا

بیمارستان ها پر می شوند، چاره ای جز تعطیلی واقعی نداریم

اخبار

رییس سازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران 
از فراهم شدن امکان افتتاح هفت پایگاه جدید مدیریت 

بحران تا پایان شهریور ماه خبر داد.
رضا کرمی محمدی در گفت وگو با ایسنا، درباره افتتاح 
پایگاه هــای جدید مدیریت بحــران در تهران گفت: از 
مدتی قبل اقدامات لازم برای افزایش تعداد پایگاه های 
مدیریت بحران انجام شده و پس از تخصیص زمین و ... 
در حال حاضر بیش از 8۰ درصد از عملیات عمرانی این 
پایگاه ها با همکاری سازمان عمرانی مناطق و شرکت 

یادمان سازه انجام شده است.
وی ادامــه داد: در صورت تخصیــص بودجه و تأمین 
نقدینگی تا پایان شهریورماه هفت پایگاه جدید مدیریت 

بحران در شــهر تهران تکمیل و بــه بهره برداری می 
رسد و به این ترتیب شمار پایگاه های مدیریت بحران 

پایتخت به عدد ۱۱۱ مجموعه خواهد رسید.
کرمی محمدی در خصوص پراکندگی جغرافیایی پایگاه 
های جدید پشــتیبانی مدیریت بحران افزود: دو پایگاه 
اراج و یاران در منطقه یک، مســعودیه در منطقه ۱5، 
بوستان ولایت در منطقه ۱۹، نعمت آباد در منطقه ۱8، 
شهرک چشمه در منطقه ۲۲ و کارخانه سیمان در منطقه 
۲۰، هفت پایگاه جدیدی هستند که در مناطق مختلف 

شهر احداث شده اند.
رییس سازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران 
با بیان این که پایگاه های پشــتیبانی مدیریت بحران 

ظرفیت و توان مدیریت بحران تهران محســوب می 
شــوند، تصریح کرد: همچنین شناسایی و تأمین زمین 
مناســب برای احداث پایگاه هــای جدید با همکاری 

شهرداری مناطق در دستور کار قرار دارد.
کرمی محمدی با تاکید بر اینکه پایگاه های پشتیبانی 
مدیریت بحران باید همــواره کاربری مدیریت بحران 
داشته باشــند و هر گونه تغییر در اهداف این پایگاه ها 
مجاز نیست، خاطرنشان کرد:  در همین زمینه بازدیدهای 
عملیاتــی و دوره ای به صــورت ماهانه از تجهیزات و 
امکانات پایگاه های موجود توسط کارشناسان سازمان 
پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران به عمل می آید 

تا عملکرد آنها مخدوش نشود.

افتتاح ۷ پایگاه جدید مدیریت بحران در تهران

مدیرعاملشرکتبهرهبرداریمتروتهرانخبرداد:

موافقتبادرخواستتسریعدراجرایواکسیناسیونپرسنلمترو

مدیرعاملبنیادبرکتخبرداد:

ایجاد۹۳۰۰شغلویژهمعلولینتوسطبنیادبرکت

مدیرعامل شــرکت بهره برداری متــرو تهران گفت: با 
درخواست تســریع در اجرای واکسیناسیون پرسنل امور 
ایســتگاه ها و راهبران شرکت بهره برداری مترو تهران 

 وحومه موافقت شد.
به گــزارش خبرگزاری مهر، علی عبدالــه پور افزود: بر 
اساس اعلام وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
ســهم حمل و نقل عمومی در انتقال و توســعه چرخه 
کرونا ویروس بیش از ۲۶ درصد است، از این رو فعالیت 

پرسنل امور ایســتگاه ها و راهبران قطار از مشاغل هایی 
اســت که در معرض خطر ابتلاء به این ویروس اســت 
چرا که به رغم رعایت همه پروتکل های بهداشــتی در 
این بخش، اما به علت تماس مستمر با مسافران، شاهد 
ابتلای تعداد زیادی از پرسنل به کرونا و متأسفانه فوت 

همکاران هستیم.
وی با تاکید بر اینکه ارائه خدمات توســط ناوگان حمل 
و نقــل عمومی به خصوص مترو امــروز برای پایتخت 

امری مهم و اجتناب ناپذیر اســت، تصریح کرد: به دلیل 
ارتباط مستقیم همکارانم با تعداد زیادی از شهروندان به 
عنوان مسافر و نقش آنها در کنترل چرخه انتقال ویروس 
باید هرچه زودتر برای واکسیناسیون آنها مساعدت انجام 

شود.
عبداله پور خاطرنشان کرد: پرسنل متروی تهران و حومه 
از سرمایه های اصلی شرکت هســتند و همان طور که 
در مراسم افتتاح دو ایستگاه شهرک آزمایش و مدافعان 

سلامت در خطوط ۶ و ۷ مترو تهران، معاون حمل و نقل 
و ترافیک شــهرداری تهران از رئیس جمهور درخواست 
اولویت قرار گرفتن رانندگان حوزه حمل و نقل عمومی 
شــهرداری تهران برای دریافت واکســن را داشتند؛ با 
پیگیری هایی که انجام شــد با اینکه موافقت تسریع در 
اجرای واکسیناسیون پرسنل شرکت بهره برداری متروی 
تهــران و حومه را گرفته ایم، اما همچنان این موضوع را 

دنبال می کنیم تا هرچه زودتر محقق شود.

مدیرعامل بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان امام، با اشاره به 
راه اندازی ۳ هزار و ۳۰۰ شغل برای معلولین، از ایجاد ۶ هزار 

شغل جدید در سال جاری خبر داد.
به گــزارش خبرگزاری مهر، آئین بهره برداری از یک هزار و 
۱۰۰ طرح اشتغال زایی برکت ویژه معلولین و انعقاد تفاهم نامه 
ایجاد اشــتغال برای ۲ هزار معلول با همکاری بنیاد برکت 
ســتاد اجرایی فرمان امام و سازمان بهزیستی کشور و آغاز 
رویداد »حرکت با برکت« با هدف سرمایه گذاری در ایده های 

کارآفرینی معلولین برگزار شد.
مدیرعامل بنیاد برکت در این مراسم با اشاره به بهره برداری 
از یک هزار و ۳۰۰ طرح اشــتغال زایی ویژه معلولین گفت: 
افتتاح این تعداد طرح اشتغال زایی اجتماع محور ایجاد ۳ هزار 

و ۳۰۰ فرصت شغلی را برای معلولین سراسر کشور به دنبال 
داشته است.

امیرحسین مدنی تصریح کرد: حجم کل سرمایه گذاری برای 
راه اندازی یک هزار و ۱۰۰ طرح اشــتغال زایی اجتماع محور 
ویژه معلولین یک هزار میلیارد ریال اســت. همچنین ۴۰۰ 
طرح ثبت شده جدید نیز در دست بررسی است.وی با تاکید 
بر حمایت از اشــتغال خانواده های تحت پوشــش سازمان 
بهزیســتی ادامه داد: برای ســال جاری نیز اجرای ۲ هزار 
طرح اشتغال زایی اجتماع محور در روستاهای ۳5۰ شهرستان 
هدف بنیاد برکت برای حمایت از خانواده های تحت پوشش 

سازمان بهزیستی هدف گذاری شده است.
به گفته مدیرعامل بنیــاد برکت، اولویت این طرح ها ایجاد 

اشتغال برای معلولین و خانواده های دارای عضو معلول است.
مدنی خاطرنشان کرد: اجرای این دو هزار طرح اشتغال زایی 
اجتماع محور باعث ایجاد ۶ هزار فرصت شغلی برای معلولین 
و خانواده های دارای عضو معلول خواهد شد.وی افزود: برای 
تحقق این تعداد فرصت شــغلی ۲ هزار و ۷۰۰ میلیارد ریال 
سرمایه گذاری در مناطق روســتایی کشور انجام می شود.
مدیرعامل بنیاد برکت در تشریح رسته های شغلی ایجاد شده 
برای معلولین اظهار داشت: دام پروری، خدمات فنی، پرورش 
دام ســنگین، تولید کیف و کفش و پوشاک، صنایع دستی 
تولید فرش دســتباف و پرورش طیور بیشترین سهم را از 

مشاغل بنیاد برکت به خود اختصاص می دهند.
مدنی با تاکید بر حمایت ویژه از اقشــار خاص اجتماعی در 

سال جاری گفت: بنیاد برکت امسال راه اندازی ۷۰ هزار طرح 
اشتغال زایی اجتماع محور منجر به ایجاد ۲۱۰ هزار شغل خرد 
و خانگی را در دســتور کار دارد که ۲۰ هــزار طرح از این 
تعداد، به اقشار آسیب پذیر اجتماعی از جمله زنان سرپرست 
خانوار، کولبران، سوخت بران، خانواده های شهدا و ایثارگران، 
خانواده های زندانیان، معلولین و خانواده های دارای معلول، 
ســربازان و خانواده های کودکان بازمانده از تحصیل تعلق 

دارد.
وی از آغاز رویداد »حرکت با برکت« خبر داد و افزود: بنیاد 
برکت ایــن رویداد را با هدف ســرمایه گذاری در ایده های 
کارآفرینی معلولین و اشــتغال زایی برای این قشــر برگزار 

می کند.
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پيشخوان

کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.
علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.

رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.
ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.

وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

www.mamlekatonline.ir

اخبارانرژی

شبح تکرار جنگ قیمتی در 
بازار نفت

ادامــه اختلاف میان امــارات و بقیه اعضای اوپک 
پلاس می تواند بازار را در هاله ای از ابهام قرار دهد و 
روند تثبیت قیمت نفت بالای ۷5 دلار و خوشنامی 
این ائتلاف در ترمیم بازار را لکه دار و شــبح جنگ 

قیمتی پارسال ریاض و مسکو را دوباره زنده کند.
به گزارش خبرگزاری بلومبرگ، نشســت مشترک 
روز جمعه )۱۱ تیرماه( وزیران نفت انرژی ســازمان 
کشــورهای صادرکننده نفت )اوپک( و متحدانش 
موســوم به ائتلاف اوپک پــلاس در پی مخالفت 
یکی از اعضای کلیدی این ائتلاف با خط پایه تولید 
در نظر گرفته شــده بدون نتیجــه پایان یافت و به 
روز دوشنبه )۱۴ تیرماه( موکول شد. این مسئله در 
رسیدن به توافقی که می تواند سبب کاهش قیمت 

افزایشی نفت شود، تردید ایجاد کرده است.
یــک مقام اوپک در این بــاره گفت: اختلاف میان 
امارات و بقیه اعضای این ائتلاف می تواند به معنای 
این باشــد که تولید نباید افزایش نیابد. بدون توافق 
برای تعدیل تولید، به توافــق اولیه بازمی گردیم و 
تولید تا آوریل ۲۰۲۲ بدون تغییر باقی می ماند. این 
مسئله سبب کمبود بیشــتر عرضه می شود و خطر 

افزایش تورم را بیشتر می کند.
ایــن تغییر بازار را در هالــه ای از ابهام قرار می دهد 
و قیمت نفت را بالاتر از ۷5 دلار برای هر بشــکه 
تثبیــت و خوشــنامی اوپک پــلاس را که با دقت 
بســیاری ترمیم شده اســت لکه دار می کند و شبح 
جنگ قیمتی پارسال عربســتان و روسیه را دوباره 

زنده می کند.
به نظــر می رســید اوپک پلاس در نشســت روز 
پنجشــنبه )دهم تیرماه( برای افزایش تولید روزانه 
۴۰۰ هزار بشــکه ای ماه اوت تا دســامبر به توافق 

رسیده باشد.
بر اساس این توافق قرار بود مدت زمان توافق اصلی 
کاهش تولید اوپک پلاس هم افزایش یابد و هم به 

جای آوریل در دسامبر ۲۰۲۲ پایان یابد.
به گفته نمایندگان، این توافق اولیه به دلیل مخالفت 
امارات متحده عربی لغو شــد، امارات از این ائتلاف 
خواسته است مبنای تولید این کشور تغییر کند. این 
مخالفت و تعلیق توافق ســبب افزایش قیمت نفت 

شد.
این نخستین بار نیســت که جاه طلبی های امارات 
مذاکرات را به هم می زند. اواخر سال گذشته میلادی 
هم ابوظبی اعــلام کرده بود در صورت مخالفت با 
افزایش تولید ابوظبــی از این ائتلاف خارج خواهد 
شــد، امارات بــرای افزایش ظرفیــت تولید خود 

سرمایه گذاری هنگفتی کرده است.

عرضه نفت و میعانات گازی 
روسیه کاهش یافت

عرضه نفت و میعانات گازی روســیه در ماه ژوئن 
کاهش یافت و به ۱۰ میلیون و ۴۲۰ هزار بشــکه 

در روز رسید.
به گزارش خبرگــزاری رویترز، داده های روز جمعه 
)۱۱ تیرماه( وزارت انرژی روســیه نشــان داد که 
عرضه نفت و میعانات گازی این کشور در ماه ژوئن 
نســبت به ماه مه کاهش یافتــه و به ۱۰ میلیون و 
۴۲۰ هزار بشــکه در روز رسید، این رقم در ماه مه 

۱۰ میلیون و ۴5۰ هزار بشکه در روز بود.
این دومین کاهش پیاپی عرضه و کمترین مقدار از 

ماه مارس به شمار می آید.
عرضه نفت و میعانات گازی روسیه در ماه مارس ۱۰ 

میلیون و ۲5۰ هزار بشکه در روز بود.
مجموع عرضه نفت و میعانات گازی روسیه در ماه 
ژوئن ۴۲ میلیــون و ۶۴۰ هزار تن و در ماه مه ۴۴ 

میلیون و ۲۱۰ هزار بشکه بود.
روســیه همســو با توافق جهانی کاهش تولید و با 
هدف ایجاد تعــادل در بازار نفت، عرضه نفت خود 

را کاهش داده است.

چاه تزریقی میدان سیوند 
حفاری و تکمیل شد

چاه تزریقی شــماره ۱۰ ســکوی نصر 5 در طرح 
نگهداشــت و افزایش تولید نفت میدان های اسفند 
و ســیوند با تلاش متخصصان شرکت بین المللی 
حفاری )DCI( و همکاری کارشناسان شرکت نفت 
فلات قاره ایران، حفــاری و تزریق آب در این چاه 

آغاز شد.
به گزارش شانا، حمیدرضا ثقفی، مدیرعامل شرکت 
بین المللی حفاری )زیرمجموعه شــرکت توســعه 
پتروایران( در این باره گفت: چاه شماره ۱۰ سکوی 
نصر 5 در حالی با موفقیت حفاری شــده است که 
ســال ها امکان حفاری در مجاورت سکوی اقماری 
نصر 5  وجود نداشــت و پس از اســتقرار دستگاه 
حفــاری دریایی و پیش از عملیات حفاری این چاه، 
با بررســی دقیق سوابق گذشــته چاه، برنامه ریزی 
مهندسی و محاسبات فشار لایه مخزنی و عملیات 
کشتن و مهار چاه با موفقیت انجام شد و حفاری و 
تکمیل چاه تزریقی SIC-E۱۰  با وجود مشکلات 

و پیچیدگی های حفاری به پایان رسید.
شرکت نفت فلات قاره ایران نیز در این زمینه اعلام 
کرد: تزریق آب به چاه E۱۰ میدان ســیوند منطقه 
سیری به منظور صیانت و ازدیاد برداشت نفت انجام 
خواهد شد. این روش با افزایش فشار مخزن به طور 
فیزیکی ســبب جابه جایی نفت در مخزن از محل 
چاه های تزریقی به سمت چاه های تولیدی می شود. 
با بهینه کردن تزریــق آب در این مخزن، حدود ۳ 
هزار بشــکه در روز به این میدان تزریق آب انجام 

شده است.

چگونگی پیوند سال طلایی 
پتروشیمی با اهداف برنامه 

ششم توسعه
مهمترین شاخصه برای نامگذاری سال ۱۳۹۹ به عنوان 
سال طلایی صنعت پتروشیمی را می توان تحقق هدف 
تعیین شــده برای صنعت پتروشــیمی در برنامه ششم 
توسعه دانست که در مقایسه با دیگر صنایع، اگر نگوییم 

بی نظیر، لااقل کم نظیر است.
سال ۱۳۹۹ را بی شک می توان طلایی ترین سال تاریخ 
صنعت پتروشیمی ایران دانست. سالی که شاید مهمترین 
نقطه تمایز آن، بهره برداری رسمی از ۱۷ طرح پتروشیمی 
در موعــد مقرر و بدون تأخیر برای تحقق اهداف برنامه 

ششم توسعه کشور بود.
این گشایش ها در شرایطی که تحریم همچنان گریبان 
اقتصاد ایران را به طور عام و صنعت نفت را به طور خاص 
گرفته و ویروس کرونا هم مزید بر علت شــده بود تا در 
پیشبرد پروژه ها، تأخیر ایجاد کند، رخ داد، اما سال طلایی 
صنعت پتروشیمی در مسیر تحقق اهداف برنامه ششم 
توســعه با آن پیوند خورد تا زمینه ســاز ثبت رکوردهای 

بی نظیر دیگری در این صنعت باشد.
با وجود آثار منفی شــیوع کرونا در ماه پایانی سال ۹8 و 
ماه های آغازین ســال ۹۹ از یک سو و گسترده تر شدن 
تحریم ها از سوی دیگر، کل ۱۷ طرح پتروشیمی طبق 
برنامه ریزی توســعه یافت و تکمیل و ۲5 میلیون تن به 
ظرفیت تولید پتروشیمی افزوده شد؛ افزایش ظرفیتی که 

در یک سال، بی سابقه بود.
شیوع کرونا به دلیل تأخیر در ارسال سفارشات و نقل و 
انتقال تجهیزات در دو ماه آغازین و اثرپذیری مبادلات 
جهانی از این همه گیــری و به دنبال آن رکود حاصل از 
کاهــش تعداد کارکنان در پروژه ها، موجب شــد افتتاح 
چهار طرح از طرح های ۱۷گانه پتروشــیمی در سال ۹۹ 
به سال ۱۴۰۰ موکول شود اما تحقق این برنامه و افتتاح 
پروژه هایی کــه افزایش ظرفیت تولید  ۲5 میلیون تنی 
پتروشیمی را در یک سال در پی داشت، مهمترین ویژگی 

برای نامگذاری سال طلایی صنعت پتروشیمی بود.
این پروژه ها ۲۷.۳۰۰ شــغل در این بازه زمانی و 88۰۰ 
شــغل پایدار در زمان بهره بردار ایجاد کرد تا این شرایط 
زمینه ســاز افزایش ظرفیت اســمی تولیــد در صنعت 
پتروشیمی به ۱۰۰ میلیون تن در سال طبق برنامه ششم 

توسعه شود.
تحقق این هدف از این جهت حایز اهمیت است که طبق 
ماده ۴۴ قانون برنامه ششــم توسعه، دولت ملکف شده 
بود برای جلب سرمایه گذاری بخش غیردولتی، به منظور 
افزایش ظرفیت تولید محصولات پتروشیمی جدید، به 
گونه ای برنامه ریزی کند که تا پایان اجرای قانون برنامه، 
ظرفیت تولید محصولات پتروشــیمی کشــور به ۱۰۰ 

میلیون تن برسد.
طبق این ماده از قانون برنامه ششــم، توســعه »به این 
منظور الزامی است که خوراک مورد نیاز برای واحدهای 
مجتمع هــای تولیدی که پروانه بهره بــرداری از وزارت 
صنعــت، معدن و تجارت )صمت( را دارند و تأمین آب و 
برق مورد نیاز آنها میسر است و مشکلات زیست محیطی 

ندارند، با هماهنگی وزارت نفت تامین شود«.
بنابراین مهمترین شاخصه برای نامگذاری سال ۱۳۹۹ 
به عنوان سال طلایی صنعت پتروشیمی را می توان تحقق 
هدف تعیین شده برای صنعت پتروشیمی در برنامه ششم 
توسعه دانست که در مقایسه با دیگر صنایع، اگر نگوییم 

بی نظیر، لااقل کم نظیر است.
این هدف با تلاش ســرمایه گذاران و شرکت های فعال 
و شرکت ملی صنایع پتروشیمی به عنوان یک شرکت 
تنظیم گر )رگولاتوری(، که سازمانی توسعه ای و در عین 
حال هماهنگ کننده روابط ذینفعان است و حمایت همه 
جانبه دولت و مجلس شــورای اسلامی محقق و سبب 
شــد رهبر معظم انقلاب در سخنان خود بارها از توسعه 
صنعت پتروشیمی به عنوان یکی از شاخصه های توسعه 

کشور یاد کنند.
جالب است بدانید که ظرفیت صنعت پتروشیمی در آستانه 
آغاز برنامه ششــم توسعه، در ســال ۱۳۹5، کمتر از ۶۲ 
میلیون تن بود که تا سال ۱۳۹۶ که نخستین سال اجرای 
برنامه ششم بود با افزایش ظرفیت مجتمع های تولیدی 
موجود و بهره برداری از پتروشیمی کردستان و فاز سوم 

پتروشیمی پردیس به ۶۴ میلیون تن رسید.
در سال دوم برنامه یعنی ۱۳۹۷، با تداوم افزایش ظرفیت 
مجتمع های تولیدی و  بهره برداری از پتروشیمی مرجان، 
ظرفیت صنعت پتروشیمی به ۶5.۷ میلیون تن در سال 
افزایش یافت.سال ۱۳۹8 یعنی در سال سوم اجرای برنامه 
ششم توسعه، با بهره برداری از پتروشیمی کاوه، فاز دوم 
پتروشیمی تخت جمشید، خارج شدن پتروشیمی آلیانس 
از ظرفیت واحدهای عملیاتی و تغییر ظرفیت مجتمع های 
تولیدی، ظرفیت تولید پتروشــیمی به ۶۷.8 میلیون تن 
رسید.رشــد صنعت پتروشیمی در سال های ۹۹ و ۱۴۰۰ 
شتاب بیشتری گرفت به طوری که در سال ۹۹ که سال 
چهارم اجرای برنامه ششم توسعه بود، با بهره برداری از 
بعضی از طرح های پتروشیمی، ظرفیت تولید پتروشیمی 
به ســالانه 8۳.5 میلیون تن رسید و در سال ۱۴۰۰ که 
سال پنجم برنامه ششم توسعه است شاهد تحقق هدف 

تولید صد میلیون تن در سال خواهیم بود
با افتتاح  ۱5 طرح پتروشــیمی در ســال ۱۴۰۰، جهش 
دوم صنعت پتروشیمی که هم راستا با هدف برنامه ششم 
توسعه تعریف شده بود تکمیل می شود. در واقع جهش 
دوم صنعت پتروشــیمی از سال ۱۳۹۲ آغاز شد و شامل 
۴5 طــرح بود که از این تعداد، تنها ۱5 طرح باقی مانده 
که پیش بینی می شود تا پایان سال ۱۴۰۰ به بهره برداری 
برسد و به این ترتیب با تکمیل جهش دوم، ۴ میلیارد دلار 
بر پایه قیمت های سال ۹5 به درآمد صنعت پتروشیمی 

افزوده می شود.
رقم ســرمایه گذاری پیش بینی شــده بــرای ۱5 طرح 
باقیمانده، 8.5 میلیارد دلار است که ۶.۳ میلیارد دلار آن 
تا پایان پارســال جذب شد و بقیه امسال جذب می شود، 
هشــت طرح از ۱5 طرح باقیمانده در عسلویه و بقیه در 
دهلران، مسجدسلیمان، گچساران، جفیر، اردبیل، خمین 

و ماهشهر هستند.
با تکمیــل این ۱5 طرح، در پی ســال طلایی صنعت 
پتروشــیمی، جهش دوم صنعت پتروشیمی هم تکمیل 
می شود تا رکورد بی نظیر دیگری در صنعت پتروشیمی 

کشور ثبت شود.

 ســخنگوی صنعت برق گفــت: نیروگاه 
اتمی بوشــهر پــس از برطرف شــدن 

مشکلات وارد مدار خواهد شد.
»مصطفی رجبی مشــهدی« روز شــنبه 
در گفت و گو بــا خبرنگار اقتصادی ایرنا 
افزود: هزار مگاوات توان این نیروگاه که 
حدود یازده روز از مدار خارج شده بود به 

کمک شبکه برق کشور خواهد آمد.
وی ادامه داد: نیروگاه اتمی بوشــهر نیز 
همانند ســایر نیروگاه های حرارتی بعد از 
مدتــی فعالیت نیاز به تعمیرات و برطرف 
کردن مشــکلات فنــی دارد که این امر 
صورت گرفــت و نیروگاه پس از برطرف 
شــدن مشــکلات فنی از امروز به مدار 

تولید وارد خواهد شد.
ســخنگوی صنعــت برق خاطرنشــان 
ساخت: این هفته پیش بینی های سازمان 
هواشناسی نشــان از افزایش دمای هوا 
دارد و هر درجــه افزایش دما حدود یک 

هــزار و ۲۰۰ مگاوات بیــش از ظرفیت 
نیروگاه بوشــهر به مصرف برق کشــور 

اضافه می کند.
رجبی مشهدی گفت: فاصله بین تولید و 
مصرف برق این روزها زیاد شــده به این 
معنا که توان تولیــد برق در حال حاضر 
5۴هــزار مــگاوات و نیازمصرف برق به 
۶5هزار مگاوات رســیده کــه همین امر 
احتمال اعمال خاموشی های برنامه ریزی 

شده را جدی تر خواهد کرد.
وی ادامه داد: برهمین اساس شهروندان 
باید به جداولی که از ســوی شرکت های 
توزیع سراســر کشــور اعلام می شوند 
توجه داشــته باشند تا در هنگام خاموشی 
آمادگی داشــته باشند.سخنگوی صنعت 
برق خاطرنشان ساخت: اعمال روش های 
مدیریــت مصرف و جــدی گرفتن آنها 
علاوه برآنکه به کاهــش فاصله تولید و 
مصرف برق خواهد انجامید نیاز به اعمال 

خاموشی ها را نیز از بین خواهد برد.
رجبی مشــهدی مهمتریــن راهکارهای 
مدیریت مصــرف را تنظیــم کولرهای 
گازی روی ۲5 و بالاتــر، اســتفاده از 
دورکند کولرهای آبی، اســتفاده نکردن 
از وســایل پرمصرف برقی در ساعت بین 

۱۲تا۱8هر روز و اســتفاده از نور طبیعی 
روزبرشــمرد و افــزود: رعایت این موارد 
مهم و ضروری نیاز به اعمال خاموشــی 
را از بین خواهد برد.تــازه ترین گزارش 
شــرکت مدیریت شبکه برق ایران نشان 
می دهد میزان مصرف برق روز گذشــته 

کشــور با کاهش روبرو شــدبه گونه ای 
که از حدود ۶۴ هــزار مگاوات روزهای 
قبــل تر به 5۶ هــزار و۹۹۷ مگاوات در 
ساعت ۱۳ و ۴۱ دقیقه روزگذشته رسید.
اول تیرماه امســال، سازمان انرژی اتمی 
ایران اعلام کــرد متخصصان نیروگاهی 
این سازمان مجدانه و بی وقفه در تلاش 
هســتند با رفع ایراد فنــی پیش آمده در 
نیروگاه اتمی بوشــهر، این نیروگاه را به 
شبکه برق سراسری متصل کنند. روابط 
عمومی نیروگاه اتمی بوشــهر با تشریح 
این خبر اعلام کــرد به منظور رفع ایراد 
فنی مشاهده شــده در ژنراتور نیروگاه و 
پــس از انجام هماهنگی لازم با شــبکه 
برق سراسری کشور در روز جمعه، واحد 
یکم نیروگاه اتمی بوشــهر از ســاعت 8 
شب روز شنبه شــروع به کاهش قدرت 
کرد و در ســاعات اولیه صبح یکشــنبه 

موقتاً از مدار تولید برق خارج شد.

سخنگوی صنعت برق اعلام کرد:

نیروگاه بوشهر وارد مدار شد

اخبار

شرکت پایانه های نفتی ایران از انتخاب دو دریانورد 
این شــرکت به عنوان دریانوردان نمونه کشور خبر 

داد.
به گزارش شانا به نقل از شــرکت پایانه های نفتی 
ایران، ناخدا غلامرضــا جعفرگنجی، رئیس عملیات 
کشــتیرانی پایانه نفتــی خارک و ناخدا شــاهپور 
کیانپــور برجویی، رئیس عملیات کشــتیرانی پایانه 
میعانات گازی عســلویه در مراسم گرامیداشت روز 
دریانوردی که با حضور محمد اســلامی، وزیر راه و 
شهرسازی، مدیران ارشد سازمان های دریایی کشور 
و دریانوردان نمونه در فضای باز ســاختمان ســتاد 
ســازمان بنادر و دریانوردی کشور در تهران برگزار 

شــد، به عنوان دریانوردان نمونه کشــوری انتخاب 
شدند.عباس اســدروز، مدیرعامل شرکت پایانه های 
نفتــی ایران با تبریک انتخاب دریانوردان شــرکت 
به عنوان دریانوردان نمونه کشــوری گفت: کارکنان 
تلاشــگر این شرکت در این ســال ها  که کشور با 
تحریم هــای ظالمانه بین المللی روبه رو بوده، با همه 
فراز و نشــیب هایی که وجود داشته است با الطاف 
الهی و حمایت های اثربخش و مســتمر وزارت نفت 
و شــرکت ملی نفت ایــران و تلاش های جهادی، 
توانســته اند مأموریت اصلی و وظایــف محوله در 
حوزه های صادرات نفت  خام و میعانات گازی کشور 

را به نحو ایمن و به موقع انجام دهند.

 وی افزود: تلاشگران و متخصصان در بخش های 
مختلف از جمله مدیریــت عملیات با ابتکار عمل و 
اســتفاده از توان داخل تهدیدها را به فرصت هایی 

بی نظیر تبدیل کردند.
 مدیرعامل شرکت پایانه های نفتی ایران ادامه داد: 
این تلاشــگران حوزه های عملیات دریایی با توان 
علمی و تخصصــی نقش مهمی در انجام مأموریت 
اصلی شــرکت در قالــب دریافت، ذخیره ســازی، 
صادرات و عملیات پهلودهی و جداســازی نفتکش 
به عهده دارند و همواره توانســته اند در پشــتیبانی 
و کمــک به تــداوم پایدار تولید نفت و گاز کشــور 

نقش آفرین باشند.

دریانوردان پایانه های نفتی ایران نمونه کشوری شدند

یکمقاممسئول:

فاصلهقیمتتمامشدهوتکلیفی،چالشتوسعهصنعتبرقاست
رئیس گروه مدیریت پروژه شرکت برق حرارتی، ریشه تمامی 
مشکلات اقتصادی صنعت برق را تفاوت قیمت تمام شده و 

تکلیفی فروش برق دانست.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از وزارت نیرو، در خصوص 
»راهکارهای افزایش سرمایه گذاری برای تولید برق« ریشه 
تمامی مشکلات اقتصادی صنعت برق را تفاوت قیمت تمام 
شــده و تکلیفی فروش برق دانست و افزود: بر اساس قانون 
برنامه ششــم توسعه کشور احداث ۲5 هزار مگاوات ظرفیت 
جدید نیروگاهی هدف گذاری شده که طبق پیش بینی حدود 

5۴ درصد از این رقم )۱۳5۰۰ مگاوات( محقق خواهد شد.
رئیس گروه مدیریت پروژه شرکت برق حرارتی تاکید کرد: با 
وجود اینکه 5۴ درصد از ظرفیت نیروگاهی هدف گذاری شده 
در برنامه ششم توســعه را وارد مدار کرده ایم ولی تنها ۱۷.5 
درصد از منابع مالی مورد نیاز بر اســاس سند برنامه ششم با 
همت بخش دولتی و خصوصی تأمین شده که این امر ناشی 
از شکاف قیمت تمام شــده با قیمت تکلیفی فروش برق و 

نوسانات شدید قیمت ها در چهار سال گذشته است.
صیرفیان پور یادآور شــد: ریشه این مسئله به سیاست گذاری 
نادرســت اقتصادی در دهه 8۰ بازمی گردد که بر اساس آن 
تثبیت قیمت های حامل های انرژی موجب عدم تناسب رشد 
قیمت برق متناسب با رشد هزینه های سرمایه گذاری جهت 

احداث نیروگاه و توسعه صنعت برق شد.
وی خاطرنشان کرد: کشور نیاز به سرمایه گذاری بیشتری در 
بخش نیروگاهی دارد چرا که شــکاف میان عرضه و تقاضا 
قاعدتاً بیشتر خواهد شد. طبق برآورد صورت گرفته می بایست 
تا ســال ۱۴۱5 در کمترین ســناریوی توسعه حداقل حدود 
۶۰ هزار مگاوات دیگر به ظرفیــت 85 هزار مگاواتی فعلی 

نیروگاهی کشور اضافه کنیم.
وی افزود: بر اساس مطالعه صورت گرفته اگر به قیمت های 
ثابت سال قیمت برق را به طور متوسط معادل 8۷ تومان در 
نظر گرفته و به عقب برگردیم، قیمت واقعی آن در سال ۱۳۹۰ 
حدود ســه برابر )۲۶۰ تومان( و در ســال ۱۳5۷ این رقم به 
۴۲۰ تومان خواهد رسید. بنابراین اگر قرار بود متوسط قیمت 
فروش برق متناســب با تغییرات تورم و سایر کالاها افزایش 
پیدا کند بایستی این رقم حداقل سه برابر قیمت فعلی باشد تا 
هزینه های تولیدکنندگان برق خصوصی و دولتی جبران شود.

رئیس گروه مدیریت پروژه شرکت برق حرارتی اضافه کرد: 
در همین راستا طی ســال های اخیر راهکارهایی اتخاذ شده 
تا موضوع تعرفه گذاری فروش برق اصلاح شــود. اما هرگاه 
موضوع تعرفه گذاری مطرح می شود بسیاری تصور می کنند 
که بناســت قیمت برق همه مشترکان افزایش پیدا کند؛ در 
حالی که سیاست وزارت نیرو متناسب سازی قیمت برق با تأثیر 

آن در ارزش افزوده کالا و خدمات بوده است.
صیرفیان پور تاکید کرد: بر اســاس این سیاســت بایســتی 
دهک هایی که مصرف کمتری دارند و همچنین دهک های 
کم برخوردار، با اتخاذ سیاست های تشویقی مدیریت مصرف 
هزینه کمتری بپردازند که در دولت دوازدهم این مورد اجرایی 

گردید.
وی افزود: از سوی مقابل صنایعی که برای تولید محصولات 
خــود برق را به عنوان ورودی و مــواد اولیه در نظر گرفته و 
ارزش افــزوده بالاتری ایجاد می کنند باید نــرخ برق را به 
قیمت واقعی پرداخت کنند که رد پای این سیاست در قانون 
بودجه سال ۱۴۰۰ توسط مجلس شورای اسلامی دیده شده 
و افزایش قیمت برق صنایع با هدف توسعه برق کشور و بهینه 

سازی انرژی در دستور کار قرار گرفته است.

دلایل عدم تحقق احداث 25 هزار مگاوات نیروگاه 
در برنامه ششم توسعه

رئیس گروه مدیریت پروژه شــرکت برق حرارتی با اشاره به 
دلایل دیگر عدم تحقق احداث ۲5 هزار مگاوات نیروگاه جدید 
در سال های برنامه ششم توسعه، یادآور شد: در ابتدای برنامه 
ششــم توسعه سهمی برای تسهیلات مالی و سرمایه گذاری 
خارجی جهت تحقق این ۲5 هزار مگاوات در نظر گرفته شده 
بود. طی مذاکرات صورت گرفته حدود هشت هزار مگاوات نیز 
مجوز شورای اقتصاد برای استفاده از تسهیلات مالی خارجی 
اخذ شد تا این نیروگاه ها از امسال تا سال ۱۴۰۲ احداث و وارد 
مدار شوند که با توجه به تحریم ها و مسائل بین المللی تحقق 
این مسئله دچار وقفه گشــته و عملًا استفاده از منابع مالی 

خارجی متوقف شد.
وی تاکید کرد: وقتی با ســرکوب قیمت ها، ســرمایه گذاری 
داخلی در احداث نیروگاه ها از توجیه اقتصادی برخوردار نباشد، 
امکان استفاده از تسهیلات بانکی و سایر منابع سلب خواهد 
شــد. در این حالت وقتی اقتصاد نتواند از داخل کشور منابع 
مالی را تأمین کند، طبیعتاً بایستی از منابع مالی خارجی برای 
حل مشکل اقتصاد برق استفاده شود که طی چند سال اخیر 
به دلیل شرایط بین المللی این راهکار اجرایی نشد و بخشی از 
عقب ماندگی رخ داده در احداث نیروگاه های جدید به دلیل از 

دست دادن این منابع مهم بوده است.
صیرفیان پور اضافه کرد: با این وجود امســال توانســته ایم 
عملیات اجرایی نیروگاه بخاری سیریک را به ظرفیت یک هزار 
و ۴۰۰ مگاوات با استفاده از فاینانس دولت روسیه آغاز کنیم. 
همچنین اســتفاده از تسهیلات یا ســرمایه گذاری مستقیم 
خارجی در کنار سرمایه گذاری بخش خصوصی داخل کشور 

همواره در دستور کار بوده است.
رئیس گروه مدیریت پروژه شــرکت برق حرارتی در بخش 
دیگــری از مصاحبه خود با رادیو گفت وگو با اشــاره به بروز 
خاموشــی های اخیر در نقاط مختلف کشور، گفت: بروز این 
اتفاق علاوه بر مســائل مرتبط با اقتصاد برق ناشی از علل 
فنی متعددی از جمله کاهش دسترســی به منابع آبی برای 
تولید نیروگاه های برقابی، گرمای زودرس و اســتخراج رمز 
ارزها توسط مراکز غیرمجاز بوده که تابستان دشواری را برای 

صنعت برق ایجاد کرده است.

لزوم افزایش 60 هزار مگاواتی ظرفیت نیروگاه ها 
تا پانزده سال آینده

وی خاطرنشان کرد: به هر حال کشور نیاز به سرمایه گذاری 
بیشتری در بخش نیروگاهی دارد چرا که شکاف میان عرضه 
و تقاضا قاعدتاً بیشتر خواهد شد. طبق برآورد صورت گرفته 
می بایست تا سال ۱۴۱5 در کمترین سناریوی توسعه حداقل 
حدود ۶۰ هزار مگاوات دیگــر به ظرفیت 85 هزار مگاواتی 

فعلی نیروگاهی کشور اضافه کنیم.
صیرفیان پور اضافه کرد: برای احداث این میزان نیروگاه جدید 
باید سالانه حدود ســه میلیارد یورو سرمایه گذاری در حوزه 
نیروگاه های حرارتی و تجدید پذیــر انجام پذیرد که در این 
میان سهم انرژی های نو در سال های آتی بسیار حائز اهمیت 
اســت؛ چرا که کاهش اتکا به سوخت های فسیلی و توسعه 
برق تجدیدپذیرها جزو سیاست های قطعی حوزه انرژی کشور 

است.

مابه التفاوت قیمت تکلیفی و تمام شده؛ بلای جان 
صنعت برق

رئیس گروه مدیریت پروژه شــرکت برق حرارتی به دلایل 
کاهش ســرمایه گذاری در صنعت برق طی چند سال اخیر 
اشاره کرد و گفت: همانگونه که اشاره شد مهم ترین مشکل 
در این بخش افزایش شکاف قیمت تمام شده و قیمت تکلیفی 
فروش برق برخلاف تاکید ماده ۳۹ قانون برنامه ششم توسعه 
و همچنیــن عدم پرداخت مابه التفاوت قیمت تکلیفی و تمام 
شده به صنعت برق به رغم تاکید بندهای 5 و ۶ قانون حمایت 
از صنعت برق بوده که این امر مانع از سرمایه گذاری متناسب 

دولت و بخش خصوصی در توسعه نیروگاه ها گردیده است.
وی تاکید کرد: با وجود این مشــکلات در ســال های اخیر 
وزارت نیــرو راه کارهایی را به منظور تأمیــن مالی در حوزه 
تولید برق انجام داده که از جملــه آن می توان به راه اندازی 
بازار اوراق گواهی ظرفیت اشــاره کرد.صیرفیان پور ادامه داد: 
در حال حاضر ۲۶ درصد از برق مصرفی کشــور در صنایعی 
مورد استفاده قرار می گیرد که مصرف برق آن ها بیش از پنج 
مگاوات است. صنایع بزرگی که مصرف بالای پنج مگاوات 
دارند می بایســت به صورت خود تأمین فعالیت کنند که این 
امر فضای کسب و کار خوبی نیز برای تولیدکنندگان برق و 
نیروگاه های خصوصی فراهم خواهد کردرئیس گروه مدیریت 
پروژه شرکت برق حرارتی یادآور شد: اقدام دیگر صنعت برق 
در سال گذشته اســتفاده از ظرفیت های بازار سرمایه بود به 
نحوی که شاهد عملکرد مناســب مبادلات برق در بورس 

انرژی و همچنین گسترش عرضه اوراق سلف برق بودیم.

تلاش برای تقویت بنیه اقتصادی بخش خصوصی 
نیروگاهی

صیرفیان پور خاطرنشان کرد: دولت نیز به منظور بازپرداخت 
سرمایه گذاری بخش خصوصی که زمینه لازم را برای تقویت 
بنیه مالی ایــن بخش فراهم می کند، اقداماتــی را از قبیل 
تهاتر بدهی ها با اسناد خزانه اسلامی در دستور کار قرار داده 
تا بخشــی از مطالبات بخش خصوصی از طریق این روش 
پرداخت شــود. با تمامی این اقدامات تلاش شــده به بنیه 
اقتصادی بخش خصوصی کمک شود تا میزان سرمایه گذاری 

مورد نیاز برای توسعه تولید برق کشور محقق شود.

راه کارهــای جدید صنعت برق برای تأمین منابع 
مالی

وی با اشاره به راه کارهای جدید صنعت برق برای تأمین منابع 
مالی سرمایه گذاران به مسئله تهاتر نفت و گاز با سرمایه گذاری 
بخش خصوصی اشاره کرد و گفت: زمانی که کشور می تواند 
گاز را با قیمت مناســبی صادر کند چرا باید این ســوخت در 
نیروگاه هــای گازی با راندمان حدود ۳5 درصد ســوزانده و 
اتلاف شــود؟ زمانی کــه می توانیم با احــداث نیروگاه های 
سیکل ترکیبی ســوخت گاز را برای بازیافت حرارتی و تولید 
برق اســتفاده کرده و راندمان را به حدود 55 تا ۶۰ برسانیم 
چــرا نباید بخش خصوصی را بــه روش های مختلف برای 
احداث این واحدها تشویق به سرمایه گذاری کنیم؟رئیس گروه 
مدیریت پروژه شرکت برق حرارتی تاکید کرد: در حال حاضر 
حدود ۱5 هزار مگاوات واحدهای گازی قابل تبدیل به سیکل 
ترکیبی در کشور وجود دارد که با احداث حدود هفت هزار و 
5۰۰ مگاوات متناظر آن واحدهای بخاری، این نیروگاه ها قابل 
تبدیل به سیکل ترکیبی هستند. در همین راستا از سال ۱۳۹۲ 

در قوانین ســنواتی بودجه و همچنین در سال ۱۳۹۴ در ماده 
۱۲ قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر این مهم دیده شده که 
ســرمایه گذاران بخش خصوصی پس از احداث بخش بخار 
بتوانند معادل ســوخت صرفه جویی شده را از دولت دریافت 
کنند.صیرفیان پور اضافه کرد: طی چند سال اخیر به دلیل عدم 
تمرکز تصمیم گیری ها در حوزه انرژی، تحقق این مسئله با 
تأخیر مواجه شــده و نهایتاً در سال ۱۳۹8 نخستین پرداختی 
بابت صرفه جویی سوخت به سرمایه گذاران صورت پذیرفت.

رئیس گروه مدیریت پروژه شرکت برق حرارتی ادامه داد: در 
قانون بودجه امســال نیز موضوع تهاتر نفت مطرح شــده تا 
سرمایه گذاران نیروگاهی با معرفی شرکت ذیصلاح به وزارت 
نفت، برای تحویل و فروش نفت خام از منابع حاصله جهت 

احداث نیروگاه استفاده کنند.

جایگاه ایران در شاخص های فنی تولید برق
رئیس گروه مدیریت پروژه شــرکت برق حرارتی به جایگاه 
نخســت ایران در ظرفیت منصوبه نیروگاهی منطقه غرب 
آســیا اشاره کرد و گفت: کشــور ما از نظر ظرفیت منصوبه 
نیروگاه های حرارتی نیز رتبه نهم دنیا و اول منطقه را به خود 
اختصاص داده اســت.صیرفیان پور ادامه داد: کشورمان سال 
گذشته برای نخستین بار توانسته متوسط راندمان نیروگاه های 
حرارتــی خود را به ۳۹ درصد برســاند که در مقیاس جهانی 
این دستاورد رقم مناسبی برای نیروگاه های حرارتی محسوب 
می شود. همچنین تلفات شبکه برق کشور نیز با تلاش فراوان 
به کمتر از ۱۰ درصد رســیده اســت.وی تاکید کرد: توانایی 
ایران از منظر پارامترهای فنی حوزه تولید و ساخت تجهیزات 
نیروگاهی قابل قبول بوده و مشکل اصلی ما در سمت تقاضا 
و مصرف می باشد. به عنوان مثال متأسفانه ضریب بار جالبی 
در شبکه برق کشور طی ایام ســال نداریم. بدین معنی که 
بخش عمده ای از تأسیسات صنعت برق در فصول گرم سال 
صرفاً برای تأمین بار سرمایشی مورد استفاده قرار می گیرند و 
در زمســتان در مدار نیستند. بر این اساس بخشی از سرمایه 
گذاری در توسعه تولید عملًا در بیش از ۶ ماه سال کمتر مورد 

استفاده قرار خواهد گرفت.

اصلاح شدت انرژی و توسعه برق تجدید پذیر، 
راهکارهای الزامی آینده صنعت برق

رئیس گروه مدیریت پروژه شــرکت برق حرارتی در بخش 
پایانی مصاحبه خود با رادیو گفت وگو خاطرنشان کرد: به هر 
حال رشــد سالانه بیش از پنج درصد ظرفیت نیروگاهی باید 
منتج به رشد اقتصادی کشور شود که متأسفانه در سال های 
اخیر شاهد رشد تولید ناخالص داخلی به مراتب کمتری بودیم 
که گواه بد مصرف شدن انرژی در کشور است.صیرفیان پور 
ادامه داد: بنابراین بایستی اتفاقات جدیدی در حوزه بهینه سازی 
انرژی رقم بخورد تا صنایــع و بخش هایی که ایجاد ارزش 
افزوده می کنند با همین میــزان انرژی مصرفی بتوانند کالا 
و خدمات بیشــتری تولید کنند که ایــن مهم از طریق بروز 
رسانی فناوری ها تا حدودی انجام پذیر است.این مقام مسئول 
به مسئله مدیریت مصرف اشاره کرد و گفت: در حال حاضر 
۳۳ درصد از مصرف برق کشور مربوط به بخش صنعتی است 
که اگر بنا باشد بر اساس سیاست های در پیش گرفته، جهش 
تولیدی در کشور رخ بدهد بایستی سهم صنعت ضمن کاهش 
شــدت انرژی در تولید محصولات، رشد بیشتری نسبت به 

بخش های خانگی، عمومی و کشاورزی داشته باشد.
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پيشخوان

کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.

علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.
رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.

ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.
وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

www.mamlekatonline.ir

بانک - بیمه - بورس یادداشت

پورابراهیمی:

اصلاحات ساختاری بانک 
مرکزی در دستور کار مجلس 

قرار دارد
رئیــس کمیســیون اقتصادی مجلــس گفت: طرح 
اصلاحات در بخش های ســاختاری و نظارتی بانک 
مرکــزی، رابطه بانک مرکزی با دولت و اســتقلال 

بانک مرکزی در دستور کار مجلس قرار دارد.
محمدرضا پورابراهیمی، رئیس کمیســیون اقتصادی 
مجلــس در خصوص اصلاح نظــام بانکی گفت: در 
دولت فعلی و در هشت ســال گذشته عملا اراده ای 
برای اصلاح نظام بانکی وجود نداشت، زیرا جلسات 
متعددی در مجلس در این خصوص تشکیل شد، اما 

نتیجه ای نداشت.
وی ادامه داد: بعد از تشکیل هر جلسه قرار شد دولت 
تا ۶ ماهه لایحه ای بــه مجلس ارائه دهد، اما عملا 
و درنهایــت به خاطر نبود اراده دولت، لایحه ای ارائه 

نشد.
پورابراهیمــی گفــت: به دلایل ذکر شــده، مجلس 
طرحی در خصوص اصلاح بانک مرکزی ارائه کرده 

که کلیات این طرح در مجلس تصویب شد.
وی افزود: امیدواریم با تشکیل دولت بعدی اصلاحات 
لازم در خصــوص این طرح با حضور کارشناســان 

انجام شود.
پورابراهیمــی در خصوص این طرح گفت: اصلاح در 
بخش های ســاختاری، نظارتی و اداره بانک مرکزی 
و همچنین رابطه بانک مرکزی با دولت و اســتقلال 
بانــک مرکزی و مــوارد این چنینــی در این طرح 

تصویب شده است.
رئیس کمیسیون اقتصادی دولت افزود: امیدواریم با 
تصویــب این طرح بانک مرکزی بتواند اقدامات خود 

را به صورت مستقل از دولت انجام دهد.
وی گفت: جزئیــات این طرح در آینده ای نزدیک در 

مجلس با حضور کارشناسان بررسی خواهد شد.
پورابراهیمی در پاسخ به این سوال که آیا اصلاحاتی 
نیز در خصوص ارائه تســهیلات از طرف بانک ها به 
تولیدکننده ها انجام خواهد شد یا خیر؟ گفت:  بخشی 
از این اصلاحات به عملکرد بانک مرکزی برمی گردد 
که باید اصلاح شود و بخش دیگر آن نیز در خصوص 
قوانین بانکداری است که بعد از اصلاح قوانین بانک 

مرکزی در دستور کار قرار خواهد گرفت.

ارزش معاملات صندوق های 
طلا به 5000 هزار میلیارد 

تومان رسید
مدیرعامل بورس کالای ایران گفت: مجموع ارزش 
معامــلات ۴ صندوق طلای موجود در بورس کالا تا 
پایان سال ۹۹ به بیش از 5۰ هزار میلیارد ریال رسید.

بــه گزارش خبرنگار مهر، حامد ســلطانی نژاد امروز 
در آئیــن راه انــدازی قراردادهای آتــی واحدهای 
ســرمایه گذاری صندوق طلا و معاملات سیمان در 
بورس کالای ایران گفت: اگرچه معاملات آتی سکه 
طلا در بورس کالا در سال ۹۷ متوقف شد؛ اما بورس 
کالا در مسیر توسعه بازار آتی قدم برداشت و با ورود 
کالاهای کشاورزی و نقره، امروز یک دارایی از جنس 

طلا به بازار اضافه شد.
وی افزود: مجموع ارزش معاملات ۴ صندوق طلای 
موجود شــامل زر، کیــان، عیار و لوتــوس تا پایان 
ســال ۹۹ به بیش از 5۰ هزار میلیارد ریال رســیده 
که این روند نیز در مســیر رشــد قــرار دارد؛ این در 
حالی است که از جمله بورس هایی که قرارداد مشتقه 
صندوق های کالایی در آن ها راه اندازی شده می توان 
به بورس یورکس با سه صندوق، بورس توکیو ژاپن 
با دو صندوق و بورس اختیار معامله شــیکاگو با ۶۷۹ 
صندوق ســرمایه گذاری قرارداد اختیــار معامله که 
مهم تریــن آن ها به صندوق طــلا، گاز طبیعی، نفت 

و نقره اختصاص دارد، اشاره کرد.
به گفتــه مدیرعامل بــورس کالای ایران، در بحث 
مشــخصات قراردادهــای آتی واحدهــای صندوق 
سرمایه گذاری پشتوانه طلا، دارایی پایه این قراردادها 
ســرمایه گذاری  ســرمایه گذاری صندوق  واحدهای 
پشــتوانه طلای لوتوس )طلا( بوده و اندازه قرارداد 
هزار واحد ســرمایه گذاری پشــتوانه طلای لوتوس 

)طلا( است.
وی افزود: همچنین حد نوسان قیمت روزانه مثبت و 
منفی 5 درصد قیمت تســویه روزانه روز قبل و وجه 
تضمین نیــز حدود ۲5 درصــد میانگین ارزش یک 
قرارداد است؛ ســقف مجاز موقعیت های باز تعهدی 
نیز برای اشــخاص حقیقــی و حقوقی ۲۰۰ موقعیت 
در هر نماد است.سلطانی نژاد گفت: تاریخ سرررسید 
این قرارداد ۲۰ مرداد ماه ســال جاری بوده و ساعات 
معاملاتی نیز با هدف تسهیل متقاضیان از ساعت ۱۰ 
صبح تا ۱5 تعیین شــده و دوره پیش گشایش ۱۰ تا 
۱۰:۳۰ صبح اســت.وی اظهار داشت: آمار معاملات 
قراردادهای آتی در ۱۰ ســال گذشته نشان می دهد 
در ســال ۹۷ با ثبت ارزش 8۰۰ هــزار میلیارد ریالی 
رکورد معاملات آتی در بورس کالا شکســته شد که 
بیانگر عمق بالای این معاملات و اســتقبال بالای 
ســرمایه گذاران از این ابزار معاملاتی است.به گفته 
ســلطانی نژاد، به شــروع مجدد معاملات سیمان در 
بورس کالای ایران اشاره کرد و گفت: از ماه ها قبل 
مذاکره و تفاهم با شرکت ها و هلدینگ های سیمانی 
با همکاری ســازمان بورس و اوراق بهادار به منظور 
آغاز مجدد معاملات ســیمان در بــورس کالا انجام 
شــد که مذاکرات با شرکت های ســیمانی در حال 
انجام اســت.وی اظهار داشت: بخش بزرگی از ورود 
موفق سیمان به بورس کالا مرهون اقدامات شرکت 
ســرمایه گذاری تامین اجتماعی بوده است که بالای 
۹۰ درصد معاملات فعلی از سوی زیرمجموعه های 

شستا انجام شده است.

غروب دلار دور نیست!
دکتر زهرا نظری مهر

همان طــور که زمانــی پونــد انگلســتان برترین و 
قدرتمند ترین پول جهان بــود اما جای خود را به دلار 
داد، دیر یا زود استیلای دلار نیز کاهش یافته و از میان 
می رود اما لازم اســت تا آن زمان کشورمان خود را از 

لگد پرانی های سیاسی این اسکناس مصون نگه دارد.
 از ماه ژوییه ســال ۱۹۴۴ و در اجلاس جهانی برتون 
وودز در امریکا ســلطه دلار بر جهان تثبیت شــد. در 
همان اجلاس و در حالیکه هنوز جنگ جهانی دوم به 
پایان نرسیده بود، ایالات متحده آمریکا به مدد اقتصاد 
قدرتمند خود و در اختیار داشتن حدود ۷5درصد از ذخایر 
طلای کل جهان،موفق شــد کشورهای جهان را قانع 
کند تا دلار را به عنوان اولین پول قدرتمند جهان بپذیرند 

و از آن در معاملات جهانی خود استفاده کنند.
همان موقع امریکایی ها تعهد دادند تا هر دلار را با طلا 
ارزش گذاری و پشتوانه سازی کنند و نرخ آنرا ثابت نگه 
دارند، تا در نتیجه کشورهای جهان با خیالی آسوده طلا 
را به عنوان پشــتوانه اسکناس های کاغذی امریکایی 
بپذیرند. از سویی هر زمان که کشوری خواستار تبدیل 
دلارهایش به طلا باشد، بانک مرکزی امریکا این کار 
را انجام خواهد داد. بدیــن ترتیب نظام تازه پولی بین 
المللی در جهان به رهبری امریکایی ها پایه گذاری شد 
که دارای شکافهایی بود که بعد ها خود را نمایان ساخت.

در این نظــام جدید پولی دیگر برخلاف گذشــته که 
کشورها ارزش پول خود را بر پایه طلا تعیین  می کردند، 
دیگر کشــورها نرخ برابری پول خود را با دلار امریکا 
تعیین و تنها این دلار بود که به پشــتوانه اقتصاد برتر 
امریکا و میزان انبوه ذخایر استراتژیک طلایش، ارزش 

خود را با طلا  می سنجید.
همان زمان هم شــوروی ها مخالف بودند زیرا نگران 
اســتفاده سیاســی و ابزاری از این واحدپولی بودند، اما 
وقتی بخش غالب آن ۴۴ کشــور شرکت کننده به این 
پیمان پیوســتند لذا عملا هیچ دولتی توان مقاومت در 

برابر سلطه دلار را نداشت.
رشد فزاینده اقتصادی کشورها بعد از پایان جنگ جهانی 
دوم و رشد چند برابری حجم تجارت جهانی، در ۱۹۷۱ 
ریچارد نیکســون رییس جمهور وقت آمریکا را مجبور 
کرد تعهد آن کشــور برای تبدیل دلار به طلا را کنار 
بگذارد زیرا به تناســب رشد تجارت جهانی که عموماً 
با دلار انجام  می شــد، ذخایر طلای امریکا رشد نکرده 
بود.کمی پس از آن هم امریــکا تعیین ارزش دلار بر 
مبنای طلا را رسماً کنار گذاشت. اما همچنان دلار ارز 
غالب بر تجارت کشورها باقی ماند به گونه ایی که علی 
رغم کاهش نسبی قدرت دلار و ظهور کم فروغ برخی 
ارزهای جدید همچنان نیمی از تجارت جهان به وسیله 

دلار صورت  می پذیرد.
در نتیجه باقی ماندن برندی به نام دلار در عرصه جهانی 
این امکان را به دولت های مستقر در واشنگتن داده است 
تا بخصوص در دو دهه اخیر استفاده ابزاری و سیاسی 
بیشــتری از آن داشته باشند. بدین گونه هر کشوری را 
که  نمی توانند همســو با سیاست های خود ببینند مورد 
تحریم بانــک مرکزی خود قرار  می دهنــد و آن را از 
تجارت قانونی با سایر کشــورها و شرکت های جهان 
محروم  می کنند. امری که در خصوص کشور ما مورد 

سواستفاده و هجمه چند باره قرار گرفته است.
واقعیت این است که در تمام نزدیک به 8 دهه گذشته 
و علی رغم میل بقیه دولتها و قدرتها، هیچ ارز دیگری 
اعتمــاد به نفس و قدرت کافی برای جایگزینی دلار و 
یا حتی مقابله با آن را پیدا نکرده است. در ابتدای شکل 
گیــری یورو امیدهایی به آن  می رفــت، اما هم یورو و 
هم یوان چین نیازمند زمان هســتند تا پشتوانه های 
اقتصــادی لازم را برای مقابله با دلار پیدا کنند. در این 
صورت کشورهایی مانند ما لازم است هر چه سریعتر به 
دنبال راه کارهای جایگزینی بهتری باشند تا اثر گذاری 

تحریم هارا خنثی کنند.
هر چند صداهای امید بخشی از وین و در جهت برداشته 
شدن تحریم های هسته ایی از جمله تحریم های بانکی 
به گوش  می رسد و امریکایی ها این را متوجه شدند که 
اولًا فشــارهای حداکثری بر ایران کم اثر بوده است و 
دوماً با تغییر دولتها در تهران سیاست کلی کشور تغییری 
راهبردی نخواهد داشت؛ اما باید توجه داشته باشیم نباید 
اجازه دهیم تجارت ما وابســته به دلار سیاسی امریکا 
باشد. لذا لازم است همزمان با رفع تحریم  ها به دنبال 

راه های جایگزین تجارت با دلار باشیم.
اســتفاده از ارزهای بومی با کشــورهای همراه مانند 
چین، ترکیه،عراق، هند و ... می تواند بســیار راهگشــا 
باشد. موضوعی که  می تواند دستکم ۴۰ درصد تجارت 
کشورمان را از زیر سلطه دلار نجات بخشد و این آمار 

تعیین کننده ایست.
اصولا چرا زمانی که بیشترین تجارت ما با چند کشور 
خاص اســت و آنها هم تمایل بسیاری برای استفاده از 
ارزهای دو کشور دارند، تلاش چندانی برای تحقق آن 

انجام نمی گیرد؟!
باید تأکید داشت هرچند همچنان مبنای تعیین نرخ اولیه 
پول کشورها برپایه همان اجلاس برتون وودز برمبنای 
دلار است اما زمانی که کشورهای مستقل از دلار کمتر 
در مبادلات تجاری خود استفاده کنند اولًا ارزش دلار 
و اهمیت آن کاســته خواهد شد؛ دوماً ارزش پول ملی 
افزایش  می یابد و سوماً زیانهای تورمی رشد نقدینگی 
در کشــورهای خود و بواســطه خلق پول ملی کاسته 
 می شود؛ در عین حال جهانیان کمتر زیان های تورمی 
رشد نقدینگی دلاری ایجاد شده سالانه توسط فدرال 
رزرو امریکا، تحمــل خواهند کرد.همان طور که زمانی 
پوند انگلســتان برترین و قدرتمند ترین پول جهان بود 
اما جای خود را به دلار داد، دیر یا زود استیلای دلار نیز 
کاهش یافته و از میان می رود اما لازم است تا آن زمان 
کشورمان خود را از لگد پرانی های سیاسی این اسکناس 
مصون نگه دارد. لذا به نظــر  می آید با روی کار آمدن 
دولت جدید سیزدهم و نگاه بیشتر آن به ظرفیت های 
بومی داخلی  می توان انتظار داشــت با سرعت بالایی 
شاهد کاهش جدی وابستگی کشور به دلار در تجارت 
خارجی مان باشــیم تا این سلاح امریکا کارایی خود را 
عملًا از دست بدهد. این در حالی است که در کنار چین 
و روسیه، حتی برخی کشورهای قدرتمند اروپایی هم به 
دنبال ساز و کاری قدرتمند برای مقابله با برتری دلار بر 

تجارت خود و جهان هستند.

یک کارشــناس بازار ســرمایه گفت: در 
حــال حاضر بازار ســرمایه در یک حالت 
بلاتکلیفی قرار دارد و تیم اقتصادی جدید 
رییس جمهور منتخب اســت که سمت و 
سوی بازار ســرمایه یا صنایعی را که می 
توان روی آنها ســرمایه گــذاری بهتری 

انجام داد، مشخص می کند.
بلاتکلیفی در بازار سرمایه/ نجات اقتصاد 
ایران در گرو انتخاب صحیح تیم اقتصادی 

دولت جدید است
مهدی حیــدرزاده در گفــت و گو با پول 
نیــوز با بیان این مطلب افــزود: بالطبع تا 
زمانــی که تیــم اقتصادی دولــت تعیین 
تکلیف نشــود، وضعیت بازار ســرمایه در 
حالت نامشــخصی قرار دارد و نمی توانیم 

انتظار داشته باشــیم که اتفاق جدیدی در 
این بازار بیفتد.

وی ادامه داد: به واســطه بنیان اقتصادی 
کشور، توهم افزایش قیمت دلار همچنان 
وجود دارد و باز این امر در راستای انتخاب 
تیم اقتصــادی دولت جدید، در هاله ای از 
ابهام قــرار دارد و نمی توان به طور دقیق 
دربــاره آن نظر داد. به عبارتی تا وقتی که 
تیم اقتصــادی رییس جمهور مشــخص 
نشــود، ســمت و ســوی بازار هم تقریبا 

نامشخص باقی خواهد ماند.

افزایش نرخ دلار تا پایان سال
حیدرزاده در خصوص نــرخ دلار تا پایان 
ســال ۱۴۰۰ تصریح کرد: بــه طور قطع 

قیمت دلار تا پایان امســال افزایش می 
یابد، به واســطه کســری بودجه ای که 
وجــود دارد و منابعی که برای پوشــش 
این کســری بودجه وجود نــدارد. احتمال 
می رود که دولــت در فروش اوراق ناکام 
باقی بماند، چون تقاضایی برای آن وجود 
نــدارد. بنابراین به ســمت چاپ پول می 
رود و مجددا شــاهد افزایش پایه پولی و 
افزایش نقدینگی و درنهایت کاهش ارزش 
ریالی خواهیم بود.این کارشناس اقتصادی 
در ادامه درخصوص نرخ ســکه و طلا تا 
پایان سال جاری گفت: چون در بازار سکه 
و طــلا عواملی غیر از عوامل موثر بر بازار 
دلار )ماننــد نرخ اونس( اثرگذارند ، از این 
رو نمی توان به طور دقیق درباره وضعیت 
بازار طلا و ســکه اظهــار نظر کرد، اما به 
نظر می رســد به واســطه افزایش قیمت 
دلار، شــاهد حباب در بازار ســکه یا طلا 

خواهیم بود.

دولــت جدیــد در انتخــاب تیم 
اقتصادی خود بسیار دقت کند

پیشــنهادی  راهکار  درخصوص  حیدرزاده 

برای بهبود وضعیت اقتصادی کشور اظهار 
داشــت: دولت جدید باید در انتخاب تیم 
اقتصادی مخصوصا در بــازار پول و بازار 
ســرمایه و صنعت بیمه بســیار دقت کند. 
افراد بســیار مجرب و باسابقه ای در این 
حوزه وجــود دارد که دولت می تواند با به 

کارگیری آنها به سرمنزل مقصود برسد.
وی ادامه داد: به نظر می رسد که دولت در 
یک سال اول فعالیت خود فعالیت ویژه ای 
را نمی تواند انجام دهد که بتوانیم رنگ و 
بوی آن را در اقتصاد کشور احساس کنیم 
و وضعیت کنونی در بخش های اقتصادی 

کشور تدوام خواهد داشت.
این کارشــناس اقتصادی تصریح کرد: با 
این حال مســئله ای که مشــخص است 
این اســت که سیاســت هــای خارجی 
شــرایط اقتصادی مــا را تعیین می کند و 
همه مسائل ما از اینجا شروع می شود که 
درنهایت به وضعیت تولید ما می رسد که 
از وضعیت بازار پول محور به بازار سرمایه 
محور بیاییم و در این صورت کل نقشه راه 

اقتصاد ایران بهبود پیدا می کند.
حیدرزاده یادآور شــد: در غیر این صورت 

بودجه مــا در خوش بینانــه ترین حالت 
ممکن می تواند بودجه جاری ما را پوشش 
دهــد و طبیعتا بودجه عمرانی مثل ســال 

های گذشته نخواهیم داشت.
به گفته وی، درمجموع افق روشنی پیش 
روی اقتصاد کشور وجود ندارد مگر اینکه 
ســرمایه گذاری خارجی در کشور ما اتفاق 
بیفتد و یا توافقاتی در وین حاصل شود که 

منجر به تحقق FATF شود.
بازار ســرمایه همچنین  کارشــناس  این 
درخصوص تاثیرات احیای برجام بر اقتصاد 
کشور عنوان کرد: احیای برجام به عنوان 
یک دلگرمــی برای رونــق تولید داخلی 
بســیار موثر خواهد بود. چرا که ما نیاز به 
دنیای خارج داریــم و با این دلگرمی یک 
گام رو به جلو خواهیم برداشت و درنهایت 
بدنه تولید و اقتصاد کشور رشد محسوسی 

را تجربه خواهد کرد.
وی در پایــان خاطرنشــان کــرد: به هر 
صورت اگر FATF محقق نشــود حتی 
در صــورت احیای برجــام اتفاق خاصی 
در اقتصاد ما رخ نمــی دهد و تمامی این 

مسائل درهم تنیده است.

یک کارشناس اقتصادی بیان کرد:

بلاتکلیفی در بازار سرمایه

اخبار

خدادادی گفت: عامل اصلی شــیوع پدیده اســتخراج 
غیرمجاز رمزارزهــا در ایران، وجود تعرفه های مخفف 
حامل های انرژی و بســیار ناچیز در مقایسه با قیمت 

های جهانی است.
به گزارش پول نیــوز، محمد خدادادی بهلولی با اعلام 
ایــن خبر گفت: در حال حاضر چین، روســیه، آمریکا، 
قزاقستان، کانادا، ایسلند و ایران ۷ کشوری هستند که 
بیشترین میزان اســتخراج رمزارز در آن ها صورت می 
گیرد.به گفته خدادادی عامل اصلی شیوع پدیده استخراج 
غیرمجاز رمزارزهــا در ایران، وجود تعرفه های مخفف 
حامل های انرژی و بســیار ناچیز در مقایسه با قیمت 

های جهانی است.

مجری طرح تامین برق مراکز اســتخراج رمز ارزها با 
اشــاره به اینکه تاکنون ۳۶۴۶ مرکز غیرمجاز استخراج 
رمز ارز با ۱۹۶ هزار ۲۳۳ دستگاه ماینر شناسایی و جمع 
آوری شده است، خاطرنشان کرد: توان مصرف برق این 

تعداد مرکز غیرمجاز رمزارز، بیش از 5۷۰ مگاوات بود.
وی اضافه کرد: برای تولید این میزان برق و رســاندن 
آن بــه محل مصرف، باید نیروگاهــی به بزرگی 8۰۰ 
مگاوات احداث می شــد.خدادادی با بیان این که ماینر، 
دســتگاه تولیدکننده رمزارز اســت در خصوص دلیل 
مصرف زیاد برق توســط این دستگاه ها گفت: رمزارز 
نوعی دارایی دیجیتال اســت که به صورت غیرمتمرکز 
تولید و نگهداری می شــود و برای استخراج رمزارزها 

باید محاسبات ریاضی پیچیده ای توسط رایانه به صورت 
مستمر انجام شود که مستلزم مصرف برق زیادی است.

وی یاداور شــد: اســتخراج یک بیتکویــن به بیش از 
۳۰۰مگاوات ساعت برق نیاز دارد که این میزان بیشتر 
از برق مصرفی حدود ۳5 هزار واحد مســکونی در یک 
شــبانه روز اســت.خدادادی همچنین با مقایسه میزان 
مصرف یک ماینر با سایر وسایل خانگی گفت: مصرف 
برق یک ماینر۲ تا ۳ کیلوواتی به میزان ۳5 پنکه یا ۱5 

یخچال فریز است.
خدادادی در عین حال افزود: ماینری با این مشخصات 
همچنین به انــدازه 5 کولر آبی یا یک کولر گازی برق 

مصرف می کند.

ایران هفدمین کشور جهان در استخراج رمزارزها

رئیسسازمانبورساعلامکرد:

قیمتگذاریبرایاقتصادایرانسماست

بادعوتبهاستفادهازخدمات»صاپ«بانکصادرات:

برگزیدگان»همراهی٢«صاپیکمیلیاردریالجایزهگرفتند

رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار، قیمت گذاری 
در اقتصاد ایران را یک موضوع سمی دانست و گفت: 
تمام معاملات ســیمان باید به مرور وارد بورس کالا 

شود.
به گزارش خبرگزاری مهر، محمدعلی دهقان دهنوی 
در مراسم راه اندازی معاملات آتی واحدهای صندوق 
ســرمایه گذاری طــلا گفــت: مدیــران هلدینگ ها، 
شــرکت های ســرمایه گذاری و تأمیــن ســرمایه ها 
ژنرال های نبرد توســعه بازار ســرمایه هستند، نقش 
آنها فقط مدیریت هلدینگ یا شــرکت خود نیســت؛ 
بلکه انتظار ما این است تا گام هایی برای توسعه بازار 
ســرمایه برداشته شــود و تلاش های زیادی صورت 

گیرد.
وی با بیان اینکه قیمت گذاری دستوری برای اقتصاد 
کشور سم است و برای جامعه مضر خواهد بود، گفت: 

قیمت گذاری دستوری چیزی جز توسعه رانت و تولید 
فساد در کشور ندارد.

دهقان دهنوی خاطرنشان کرد: برخی گمان می کنند 
که می توان با قیمت گذاری دستوری زمینه ایجاد رفاه 
را در کشــور و برای مردم فراهم کرد در حالی که این 
موضوع اشتباه اســت و تجربه نشان داده که تاکنون 

این اتفاق رخ نداده است.
رئیس ســازمان بــورس و اوراق بهــادار تاکید کرد: 
با توجه به مســیری که اکنون بــرای معاملات طی 
می شــود، تلاش ما این است تا کل معاملات سیمان 
وارد بورس کالا شــود اما این اقدام جزو هدف اصلی 

ما در بورس نیست.
وی بــا بیان اینکه هــدف ما راه اندازی کنسرســیوم 
صادراتی ســیمان است، اظهار داشت: یکی از مسائلی 
کــه در بازار ســیمان وجــود دارد رقابــت نامطلوب 

صنعت ســیمان برای صادرات در بازارهای صادراتی 
اســت، اگر بتوان فعالیت صادرات صنعت ســیمان در 
قالب کنسرســیوم سیمان با هماهنگی صنعت سیمان 
راه اندازی کنیم ارزش افزوده ای که از محل صادرات 
ســیمان به دست می آید، منابع ارزشــمندی را برای 

صنعت سیمان ایجاد می کند.
دهقان دهنوی اظهار داشت: تجربه های موفقی در این 
زمینه در دنیا وجود دارد که امیدواریم با استفاده از آنها 

بتوانیم به موفقیت های خوبی دست پیدا کنیم.
رئیس ســازمان بــورس و اوراق بهــادار گفت: رفع 
قیمت گذاری دستوری یکی از اهداف ما است، با ورود 
ســیمان به بورس کالا و خارج شدن از قیمت گذاری 
دستوری منافع سهامداران که در پیشگاه رانت و فساد 

قربانی می شد به پایان خواهد رسید.
دهقان دهنوی به راه اندازی معاملات آتی واحدهای 

صندوق طلا اشــاره کرد و گفت: ابزار مشتقه قرارداد 
آتــی روی صندوق هــای طلا نیز امــروز راه اندازی 
می شــود و گامی رو به جلو در بازار سرمایه محسوب 

می شود.
او افــزود: صندوق های ســرمایه گــذاری طلا زمینه 
ســرمایه گذاری امن، راحت و شــفاف در زمینه طلا 
را بــرای مردم فراهم می کنند کــه در حوزه بازار ارز، 
مســکن و طلا حداقل دو بازار لازم است معاملاتشان 
بــه صورت نظام منــد در بورس کالا انجام شــود و 
در طــلا این اتفاق افتاده و مســکن نیــز در راه این 
بورس اســت.دهقان دهنوی در ادامه اظهار داشت: از 
مدیرعامل بورس کالای ایران می خواهم که در حوزه 
بازار مشــتقه بار دیگر در قرارداد آتی سکه طلا ورود 
کنــد تا ابزارهای کاملی را در اختیار فعالان حوزه طلا 

قرار دهیم تا ریسک های خود را مدیریت کنند.

 برگزیــدگان مرحله دوم طــرح »همراهی ۲« برای 
دعوت به اســتفاده از خدمات بانکداری غیرحضوری 
و اپلیکیشن پرداخت صاپ بانک صادرات ایران یک 

میلیارد ریال جایزه گرفتند.
 ۶۹ برگزیــده مرحله دوم طــرح »همراهی ۲« این 
بانک در فصل بهار مشــخص شد و جایزه برتر این 
دوره به آقای مجتبی بیکی جوزم از مدیریت شــعب 

استان یزد تعلق گرفت.
طرح توســعه و ترویــج اپلیکیشــن پرداخت بانک 
صادرات ایران )صاپ( به مناســبت شصت و نهمین 
ســال فعالیت این بانک با عنوان طرح »همراهی۲« 
صاپ در چهار دوره سه ماهه با مجموع چهار میلیارد 
ریال جایزه نقدی از ابتدای زمستان سال ۹۹ تا پایان 
پاییز ســال ۱۴۰۰ عملیاتی می شود و در هر دوره به 
۶۹ نفر برتــر یک میلیارد ریال جوایــز ارزنده تعلق 

می گیرد.
بر اســاس این طرح که با هــدف ارائه بیش از پیش 
قابلیت های اپلیکیشــن »صاپ« و سهولت استفاده 

کاربــران از خدمــات بانکداری غیرحضــوری این 
اپلیکیشن عملیاتی شده، تمامی هموطنان و مشتریان 
بانک صادرات ایران و ســایر بانک های عضو شبکه 
شــتاب می توانند ضمن معرفی و دعوت به عضویت 
دوســتان و ســایر کاربران برای نصب اپلیکیشــن 
»صاپ«، امتیاز کســب کرده و بــا تداوم این دعوت 
در طول دوره های سه ماهه، بدون قرعه کشی از پنج 
میلیــون ریال تا ۲۰۰ میلیون ریــال جوایز این طرح 

برخوردار شوند.
با پایان یافتن مرحله دوم این طرح )اول فروردین ماه 
تا پایان خردادماه ســال ۱۴۰۰(، اســامی ۶۹ دارنده 
بیشــترین امتیازات این طرح مشخص شد که بر این 
اســاس، جایزه برتر این دوره به ارزش ۲۰۰ میلیون 
ریال به مجتبی بیکی جوزم از استان یزد تعلق گرفت. 
حســن گل آقاپور نیازی نفر دوم این طرح از اســتان 
مازنــدران برنده ۱5۰ میلیون ریــال، فاضل آموزگار 
نفر سوم از بوشــهر برنده 8۰ میلیون ریال، مصطفی 
خراســانی جلال آبادی نفر چهارم از کرمان برنده 5۰ 

میلیون ریال، یاسر اعتقادی نیری از اصفهان و حبیب 
جهانی پورفتیــده از گیلان هر یک ۳۰ میلیون ریال 
جایزه نقدی برنده شدند.همچنین نفرات برتر ۷ تا ۱۰ 
ایــن دوره هر کدام ۱5 میلیون ریال و رتبه های برتر 
۱۱ تــا ۳۱ هر کدام ۱۰ میلیون ریال و رتبه های برتر 
۳۲ تــا ۶۹ نیز هر یک پنج میلیون ریال جایزه نقدی 

دریافت کردند.
کاربــران می توانند برای مشــارکت در این طرح از 
طریق نصب مســتقیم اپلیکیشن صاپ و واردکردن 
کد معرف کاربر معرفی کننده )مروج(، ارســال پیام با 
محتوای لینک نصب اپلیکیشــن صاپ، ارسال لینک 
اختصاصی کاربر معرفی کننــده )مروج( برای نصب 
اپلیکیشن یا تکمیل اطلاعات پروفایل توسط کاربران 

اقدام کرده و امتیاز کسب کنند.
در این طــرح، نصب اپلیکیشــن و تکمیل پروفایل 
کاربری ۱۰ امتیاز و هر معرفی و ترویج طرح از طریق 
نصب و عضویت در نرم افزار صاپ توســط کاربران 
جدید به شــرط ورود کد معرف نیــز ۱۰ امتیاز برای 

کاربران خواهد داشت.
تابســتان و پاییز ۱۴۰۰ دو دوره سه ماهه باقی مانده 
ایــن طرح همچنان برای اجرا و اعطای جوایز ارزنده 
به مشــارکت کنندگان برتر طرح »همراهی ۲« بانک 

صادرات ایران در نظر گرفته شده است.
انتخاب ۶۹ کاربر برتر این طرح به مناســبت شصت  
و نهمین ســال فعالیت بانک صادرات ایران صورت 

گرفته است.

پرداخت وام 100 
میلیونی مسکن روستایی 
شروع شد

مدیرکل مسکن روستایی بنیاد مسکن گفت: از روز ۹ 
تیرماه بانکهای کشاورزی، تجارت و صادرات سهمیه 
خود درخصوص وام ۱۰۰ میلیون تومانی قرض الحسنه 

مسکن روستایی را به شعب ابلاغ کرده اند و به زودی 
سایر بانکها نیز پرداخت را آغاز می کنند.

حمیدرضا ســهرابی در گفت وگو با ایســنا اظهار کرد: 
تســهیلات قرض الحسنه ساخت مسکن در شهرهای 
کمتر از ۲5 هزار نفر و روستاها پیش از این 5۰ میلیون 
تومــان بود که بــه ۱۰۰ میلیون تومان رســیده و به 
ساکنان این مناطق که تا کنون از وامهای بنیاد استفاده 
نکرده اند پرداخت می شــود. از روز ۹ تیرماه بانکهای 
کشاورزی، تجارت و صادرات سهمیه خود را به استانها 

ابلاغ کرده اند و طبیعتا روند پرداخت ظرف یکی دو روز 
آینده آغاز خواهد شد. سایر بانکها از جمله بانک مسکن 
و ملــت نیز به زودی پرداخت را شــروع می کنند.وی 
افزود: قبلا مدت بازپرداخت این تســهیلات ۱5 ساله 
بود که به ۲۰ سال افزایش یافته است. بنابراین اقساط 
ماهیانه آن به حدود ۷۰۰ هزار تومان می رسد.مدیرکل 
مسکن روستایی بنیاد مســکن با بیان اینکه بنیاد در 
قالب برنامه های مختلف، احداث مسکن در شهرهای 
کوچک و روستاها را انجام می دهد گفت: یکی از این 

برنامه هــا تفاهم نامه با ســازمان برنامه و بودجه برای 
ســاخت ۱۱5 هزار واحد در حاشیه شهرها است که تا 
کنون ۶۴ هزار واحد در این زمینه به بهره برداری رسیده 
است.سهرابی تاکید کرد: در حوزه افراد دارای معلولیت 
هم احداث ۶5۰۰ واحد به بنیاد مسکن محول شد که 
در روستاها ۱۰۰ میلیون تومان تسهیلات ساخت و 85 
میلیون تومــان کمک بلاعوض به خانواده های دارای 
دو فرد معلول پرداخت می شود. تا کنون 5۱۰۰ واحد در 

این بخش به بهره برداری رسیده است.
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کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.
علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.

رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.
ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.

وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

www.mamlekatonline.ir

یادداشتاقتصادکلان

16۹ دستگاه انواع ناوگان 
ریلی وارد شبکه حمل ونقل 

ریلی کشور شد
 ۱۶۹ دســتگاه انواع ناوگان ریلی شامل لکوموتیو، 
واگن باری و واگن مسافری ساخت و بازسازی شده 

در داخل وارد شبکه ریلی شد.
به گزارش ایرنا، در مراســم توســعه ناوگان ریلی، 
۱۶۹ دســتگاه جدید انواع ناوگان وارد شبکه ریلی 
شــد. این ناوگان شامل ۳5 دســتگاه واگن باری 
دو محــوره حمل کانتینر، ۲۰ دســتگاه واگن حمل 
غلات، ۲۰ دستگاه واگن لبه دار ساخت واگن پارس، 
5 دستگاه واگن لبه بلند ساخت واگن سازی کوثر و 
۷۶ دســتگاه و اگن لبه بلند ساخت فولاد درخشان 
اراک اســت. جمع ناوگان باری شامل ۱5۶ دستگاه 
بــه ارزش ۱۹8 میلیارد تومان اســت که 5 میلیون 

یورو صرفه جویی ارزی دارد. 
همچنیــن امروز یک دســتگاه لکوموتیو باری نوع 
مپنا۲۴ وارد شــبکه ریلی می شــود و ۲ دســتگاه 
لکوموتیو سبک و ســنگین بازسازی شده، جمعا به 
ارزش ۷۴ میلیارد تومان برای 8۰ نفر اشتغال ایجاد 

کرده است. 
 امروز هم چنین ۱۰ دســتگاه واگن خواب در داخل 
بازســازی و ارتقاء یافته است که 8۰ میلیارد تومان 
ارزش دارد و برای ۱۳۲نفر اشتغال ایجاد کرده است.

به گزارش ایرنا، سال گذشته در چندین مرحله، انواع 
ناوگان جدید ساخت داخل وارد شبکه ریلی شد که 
در پــی آن تا یک میلیون نفر جابجایی مســافر در 
شــبکه ریلی را نسبت به ابتدای دولت تدبیر و امید 

افزایش داد.

فهرست اولویت های صنعتی و 
معدنی در دولت مصوب شد

 معاون طــرح و برنامــه وزارت صنعت، معدن و 
تجارت گفت: فهرســت اولویت هــای صنعتی و 
معدنی با رعایت ملاحظات آمایشی و تعادل بخشی 
منطقه ای در ۹ ســرفصل به تایید و تصویب هیات 

دولت رسید.
به گزارش روز شــنبه ایرنا از وزارت صنعت، معدن 
و تجارت، »سعید زرندی« افزود: با استناد به ماده 
۴۶ قانون برنامه ششم توسعه اقتصادی، اجتماعی 
و فرهنگی، این وزارتخانه موظف اســت نسبت به 
تعیین فهرست اولویت های صنعتی و معدنی اقدام 

کند.
وی بیان داشــت: بــا نظرخواهــی از بخش های 
مختلف، تشکل ها، انجمن های بخش خصوصی و 
صاحب نظران صنعتی و معدنی، این فهرست نهایی 

و تقدیم هیات دولت شد.
زرندی خاطرنشــان کرد: این اقدام به منظور رونق 
تولید، نوســازی صنایع، حمایت هدفمند از صنایع 
دارای اولویت سیاســت های کلی اقتصاد مقاومتی 

و همچنین توسعه صادرات غیر نفتی انجام شد.
طبــق توضیحــات وی، محصــولات در صنایع 
پایین دســتی از نفت و گاز مبتنــی بر دانش پایه 
و فناوری های جدیــد از قبیل مواد پلیمری، مواد 
اولیه و موثر دارویی، پلتفرم های واکســن انسانی 
و حیوانی، انواع جدید و نوترکیب و زیست فناورانه 
محصولات دارویی، فرآورده های بهداشتی دارای 
ارزش افزوده بالا، رنگ و پوشــش های مشــابه 
دارای قابلیت صادراتی و کاتالیست های پتروشیمی 
و خودرویــی، محصولات فلزات اساســی دارای 
ارزش افزوده بالا و مبتنــی برفناوری های جدید 
به ویژه محصولات آلیاژی مخصوص و ضد زنگ، 
محصولات غذایی و آشامیدنی با قابلیت صادراتی 
از قبیل انواع افزودنی های مجاز صنعت غذا )انواع 
رنگ خوراکی، اســانس، آنزیم، امولســیفایر، فیبر 
ســفید غذایی(، تولید مواد اولیه پایه صنعت شــیر 
خشــک اطفال نظیر شیرخشــک کم چرب پایه 
نوزاد)SMP(، لاکتوز منو هیــدرات، تولید مواد 
اولیه پایه مکمل های غذایی شامل اسیدهای چرب 
امگا DHA ،۳ اســید آراشــیدونیک و اسیدهای 
آمینــه ضــروری، پــودر آب پنیرگریــد دارویی، 
پروبیوتیک انســانی و حیوانی و استارترهای لبنی، 
در فهرست اولویت های صنعتی و معدنی است که 

به تایید دولت رسیده است.
معاون وزیر صنعت اظهار داشــت: وســایل نقلیه 
موتوری از قبیل انواع خودروهای سبک و سنگین، 
موتورســیکلت های برقی، تجهیزات حمل و نقل 
دریایــی و ریلی و قطعــات و مجموعه های مورد 
نیاز، ماشــین آلات و تجهیــزات صنعتی و معدنی 
با اولویت موتور، توربین، انواع پمپ و کمپرســور، 
انــواع بلبرینگ، چرخ دنده، تجهیــزات مکانیکی 
انتقال نیرو، ماشــین آلات معدنی، ماشــین ابزار و 
ماشــین آلات خطوط تولید، محصولات لاستیکی 
و پلاســتیکی دارای ارزش افــزوده بالا با اولویت 
لاســتیک خودروهــای تجاری، ماشــین آلات و 
دستگاه های برقی، لوازم خانگی، وسایل ارتباطی و 
رایانه ای، تجهیزات پزشکی و اپتیک با تکنولوژی 
متوسط به بالا، محصولات صنایع سبک مبتنی بر 
روش های نوین تولید با اولویت منسوجات، پوشاک 
و محصــولات چرمی، خمیــر کاغذ و محصولات 
ســلولزی، محصولات دانش بنیان با فناوری های 
پیشــرفته از قبیل انرژی هــای تجدیدپذیر، مواد 
پیشــرفته، پلتفرم های باتــری به ویژه باتری های 
لیتیومی، فناوری مرتبط با ژنوم و ژنتیک، ســوئیچ 
 )Storage( و روتر مخابراتی، ذخیره ســاز ها
فنــاوری های مرتبط با 5G مــودم، فناوری های 
مبتنی بر انقــلاب صنعتی چهارم نظیر پرینترهای 
سه بعدی، اینترنت اشــیاء، رایانش ابری، تحلیل 
کلان داده ها و سنسورها، در فهرست اولویت های 
صنعتی و معدنی که به تایید دولت رسیده به چشم 

می خورد.

راهکارهای پیشنهادی برای 
کنترل تورم

مهدی کریمی تفرشی، عضو هیات مدیره 
کنفدراسیون صنعت ایران

 افزایش نرخ ارز، کســری بودجه دولت و رشــد 
نقدینگــی توامان با بحران کرونا از عوامل موثر بر 

نرخ تورم بوده اند.
کنتــرل تــورم و حمایت از معیشــت مردم بدون 
تصویب و اجرایی شــدن بخش هایــی از اصلاح 
ســاختار بودجه امکان پذیر نیســت. بررسی های 
مرکز پژوهــش های مجلس نشــان می دهد که 
در ســال های اخیر با وجــود اختصاص ارز ۴۲۰۰ 
تومانی به واردات کالاهای اساسی، شاهد افزایش 
چشــمگیر قیمت و در نتیجــه، کاهش قابل توجه 
مصرف این کالاها در داخل کشــور بوده ایم )مثلا 
مصرف گوشــت گوســفند در ایــن دوره زمانی 
حدود ۳۰ درصد کاهش یافته اســت(؛ اتفاقی که 
نشان دهنده فشــار قابل توجه وارد شده به زندگی 

عموم مردم به خاطر تورم بوده است.
تورم متناســب با اختلاف بین نرخ رشد نقدینگی 
و نرخ رشــد تولید افزایش می یابد و نباید فراموش 
کنیم که مســتقل از بحران کرونا، رشد اقتصادی 
تحت تاثیر تحریم ها در ســال های ۹۷و ۹8 منفی 

۴.5 و منفی هفت درصدی بوده است.
به طور قطع افزایش نرخ ارز، کسری بودجه دولت 
و رشــد نقدینگی توامان با بحران کرونا از عوامل 
موثر بر نــرخ تورم بوده اند. مالیات یکی از راه های 
جایگزین نفت برای جبران کســری بودجه دولت 
اســت. اما وضع مالیات باید مدیریت شده و طبق 
برنامه خاصی باشد. مثلا مالیات بر خانه های خالی 
و خودروهای لوکــس می تواند یکی از این برنامه 
های کارآمد باشد که فشار کمتری بر اقشار ضعیف 

و کم درآمد وارد می کند.
دولت باید برای حذف رانت های بزرگ و فساد به 
خصوص در عرصه واردات فکری اساسی کند که 
از جمله این مسائل تغییر مسیر از ارز ۴۲۰۰ تومانی 

به ارز نیمایی است.
کنترل نرخ و نوسانات ارز که از عوامل کلیدی در 
کنترل تورم اســت، نیازمند بهبود شرایط تجارت 
خارجی کشور و بازگشــت ارز حاصل از صادرات 
و همچنین ضرورت مداخله بانک مرکزی اســت. 
صیانت از ذخایر ارزی کشــور از ضروریات است. 
پیمان ســپاری ارزی نیز از ابزارهــای مهم برای 
کمک به بازگشــت ارز صادراتی بــه ذخایر ارزی 

کشور است.
ابزارهایی مانند کالابرگ الکترونیک، دسترســی 
عموم مردم بخصوص اقشــار ضعیف به کالاهای 
اساسی با قیمت مناسب را تسهیل می کند، اقدامی 
که در بسیاری از کشورهای جهان از جمله آمریکا، 

سال هاست در حال اجراست.
آنچه مســلم اســت در صورتی که محیط اقتصاد 
کلان در شــرایط بلاتکلیفی و نااطمینانی و انتظار 
نسبت به تغییرات محیط بین المللی قرار گیرد، این 
موضوع می تواند حتی رشــد اقتصادی را در سال 
پیش رو، نزدیک به صفــر و حتی در دامنه منفی 

قرار دهد.
در پایان خاطرنشان می شود نرخ تورم در صورتی 
که دولت برای جبران کســری بودجه خود راهی 
غیر از استفاده از منابع بانک مرکزی را اختیار کند، 
می تواند در بازه زمانــی ۲۰۲۱ تا ۲۰۲۴ به ۱5.5 

درصد نیز کاهش پیدا کند.

یک کارشــناس اقتصــادی، دلالی زمین 
و مســکن را از عوامل قرار نگرفتن ایران 
در شــبکه اقتصاد جهانی دانست و گفت: 
امروزه خرید و فروش زمین و مســکن به 
کالای ســرمایه ای و به شغل دلالی برای 
یک عــده خــاص رانت خوار وابســته به 
شــهرداری و مراکز قدرت تبدیل شــده و 
درآمد سرشــار آن توسط افراد غیرمصرف 

کننده روز به روز افزایش می یابد.
علی شــماعی در گفت وگو با ایسنا اظهار 
کــرد: اقتصاد دلالی زمین و مســکن که 
مســبب بیشــتر آن بانکها و موسســات 
مالی هستند موجب شــده ایران در شبکه 
اقتصاد جهانی قرار نگیرد و از مواهب تولید 
شــبکه ای بهره مند نباشد. یکی از عوامل 
ایــن اقتصاد دلالی و پول پاشــی، تفکرات 
غلــط لیبرالیســم در برخــی از مدیران و 

سیستم مالی کشور است.

وابســتگی 1300 شــغل به بازار 
مسکن

وی افزود: توجه به مدیریت و تولید مسکن 
در کشــور به عنوان یکــی از بخش های 
مهم و اشــتغالزا که بیش از ۱۳۰۰ شــغل 
را دربرمی گیرد در توســعه اقتصادی کشور 
بســیار مهم اســت. تولید و توسعه مصالح 
ســاختمانی و ساخت مســکن به صورت 
مجتمع های مســکونی با تجمیع پلاکهای 
مســکونی در بافت های فرسوده شهری و 
روستایی و شــهرکهای مسکونی و کار و 
تولید در اراضی بایر درون و برون یا حاشیه 
شهرها بر اساس اصول شهر سازی سالم و 
شهر زیست پذیر به توسعه اشتغال و رونق 

و سرزندگی کمک می کند.
این اســتاد دانشــگاه، نظارت بــر بازار و 
معامــلات زمیــن و مســکن و نظارت بر 
زنجیــره تولید و توزیــع کالا و معاملات 

زمین و مســکن که در چنــد دهه موجب 
شــده رانت خواران و با نفوذان دسترســی 
بیشــتری به زمین و وام و امکانات تولید 
پیدا کنند را مورد توجــه قرار داد و گفت: 
باید بــرای جلوگیری از افزایش قیمت ها و 
دلال بازی و احتکار زمین و مسکن و خالی 
نگه داشــتن واحدهای مســکونی، قوانین 
بازنگری و مناسب ســازی و فرصت برابر و 

عدالت برای همه فراهم شود.

برخی وابســتگان به شهرداری و 
مراکز قدرت مشغول دلالی زمین و 

مسکن هستند
شــماعی تاکید کرد: امروزه خرید و فروش 
زمین و مســکن به کالای سرمایه ای و به 
شغل دلالی برای یک عده خاص رانت خوار 
وابسته به شهرداری و مراکز قدرت تبدیل 
شــده و درآمد سرشــار آن توســط افراد 
غیرمصرف کننــده روز به روز افزایش می 
یابد. در این راســتا تاکید بر عدم بایکوت 
زمین، مســکن و منابع ضروری است. باید 
امکانات، ســرمایه ها و بخش مالی اقتصاد 
کشور تماما شفاف سازی شود و در چرخه 

تولید و توسعه قرار گیرد.  
وی بــا بیــان اینکــه تولید، زمینه ســاز 
قرارگیری در شبکه اقتصاد جهانی و روابط 
دیپلماتیک می شــود گفت: باید همزمان با 
توسعه شهری، روستاها را بازسازی کرد و 
توسعه داد و با بهبود توزیع متعادل بودجه 
و زیرساخت های توسعه عادلانه در کشور 
زمینه های توســعه پایدار در تمام سطوح 
کشــور را فراهم ســاخت.  بایــد با مجوز 
بلند مرتبه ســازی و برج سازی در کلان 
شــهرها بدون هزینه های دست و پا گیر 
رونق تولید را فراهم ساخت و پس ساخت 
از کســانی که سرمایه بیش از اندازه دارند؛ 

مالیات مضاعف دریافت شود.

این کارشــناس اقتصادی تاکید کرد: باید 
مجوز بلندمرتبه ســازی حتی برج ســازی 
محل سکونت و کار با رعایت استانداردها 
و فضاهای باز و ارائه خدمات عمومی لازم 
در برخی از بافت های فرســوده با تجمیع 
چندین پــلاک ثبتی به راحتــی را فراهم 
ســاخت و نوســازی و بازآفرینی شهرها 
و روســتاها و با ساخت و ســاز صنعتی و 
پیشــرفته در محل کار و تولید با وام های 
درازمــدت و یارانه ها بســتر کار و تولید و 
امکان زندگی ســالم را برای همه مردم و 

در همه جا فراهم کرد.

مجتمع های مسکونی در کنار مراکز 
کشاورزی و صنعتی ایجاد شود

شــماعی تصریح کــرد: باید بــا تجمیع 
اراضی در سراســر کشور و با تجمیع زمین 
های کشــاورزی و مســکونی و صنعتی با 
مشــارکت ها و با مســاعدت و با نازلترین 
قیمــت یا فقــط دریافت هزینــه تامین و 
تجهیز زیرساخت آب و برق و گاز و خدمات 
شهری و روستایی باید زمینه تولید را فعلا 
فراهم ســازیم. در واقع با کســب درآمد 
امکان مالیات مناســب فراهم می شــود، 

درواقع باید با مدیــرت یکپارچه و تجمیع 
پلاک های ثبتی و مشارکت مردم و بخش 
خصوصی و دولت و شــهرداری ها و تمام 
دســتگاهها، کار و تولید را رونق و جهش 
داد.وی در عین حال سیاست های انقباضی 
و سخت گیرانه در حوزه مسکن و بازآفرینی 
و مقاوم ســازی و زیبایی شهری را درست 
ندانســت و افزود: دســتگاه ها، سازمانها و 
تمامی شــرکت ها در درجه نخست باید از 
زمین های واگذاری از طرف دولت اقدام به 
مجتمع های مسکونی و کاری برای تمام 
کارکنان و کارگران خود کنند و با استفاده 
از تســهیلات ارزان قیمت و طولانی مدت 
برای خانه دارکردن کارکنان فاقد مســکن 
خود اقدام نمایند. دولــت همچنین باید با 
اســتفاده از زمین هــای دولتی در داخل و 
حاشــیه شهرها به توســعه شهرک سازی 
های اســتاندارد سکونت و کار کمک کند. 
در این زمینه با شفافیت و اطلاعات دقیق 
باید از افرادی که بیــش از اندازه زمین و 
املاک بدون اســتفاده در اختیــار دارند، 
مالیات مضاعف به شکلی دریافت شود که 
نگه داری آنها مقرون به صرفه نباشد.  این 
سیاســت ها در درازمدت موجب توسعه و 

پیشرفت کشور می شود.
بــه گفته این اســتاد دانشــگاه، توجه به 
صادرات خدمات فنی و مهندسی صادرات 
خدمات فنی و مهندســی یکــی از مزیت 
های عمده کشور برای توسعه روابط علمی 
و فنی با جهان اســت. برای استفاده از این 
ظرفیت، دولت باید برای کلیه قراردادهای 
صادرکنندگان خدمات فنی و مهندسی، به 
شــکل مســتقیم یا از طریق بانک توسعه 
صادرات و صندوق ضمانت صادرات)حسب 
درخواست کشــوری که کار در آن انجام 
خواهد شد(، بدون وثیقه یا با حداقل وثیقه، 

ضمانت نامه صادر کند.  

پول پاشی منجر به تورم می شود
شــماعی، کنترل پولپاشــی و به جای آن 
توســعه بسترهای کار و تولید برای همه از 
طریق تعاونی ها و شــرکت ها را ضروری 
دانســت و گفــت: یکی از عوامــل تورم 
پولپاشی دولت اســت. برای رشد و توسعه 
اقتصــادی، دولت باید بــرای بخش تولید 
اعتبارات ویژه در نظر بگیرد و سود بانکی را 
برای تولید کننده متناسب و متعادل سازد. 
دولت باید از اقتصاد دولتی دوری کند و با 
مشارکت مردم و بخش خصوصی، شرکت 
های تعاونی را برای فعالیت های اقتصادی 

فراهم سازد.  
به گفته وی، با توجه به تحریم موجود اگر 
دولت سیزدهم مساله مسکن، کار، معیشت 
جوانان و بیکاران و افراد بدون مســکن را 
از طریق ایجاد بسترهای تولید و مسکن و 
محیط کار با مشارکت مردم  در شهرکهای 
مســکونی، صنعتی، کشــاورزی، خدماتی 
و اداری و تجــاری در شــهرها و پیرامون 
روستاها فراهم ســازد بیش از 8۰  درصد 
مشــکلات اقتصادی و اجتماعی  مردم و 

کشور حل خواهد شد.

یک کارشناس اقتصادی:

بانک ها و شهرداری ها از عوامل دلالی بازار مسکن هستند

اخبار

 وزیــر صنعت، معدن و تجارت گفت: صنعت کاشــی 
رونق مناســبی یافته و اکنون ســالانه ۷۰۰ میلیون 

مترمربع کاشی در کشور تولید می شود.
علیرضا رزم حســینی روز شنبه در حاشــیه بازدید از 
شرکت بهفام سرام زرین تربت حیدریه در گفت و گو 
با خبرنگاران ابراز امیدواری کرد که سیاست کشور در 

مسیر تقویت تولید داخلی ادامه یابد.
وی اظهار کرد: کشور در خصوص صنعت لوازم خانگی 
هم وضعیت مطلوبی دارد به گونه ای که ســال قبل 
۱5 میلیون عدد لوازم خانگی تولید داشــتیم که عمدتا 
صادرات محور اســت، و استان خراسان رضوی نیز به 
لحاظ ســرمایه اجتماعی و نیروی متخصص وضعیت 

خوبــی دارد و طرح های گذشــته بــا پیگیری های 
مسوولان در حال به نتیجه رسیدن است.

وزیر صمت که به خراســان رضوی ســفر کرده است 
امروز به همراه تعــدادی از معاونان و مدیران وزارت 
صنعت، معدن و تجارت، در بدو ورود به تربت حیدریه 
مورد اســتقبال معاون اســتاندار و فرماندار ویژه این 

شهرستان و جمعی از مسوولان محلی قرار گرفت.
قرار اســت طرح بهفام سرام فجر زرین تربت حیدریه 
توسط وزیر صمت افتتاح و شــرکت سرام آرای فجر 
زرینکلنگ زنی شــود و نشســت با فعالان اقتصادی 
تربت حیدریه از دیگر برنامه های وزیر صنعت، معدن 

و تجارت عنوان شده است.

طرح سرام آرای فجر زرین  شامل سه مرحله است که 
مرحله نخســت آن با اعتبار ۷۰ میلیارد تومان از محل 
اعتبارات بخش خصوصی در حال اجراســت و شروع 
عملیات اجرایی آن ســال ۱۳۹۹ بوده و تا پایان دهه 
فجر امسال به بهره برداری رسیده و برای ۱5۰ نفر به 
طور مستقیم شــغل ایجاد می کند و تکمیل ۲ مرحله 

دیگر این طرح ۲۴ ماه زمان می برد.
عملیات اجرایی طرح بهفام ســرام فجر زرین نیز سال 
۱۳۹۹ آغــاز و بــا اعتبار ۶۰ میلیــارد تومان از محل 
اعتبــارات بخش خصوصی تکمیل شــده اســت که 
ســالانه ۹ هزار تن کاشــی تزیینی تولید می کند و با 

افتتاح آن برای ۷5 نفر ایجاد اشتغال شده است.

وزیر صمت: سالانه ۷00 میلیون مترمربع کاشی در کشور تولید می شود

مدیرعاملصندوقبیمهسرمایهگذاریفعالیتهایمعدنیخواستارشد

ترسیمراهبردیجدیدبرایکاهشخامفروشی

وزیرراه:

حکمتخلیهبرایمستاجرانصادرنمیشود

مدیرعامــل صندوق بیمــه ســرمایه گذاری  فعالیت های 
معدنی ضمن درخواست ترسیم راهبرد جدیدی در بخش 
فرآوری و برنامه ریزی برای کاهش منطقی خام فروشی، بر 
ضرورت افزایش سرمایه صندوق بیمه با هدف کمک به 

فعالان معدنی کشور تاکید کرد.
به گزارش ایسنا، طبق اعلام صندوق بیمه سرمایه گذاری 
فعالیت های معدنــی، فرید دهقانی ضمــن تاکید براین 
موضوع با اشاره به عملکرد یکساله ۱۳۹۹،  سال گذشته 
را نقطه  عطفی نسبت به سال های پیش تر با وجود شرایط 
ناشــی از ویروس کرونا و افت محســوس کارها دانست 
و گفت: افزایــش اعطای ضمانت نامه و عــدم تاخیر در 
بازدیدهای نظارتی از جمله نقاط مثبت عملکرد ما در سال 
گذشــته بوده است. ضمن اینکه در صدور بیمه نامه ها نیز 
5۶ درصد رشــد ایجاد شد و بیش از ۱۶۰۰ میلیارد تومان 

بیمه نامه های آماده با مصوبه بانک و صندوق، صادر شد.
مدیرعامــل صندوق بیمــه ســرمایه گذاری فعالیت های 
معدنی تصریح کرد: شــرایط کرونایی و ســختی انجام 
کارهای اداری و نوسانات نرخ ارز، موجب محتاط تر شدن 
ســرمایه گذاری ها شده است؛ بطوریکه با توجه به وابسته 
بودن تهیه تجهیزات و نهاده هــای معدنی به نرخ ارز در 
انتهای سال گذشته شــاهد رکود در این بخش و انتظار 

سرمایه گذاران برای کاهش نرخ ارز بودیم.

وی ضمن اشاره به افزایش سرمایه از ۱۴۶ میلیارد تومان 
بــه 5۰۰ میلیارد، تاکید کرد: ایــن اقدام منجر به افزایش 
اعتبار نزد بانک های عامل شــده که در ســال ۱۴۰۰ در 
نظر داریم با توجه به نرخ ارز، تورم و بالا رفتن هزینه های 
معدن کاری، این عــدد به ۱۷۰۰ میلیارد تومان برســد. 
مصوبات ابتدایی برای این افزایش ســرمایه ثبت شده و 

در حال تدوین گزارش حسابرسی آن هستیم.
دهقانــی با بیــان اینکه با حــذف حــدود ۳۰ درصد از 
بروکراســی های اداری از ســال ۱۳۹۶ تــا به حــال با 
الکترونیکی کردن صندوق تحقق یافته اســت، افزود: با 
تحقق دولت الکترونیک و تکمیل فرآیندهای الکترونیک 
مربوط بــه ســامانه الکترونیک صندوق، معــدن کاران 
می تواننــد تمام فرآیندهای اداری خــود در صندوق را به 
صورت الکترونیکی انجام دهنــد. این امر گامی موثر در 
جهــت معرفی بخش معدن به عنوان پیشــرو در اقتصاد 

کشور خواهد بود.
مدیرعامل صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی 
تاکید کرد: تلاش شده ظرفیت خود را با توجه به پتانسیل 
معدنکاری در کشــور بالا ببریم و باور داریم که حتی در 
صورت تحقق سرمایه ۱۰۰۰ میلیارد تومانی برای صندوق 
بیمه، این مبلغ پاسخگوی پتانسیل موجود در بخش معدن 

کشور نیست.

وی ضمن اشــاره به امضای قرارداد با انجمن سنگ آهن، 
پیمانکاران و یکی از تولیدکنندگان ماشین آلات در ابتدای 
ســال جاری، بر حمایت از تولیــدات نهاده های معدنی و 
ماشین آلات معدنی داخل کشــور که محصول مورد نیاز 
در همه صنایع محســوب می شــود، تاکید کرد و آن را از 
برنامه های آینده صندوق دانست و گفت: برای سوق دادن 
معدن کاران به اســتفاده از ماشین آلات تولید داخل، یارانه 
ســودی به میزان چهار درصد با مصوبه سازمان ایمیدرو 
در نظر گرفته شــده تا هزینه مالی استفاده از ماشین آلات 
داخلی برای معدنــکاران کاهش یابد و بازار رقابت پذیرتر 
شــود، ضمن  آن کــه دو درصد یارانه جهت تســهیلات 
اســتارت آپ ها و نیز معدن کاری ســبز که یکی از ارکان 
توســعه برای همه کشورهای دنیا محســوب می گردد، 
درنظر گرفته شــده است. بخش استخراج معدن، نیازمند 
یــک نگاه جدید و زیرســاختی به صندوق اســت که به 
موجب آن، صندوق به مثابه بانکی معدنی نزد مسئولان و 
سیاست مداران تلقی و از محل منابع دولتی، منابع جدیدی 

برای این بخش درنظر گرفته شود.
دهقانی ضمن یادآوری وجود ضعف در بخش اکتشــافات 
برخلاف فرآوری و اســتخراج به دلیــل عدم توانایی در 
استفاده از منابع داخلی، افزود: در این حوزه نیازمند حمایت 
از شرکت های اکتشافی از کانال صندوق و از محل منابع 

داخلی هســتیم، این در حالی اســت که جهت کمک به 
حفاری در بخش اکتشــافات، منابعی از طریق ایمیدرو و 
شرکت تهیه و تولید موادمعدنی درنظر گرفته شده و باید 

به سمت حفاری و اکتشافات عمقی سوق پیدا کند.
مدیرعامــل صندوق بیمــه ســرمایه گذاری  فعالیت های 
معدنی، ماشــین آلات و تجهیزات فرآوری را سرمایه های 
معدنی دانســت و خاطرنشــان کرد: صنــدوق با صدور 
بیمه نامه هــای اعتباری، اقدام به وثیقه گذاری می کند و از 
این رهگذر، مشــکل وثیقه گذاری معادن نزد بانک ها نیز 
مرتفع شــده است. صندوق از سیاســت گذاری های بازار 
مســتثنی نیست و این مجموعه از فعالیت هایی که دارای 
پتانسیل بالقوه خوبی از حیث زمین شناسی، بازار داخلی و 
جهانی قابل اتکا، بهره مندی از آینده کوتاه مدت، میان مدت 
و بلندمدت از حیث ارزش افزوده و فروش برخوردار باشد، 

حمایت خواهد کرد،.
به اعتقاد وی، زمین گیر کردن سرمایه در هربخش بدون 
درنظر گرفتن آینده مارکت آن به معنای هدر دادن سرمایه 
اســت و ما به عنوان مسوولان سرمایه بخش خصوصی و 
دولتی باید توجه ویژه ای به این امر داشــته و با توجه به 
حساسیت های بالای سرمایه گذاران و درخواست هایشان 
در زمینه اســتخراج و فــرآوری موادمعدنی، نســبت به 

مواداولیه با آینده روشن بی تفاوت نباشیم.

 وزیر راه و شهرســازی یکبار دیگر بر اجرای مصوبه تمدید 
خودکار قراردادهای اجاره تاکید کرد و گفت: ضمانت اجرایی 
مصوبه ستاد ملی مقابله با کرونا، شورای حل اختلاف است 
که به هیچ عنوان حکم تخلیه برای مستاجران صادر نمی کند.

»محمد اسلامی« امروز در حاشیه مراسم ورود ناوگان جدید 
ریلی به شبکه حمل و نقل در جمع خبرنگاران ضمن تاکید 
بر این مطلب که مصوبه ســتاد اجرایی کرونا در خصوص 
وام ودیعه مســکن و همچنین تلاش برای جابه جا نشدن 

مستاجران به قوت خود باقی است، افزود: این مصوبه لازم 
الاجرا اســت و به خاطر جلوگیری از انتقال ویروس کرونا 
تصویب شده است. اسباب کشی عامل بزرگ انتقال ویروس 
اســت؛ بنابراین  ستاد ملی مقابله با کرونا آن را ممنوع کرده 
است.اســلامی درباره ضرورت اجــرای تمدید قراردادهای 
اجاره، تصریح کرد: ضمن اینکه لازم اســت مســتاجران 
تعهداتی که در مصوبه آمده اســت را رعایت کنند، قرارداد 

تمامی مستاجران تمدید می شود.

وزیر راه و شهرسازی با اشاره به اینکه ضمانت اجرایی تمامی 
مصوبات مربوط به بخش مسکن ستاد ملی مقابله با کرونا، 
شورای حل اختلاف است و به هیچ عنوان حکم تخلیه برای 
مستاجران صادر نمی شود، افزود: این موضوع هم امروز در 
ســتاد ملی مقابله با کرونا بحث شــد و به زودی نتایج آن 
اعلام می شود.اسلامی از تمامی مالکان و مشاوران املاک 
درخواست کرد تا برای ســلامت خود، مستاجران  و مردم 
جامعه از فشار آوردن برای جابه جایی مستاجران پرهیز کنند.

وی ادامه داد: از آژانس های املاک تقاضا می شــود در این 
بخش همکاری لازم را داشته باشند تا میزان اسباب کشی 
کمتر شــود چرا که جابه جایی و اسباب کشی خود عاملی 
برای گسترش ویروس کرونا محســوب می شود.اسلامی 
گفت: مصوبه تمدید قراردادهای اجاره سال گذشته اجرا شد 
و آمارها نشان داد که در شهرهای بزرگ حداقل ۶5 درصد 
کاهش اســباب کشی و در سایر شهرها 85 درصد موفقیت 

داشته ایم.

توسعه بازار نانو گرافن ایران 
باکمک غول فولادسازی برزیل

 یک شــرکت دانش بنیان ایرانی و شرکت گرادو که 
توســط غول تولیدکننده فولاد برزیل تاسیس شده 
است، قرارداد همکاری برای توسعه گرافن و تولید آن 

در مقیاس صنعتی منعقد کردند.
به گزارش روز شنبه ســتاد توسعه ویژه فناوری نانو، 
ســروش نظرپور مدیر شرکت نانواکســپلور از انعقاد 
قراردادی با شرکت گرادو گرافن خبر داد. این شرکت 
توســط غول تولیدکننده فولاد برزیــل یعنی گرادو 
تاسیس شــده تا وارد حوزه کسب و کار گرافن شود. 
شرکت نانواکسپلور با انعقاد این قرارداد، دامنه کسب 

و کار خود را توسعه می دهد.
شرکت نانواکســپلور )NanoXplore( با انعقاد 
توافق نامه ای چندســاله با شــرکت گــرادو گرافن 
)Gerdau Graphene LTDA( موقعیت 
خــود را به عنوان تولید و و توزیع کننده گرافن تقویت 
می کند.گــرادو گرافــن یک شــرکت تابعه متعلق 
به شــرکت گــرادو، بزرگترین تولیدکننــده فولاد 
 برزیــل و یکــی از بزرگترین تولیدکننــدگان فولاد

 در جهان است. گرادو گرافن برای توسعه و بازاریابی 
محصــولات مبتنــی بــر گرافن توســط این غول 
فولادســازی برزیل تاسیس شده  است.شرکت گرادو 
یکی از علاقه مندان به حوزه گرافن است، این شرکت 
چهار ســال پیش تحقیق در مورد گرافن را آغاز کرد 
و در ادامه با مرکز نوآوری مهندســی گرافن دانشگاه 
منچســتر همکاری هایی را آغاز کــرد تا تحقیقات 
بیشتری انجام دهد،  گرادو گرافن از روابط مشتریان 
و تامین کنندگان شرکت مادر )یعنی گرادو( بهره مند 
می شــود و این مزیت به گرادو گرافن امکان می دهد 
تا از این همکاری ها برای ایجاد فرصت های کســب 
و کار جدیــد در بخش گرافنــی از طریق کانال های 
فروش، خرید و برنامه های فنی موجود استفاده کند.
نظرپور، از مدیران  این شرکت دانش بنیان گفت: این 
توافق نامه نشان دهنده گام مهم و رو به جلو دیگری در 
گسترش کاربردهای گرافن در مقیاس صنعتی است 
و مشــتریان را در بازارهای مختلف به ویژه بازارهای 
بتن و ساخت و ساز هدف قرار می دهد. این توافق نامه 
به تقویت موقعیت رهبــری ما در بازار گرافن کمک 
خواهد کرد و این پتانسیل را دارد که تقاضای گرافن را 
 بیشتر از آنچه نانواکسپلور در حال حاضر تولید می کند،

 ایجاد کند.
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شهرستان اخبار

خبر

مدیر کل راهداری و حمل و نقل 
جاده ای استان خبر داد؛

ثبت بیش از ۳۶ میلیون تردد 
وسایل نقلیه در محورهای 

مواصلاتی کرمانشاه 
کرمانشــاه -فریــده محمدی-خبرنگارروزنامــه 
مملکت -مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای 
استان کرمانشــاه از ثبت بیش از ۳۶ میلیون تردد 
وســایل نقلیه در ۳ ماهه نخســت ســالجاری در 

محورهای مواصلاتی استان کرمانشاه خبر داد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل راهداری و حمل 
نقل جاده ای استان کرمانشاه فریبرز کرمی اظهار 
کرد: در سه ماهه نخست سال جاری ۳۶ میلیون و 
۷۹۴ هزار و ۹۵۸ تردد وسایل نقلیه سبک سنگین 
در محورهای مواصلاتی اســتان کرمانشاه به ثبت 
رسیده که نسبت به مدت مشابه سال گذشته بیش 
از ۲ میلیون و ۱۰۰ هزار تردد افزایش داشته است.
وی با اشــاره به میزان تردد وسایل نقلیه سنگین 
به پایانه های مرز اســتان کرمانشاه افزود: استان 
کرمانشــاه دارای پنج پایانه و بازارچه مرزی است 
که ۵۱ هزار و ۸۰۴ تردد وســایل نقلیه سنگین به 

سوی پایانه های مرزی رخ داده است.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان 
کرمانشــاه تصریح کرد: از مجمــوع بیش از ۳۶ 
میلیون تردد ثبت شــده وســایل نقلیه در استان 
کرمانشــاه بیــش از ۳۱ میلیون تــردد مربوط به 
وسایل نقلیه ســبک و پنج میلیون و ۵۱۹ هزار و 

۵۰۳ مورد مربوط به وسایل نقلیه سنگین است.
کرمی با اشــاره بــه محورهــای مواصلاتی که 
بیشــترین و کمترین تردد در آنها به ثبت رسیده، 
خاطر نشــان کــرد: محور مواصلاتی کرمانشــاه 
به بیســتون با بیــش از پنج میلیــون تردد دارای 
بیشترین تردد و محور گیلانغرب به سومار با هفت 
هزار تردد دارای کمترین میزان تردد وسایل نقلیه 

هستند.

تالاب نفتی فرح آباد از دست 
سودجویان خارج شد

ساری -امیری فر-خبرنگارروزنامه مملکت-تالاب 
فرح آباد که با هجوم افراد ســودجو مورد تخریب 
قرار گرفته بود با حضور دادســتان مرکز استان و 

دیگر مسؤلین استانی بازگشایی شد
به گزارش روابط عمومی شــرکت آب منطقه ای 
مازندران، دکتر یخکشــی مدیرعامل شرکت آب 
منطقه ای مازندران با اشــاره به آزاد سازی های 
گذشــته که در بخش هایی از این منطقه توســط 
شــرکت آب منطقه ای مازنــدران صورت گرفته 
بود گفت: از ســال ۹۸ تاکنون با اخطارهای متعدد 
به افراد ســودجو تذکرهای لازم داده شد و با اخذ 
دســتور و احکام قضایی طی سه مرحله ساخت و 
ساز های متجاوزین قلع و قمع گردید که متاسفانه 
مجــددا این افراد به تالاب ورود کرده و بخشــی 
از آن را با ریختن نخاله های ســاختمانی تخریب 

نمودند.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای مازندران با اشاره 
به نقش استراتژیکی این تالاب در گذشته که برای 
تخم ریزی و تجدید حیات بخش زیادی از ماهیان 
دریای خزر بود خاطر نشان کرد: اطراف این تالاب 
در کنار رودخانه تجن به مساحت حدود ۱۸ هکتار 
برای مقاصد گردشگری نیز میتوان استفاده کرد و 
در نظر داریم با  محصور سازی این تالاب از دخل 
و تصرفــات به آن جلوگیری نماییم و با انتقال آب 
رودخانه به بخش های خشــک شده این تالاب، 

مجدد تالاب را احیا کنیم.

تاکید شهردار گرگان بر 
کمک رسانی برای حل 

بحران آب 
گرگان-میلاد زواریی خبرنگارروزنامه مملکت-

شــهردار گرگان بر استفاده از تمامی ظرفیت های 
شــهرداری گرگان به منظور حــل بحران آب در 

سطح شهر تاکید کرد.
گرگان_فاطمه کرامتی  عبدالرضا دادبود در تماس 
تلفنی با فرماندار گرگان و مدیران آب و فاضلاب 
شهری و دانشگاه علوم پزشکی استان بر آمادگی 
شــهرداری در کمک به دستگاه های متولی تاکید 

کرد.
در همین ارتباط تانکرهای شهرداری برای کمک 
رسانی به مناطق کم برخوردار اختصاص پیدا کرد 
و چاه های شــهرداری در اختیار دســتگاه آب و 

فاضلاب شهری قرار گرفت.
همچنین ماشین آلات شهرداری گرگان به منظور 
انتقال آب و آبرســانی به بیمارستان صیاد شیرازی 

وارد عمل شدند.
با تاکید دکتر دادبود، باوجود آنکه شهرداری گرگان 
جزو دســتگاه های متولی این موضوع نبوده، اما با 
جدیت تمام تا زمان برطرف شــدن مشکل بحران 
آب در کنار دســتگاه های امدادرسان و شهروندان 

گرامی خواهد بود.

مدیرعامل شرکت برق استان:
سالانه ۳۰ میلیارد تومان  

برای بهسازی شبکه برق در 
گلستان هزینه می شود

گرگان-میلاد زواریــی خبرنگارروزنامه مملکت-
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق گلستان گفت: 
سالانه ۳۰ میلیارد تومان برای بهسازی شبکه برق 

روستایی و شهری در گلستان هزینه می شود.
علی اکبر نصیــری در اظهار کرد: در ایام برگزاری 
کنکور نیروهای امدادی برق گلســتان آماده باش 
هستند تا مشــکلی برای حوزه های امتحانی ایجاد 

نشود.
مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق گلستان در 
خصوص اعتبارات رفع فرسودگی های شبکه افزود: 
ســالانه ۳۰ میلیارد تومان بودجه برای بهســازی 
شبکه های برق شهر و روستا اعتبار داریم که جذب 

می شود.
وی بیان کــرد: همچنین برنامــه ای برای تبدیل 
شبکه مسی به خودنگهدار وجود دارد که بر اساس 
برنامه پنج ســاله، ســالی هزار کیلومتر پیش بینی 
شده و اگر انجام شود به پایداری و رفع فرسودگی 

کمک خواهد کرد.
نصیری با اشــاره به اپلیکیشــن برق من، گفت: با 
نصب این اپلیکشــین مشترکان می توانند از هشت 
خدمت بهره مند شده و همچنین خاموشی ها در آن 

اطلاع رسانی می شود.
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق گلستان اضافه 
کرد: در ســال گذشته هزار ماینر در استان کشف و 
در سال جاری هم تاکنون کشفیات به ۳۰۰ دستگاه 

رسیده است.
وی ادامه داد: ۴۷ درصد برق در گلســتان توســط 
شبکه خانگی، ۷.۶ درصد در بخش تجاری، ۱۶.۶ 
درصــد در بخش صنعــت، ۱۹.۶ درصد در بخش 
کشاورزی و ۸.۳۳ درصد در بخش عمومی مصرف 

می شود

در مراسم روز دریانورد، انجام شد؛
تقدیر از دریانورد نمونه 

بوشهری با حضور مقامات 

کشوری و لشکری
-در  مملکت  وشــهر-ابراهیمی-خبرنگارروزنامه  ب
مراســم گرامیداشــت روز دریانورد از حسین علی 

ثانی توکل بعنوان دریانورد نمونه ،تقدیر شد.
به گزارش روابط عمومی ،مراســم گرامیداشت روز  
دریانــورد، با حضور مهندس اســلامی وزیر راه و 
شهرسازی،محمد راســتاد مدیرعامل سازمان بنادر 
و دریانوردی و اعضای هیئت عامل ، مدیران ارشد 
ارگان های دریایی و دریانوردان و  کشــور برگزار 
شد که در این آئین دریانورد بوشهری حسین علی 
ثانی توکل  بعنــوان دریانورد نمونه معرفی و مورد 

تقدیر قرار گرفت.
گفتنی اســت ، ثانی توکل فرمانده شناور عملیاتی 
ناجی ۹ مستقر در جزیره خارگ میباشد که به پاس 
تلاش های مستمر و انجام عملیاتهای متعدد امداد 
و نجــات دریایی در ســال ۹۹ ۱۳و ۱۴۰۰ بعنوان 

دریانورد نمونه کشوری شناخته شده است.

هم سطح سازی و سنگ 
فرش ۲۰هزار متر مربع از 

پیاده روهای شهرآمل
آمــل – خبرنگارروزنامه مملکت-شــهردار آمل 
گفت؛ در ۹ ماهه نخست سال جاری ۲۰ هزار متر 
مربع از پیاده رو های سطح شهر هم سطح سازی 

و سنگ فرش ) موزائیک کاری( می شود.
بــه گزارش اداره روابط عمومی شــهرداری آمل، 
سید حمید هاشمی با اعلام این خبر افزود: ایجاد 
زیبایــی بصری و رفاه شــهروندان جهت عبور و 
مرور آســان تر از وظایف شــهرداری است که با  
انجام کف ســازی پیاده روهای سطح شهر آمل، 

این خدمت از شهرداری در حال انجام است.
وی تصریح کرد، برای انجام این کار قراردادی ۹ 
ماهــه به ارزش ۴۰ میلیارد ریال با پیمانکار منعقد 
شــده که هم اکنون مطابق اولویت پروژه در حال 

اجراست.   
شهردارآمل اظهار داشت: کل متراژ این پروژه در 
سال جاری ۲۰هزار متر مربع تعریف شده است که 
تا کنون ۷هزار متر مربع از آن در خیابان امام رضا 

)ع(، مدرس و میدان قائم اجرا شد.

ســاری - امیــری فر-خبرنگارروزنامــه 
مملکت- دکتر تورج اســدی معاون درمان 
دانشگاه علوم پزشــکی مازندران با حضور 
در بیمارســتان آیت الله طالقانی شهرستان 
چالــوس  از بخــش های مختلــف این 

بیمارستان بازدید کرد.
دکتر اســدی در این بازدید ضمن بررسی 

وضعیــت رونــد ارایه خدمات رســانی به 
بیماران بستری در بخش های اورژانس، از 
بخش های مختلف این بیمارستان بازدید 
کرد و فرآیندهای اقدامات کنترل عفونت در 
پیشگیری از شیوع ویروس کرونا، سیستم 
های تهویه بخش های کرونایی، ســامانه 
های برخط ارسال اطلاعات بیماران تریاژ به 

سامانه تریسینگ بهداشت و سیستم های 
اکسیژن رسانی و دستگاه های اکسیژن ساز 
را مورد ارزیابی قــرار داد و از تلاش های 

کادر درمانی این مرکز قدردانی کرد.
 و در ادامــه معاون درمان دانشــگاه علوم 
پزشــکی مازندران با حضور در بیمارستان 
امــام خمینــی)ره( شهرســتان نــور  از 

 بخش هــای مختلــف این بیمارســتان
 بازدید کرد.

دکتر اســدی در این بازدید ضمن بررسی 
وضعیــت رونــد ارایه خدمات رســانی به 
بیماران بستری در بخش های اورژانس، از 
بخش های مختلف این بیمارستان بازدید 
کرد و فرآیندهای اقدامات کنترل عفونت در 

پیشگیری از شیوع ویروس کرونا، سیستم 
های تهویه بخش های کرونایی، ســامانه 
های برخط ارسال اطلاعات بیماران تریاژ به 
سامانه تریسینگ بهداشت و سیستم های 
اکسیژن رسانی و دستگاه های اکسیژن ساز 
را مورد ارزیابی قــرار داد و از تلاش های 

کادر درمانی این مرکز قدردانی کرد.

 بازدید معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی مازندران از بیمارستان های
  آیت الله طالقانی چالوس و  امام )ره( نور

اخبار

کرمانشــاه -فریده محمدی-خبرنگارروزنامه مملکت 
-برای بازگشــت راهیان به لیگ یک با فدراســیون 

فوتبال رایزنی می کنیم
مدیرکل ورزش و جوانان استان کرمانشاه گفت: برای 
بازگشــت دوباره راهیان به رقابت های لیگ دسته اول 
باشگاه های کشور با رییس و مدیران فدراسیون فوتبال 
جمهوری اســلامی ایران دیدار و رایزنی های لازم را 

انجام خواهیم داد.
»صابر رحیمی« اظهار داشت: پیگیری های لازم برای 
دیدار با رییس فدراســیون فوتبال در حال انجام است 
و امیدوارم هرچه ســریعتر این اتفاق رخ داده و نماینده 

فوتبال استان از بلاتکلیفی خارج شود.
وی افزود: آقای بازوند اســتاندار کرمانشاه نیز از مدت 
هــا قبل به صورت جدی پیگیر وضعیت تیم راهیان و 
بازگشت این تیم به لیگ آزادگان بوده و مرتب وضعیت 

نماینده استان را رصد می کند.
رحیمی با بیان اینکه اســتاندار کرمانشاه نیز در دیدار با 
رییس فدراسیون حضور خواهد داشت، خاطرنشان کرد: 
به صورت جدی موضوع بازگشت دوباره راهیان به لیگ 

دســته اول مورد بحث و بررسی قرار خواهد گرفت و 
امیدوارم نتیجه لازم حاصل شود.

مدیرکل ورزش و جوانان کرمانشاه با اشاره به دغدغه 
مندی آقای بازوند برای بازگشت دوباره راهیان به لیگ 
دســته اول، ادامه داد: طی یکی دو روز آینده مجددا با 
ایشــان صحبت و تلاش می کنیم زمانی را برای سفر 
به تهران و دیدار با رییس فدراسیون فوتبال مشخص 

کنیم.
وی با بیان اینکه در هفته های گذشــته قرار بود دیدار 
استاندار کرمانشاه و خادم رییس فدراسیون فوتبال انجام 
شود، یادآور شد: این دیدار به خاطر بازی های تیم ملی 
فوتبال در زیرگروه مقدماتی جام جهانی و ســفر تیم 

کشورمان به بحرین به تعویق افتاد.
رحیمی تصریح کرد: بازگشــت دوباره راهیان به لیگ 
دســته اول کادر ساده ای نیســت ولی عزم استان به 
مدیریت اســتاندار جزم است که حتما این کار انجام و 
فوتبال کرمانشاه به حق خود که داشتن تیمی در رقابت 

های لیگ آزادگان است، برسد.
مدیرکل ورزش و جوانان کرمانشاه گفت: قطعا حضور 

تیمی از اســتان در مسابقات لیگ دســته اول منافع 
بسیاری برای ورزش استان به همراه خواهد داشت و ما 
نیز همه توان خود را به کار بسته ایم که به یاری خداوند 

این مهم محقق شود.
وی در پایان گفت: امیدوارم با توجه به زمان نه چندان 
زیادی که برای آغاز فصل جدید لیگ دسته اول باقی 
مانده است تکلیف تیم راهیان هرچه سریعتر مشخص و 

حضور آنها در این مسابقات قطعی شود.
تیم فوتبال راهیان کرمانشاه تنها نماینده فوتبال استان 
در مسابقات لیگ دســته اول فصل ۹۴ – ۹۳ بود که 
در پایان این رقابت ها به شکل عجیبی به لیگ دسته 
۲ ســقوط کرد، موضوعی که از همان زمان مسوولان 
باشگاه زیر بار آن نرفته و اقدامات قانونی خود را برای 

بازگشت دوباره به این رقابت ها آغاز کردند.
دوندگی های زیاد مدیران راهیان در نهایت نتیجه داد 
و دســتگاه قضایی نیز با تشکیل دادگاه های بدوی و 
تجدیدنظر حکم را به سود نماینده فوتبال کرمانشاه و 
بازگشــت دوباره آن ها به لیگ دسته یک صادر کرد و 
طبــق این آرا راهیان می بایســت در فصل ۹۷ - ۹۶ 

بازهم در لیگ آزادگان حضور پیدا می کرد اما مقاومت 
فدراسیون مانع از تحقق این امر شد.

با این حال اعتراض فدراسیون نشین ها نیز بی نتیجه 
ماند و دیوان عالی کشــور نیز آخرین مرجعی بود که 
رای صادره در دادگاه های گذشته را تایید و اعلام کرد 
راهیان کرمانشاه باید به لیگ دسته اول فوتبال کشور 

بازگردد.

مدیرکل ورزش و جوانان استان کرمانشاه:

برای بازگشت راهیان به لیگ یک با فدراسیون فوتبال رایزنی می کنیم

اصفهان –احسان عالیخانی-خبرنگارروزنامه مملکت - 
میزان تخصیص آب شــرب به آبفای استان اصفهان از 
۳۳۰ میلیون مترمکعب در ســال ۱۳۸۹ به ۳۲۱ میلیون 

متر مکعب در سال جاری رسیده است. 
 مدیر عامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان اصفهان با 
اشــاره به کاهش ۹ میلیون متــر مکعبی تخصیص آب 
شــرب طرح آبرســانی اصفهان بزرگ در دوازده ســال 
گذشــته افزود: بــه همین دلیل مدیریت آب شــرب در 

اصفهــان به صورت لیتــر به لیتر صــورت می گیرد و 
ســعی شــده تا آب به صورت عادلانه بین شهروندان و 

روستاییان توزیع شود. 
هاشــم امینــی افزود: هــم اکنون بیــش از ۸۷ درصد 
مشــترکین خانگی کمتر از الگــو آب مصرف می کنند 
و ایــن امر بیانگر فرهنگ ســازی مصرف بهینه آب در 

اصفهان است.
وی با تاکید بر نهادینه کردن مصرف بهینه آب در جامعه 

خاطرنشان ساخت: آبفای اصفهان هشت سال است که 
به طور مستمر در برنامه رادیویی جاری حیات مردم را به 

مصرف درست آب ترغیب می کند.
 امینی تامین پایدار آب شــرب جمعیتی بالغ بر ۴ میلیون 
و ۴۰۰ هزار نفر در اســتان را ضروری برشمرد و اظهار 
داشت: راه اندازی سامانه دوم آبرسانی از نان شب برای 
اصفهانی ها واجب تر اســت چرا که درحال حاضر  برای 
تامین آب شــرب پایدار با کمبود ۴.۳ مترمکعب  آب در 
ثانیه مواجه هستیم .وی راه برون رفت از چالش کم آبی 
در اصفهان را بهره برداری از سامانه دوم آبرسانی دانست 
و گفــت: انتظار می رود در آینــده نزدیک با راه اندازی 
فاز اضطراری سامانه دوم آبرسانی، مشکل کاهش فشار 

آب در ۵۷ شــهر و ۳۸۰ روســتای تحت پوشش سامانه 
آبرسانی اصفهان بزرگ برطرف شود.

در ادامه این مراســم مدیرعامل خیریه مهر کوثر گفت: 
این خیریه بــا هدف مصرف بهینه آب و جاری شــدن 
دائمی زاینده رود در ســال ۱۳۹۸ پایه گذاری و درسال 

۹۹ فعالیت خود را به صورت رسمی آغاز کرد.
حســین مولایی با اشاره به هدف فعالیت این خیریه که 
بهینه ســازی مصرف آب در بخش های مختلف است، 
اعــلام کرد: اعضای خیریه مهــر کوثر که افراد صاحب 
نظر در بخش آب شــرب، کشــاورزی و صنعت هستند، 
تمام تلاش خود را برای نجــات اصفهان از چالش کم 

آبی انجام می دهند. 

مدیر عامل آبفای استان :

آب شرب در اصفهان لیتربه لیتر مدیریت می شود 

خبر

بزرگترین جشنواره استعدادیابی و نخبه پروری باشگاه ذوب 
آهن برگزار شد

اصفهان –احسان عالیخانی-خبرنگارروزنامه 
مملکت - جشنواره بزرگ استعدادیابی و نخبه 
پروری باشگاه ذوب آهن ویژه فرزندان پرسنل 
ذوب آهن  بــا حضور مهدی بهرامی، معاون 
پشتیبانی و خدمات اجتماعی ذوب آهن و عضو 
هیئت مدیره، مرتضی یزدخواستی عضو هیئت 
مدیره شرکت ســهامی ذوب آهن اصفهان، 
مجتبی فریدونی مدیرعامل باشگاه ذوب آهن 
و دیگر مدیران و اعضا هیئت مدیره باشگاه، 
مسئولان ورزشی استان و اعضا هیئت های 
تنیس روی میز و شطرنج و پرسنل ذوب آهن 

و فرزندان آنها و رسانه ها در مجموعه اداری آموزشی سالن استاد توصیفیان برگزار شد.
معاون پشتیبانی و خدمات اجتماعی ذوب آهن و عضو هیئت مدیره باشگاه ذوب آهن با تبریک روز صنعت و معدن 
اظهارکرد: بحث ورزش همواره از ابتدای شکل گیری ذوب آهن بوده است و با این باشگاه عجین شده است. ورزش 
ذوب آهن را بیشتر از طریق باشگاه و ورزش حرفه ای به ویژه فوتبال می شناسند و آن گونه که باید و شاید به 
ورزش همگانی که حق پرسنل و خانواده های آنها است و موجب ایجاد انگیزه و نشاط می شود پرداخته نشده بود. 
در رویکرد جدید قرار شد در کنار ورزش حرفه ای و قهرمانی که در باشگاه انجام می شود بحث ورزش کارگری و 

همگانی را با جدیت دنبال کنیم و این اتفاق از دو سال پیش حالت اجرایی گرفت.
مهدی بهرامی افزود: با آغاز شیوع ویروس کرونا مباحث ورزشی کشور به حاشیه برده شد، با توجه به تداوم این 
مسئله به تعویق انداختن این موضوع را به صلاح ندانستیم و برنامه ریزی کردیم که اقدمات لازم در این زمینه را 
آغاز کنیم و در کنار ورزش های همگانی و عمومی همانند شنا و بدنسازی سایر رشته ها را نیز مورد توجه قرار دهیم 
و در زمینه اوقات فراغت نیز بیشتر فوتبال مورد توجه بود که این نیاز بود که تمام سلایق و استعدادها را مدنظر قرار 

بدهیم و شناسایی داشته باشیم و برای آنها برنامه ریزی کرده و ادامه دار پیگیری کنیم.
مدیرعامل باشگاه فرهنگی ورزشی ذوب آهن اصفهان نیز در این مراسم گفت: اولین جشنواره استعدادیابی ویژه 
خانواده بزرگ ذوب آهن با همکاری هیئت تنیس روی میز و شطرنج برگزار شد، امروز روز همه ما است چرا که 

به نوعی به صنعت متصل هستیم.
مجتبی فریدونی افزود: با تاکیداتی که یزدی زاده مدیرعامل کارخانه و همچنین هئیت مدیره داشتند سهم ذوب 
آهنی ها این نباید این باشد که از صفحه تلویزیون مسابقات ورزشی و فوتبال را ببینند و با حرص خوردن گاهی شاد 
و گاهی نیز غمگین شوند. تصمیمات بر این بوده که باشگاه و کارخانه نقش موثرتری در ورزش پرسنل کارخانه 
داشته باشند و ورزش به دل خانواده پرسنل برده شود و ارتباط بیشتری در زمینه ورزش همگانی، قهرمانی و حرفه 

ای در سطح جامعه انجام شود.

مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه:

مدیران صنعت و معدن، فرماندهان جبهه اقتصادی 
مبارزه با تحریم ها هستند

عالیخانی-خبرنگارروزنامــه مملکــت - حمیدرضــا عظیمیان 
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه در پیامی فرا رسیدن روز صنعت 
و معدن را به  تمامی مدیران، کارکنان و کارگران شاغل در حوزه 

صنعت و معدن تبریک گفت.
متن این پیام به شرح زیر است:

نام گــذاری روز دهم تیرماه بــه نام »روز صنعــت و معدن«، 
نمایانگــر اهمیت بنیادین و سرنوشت ســاز صنعت و معدن، در 
توسعه، اقتصاد و شــکوفایی ایران اسلامی است و این اهمیت 
در سال های اخیر، با اعمال محدودیت ها و تحریم های ظالمانه 
بر صنعت نفت کشور از ســوی دولت های متخاصم و متجاوز، 

دوچندان شده است.
صنعت و معدن، محرک و مشوق تولید، جهش و رشد نظام های 
سیاســی و اقتصادی است و بخش زیادی از پیشرفت های نظام 
مقدس جمهوری اسلامی متأثر از پیشرفت در این حوزه است.

بی تردید لطف پروردگار الهی شــامل حال این مرزوبوم گردیده 
و جای جــای میهن اســلامی ما مملو از منابــع و معادن غنی 
طبیعی و سوختی و معدنی است و این امر، کشورمان را درزمینه 
بهره منــدی از مــواد اولیه در جایگاه مطلوبی قرار داده اســت. 

علاوه بر ایــن، در دهه های اخیر، دانش، مهــارت، توانمندی و 
تعهد مهندسان، کارآفرینان، معدن کاران، صنعتگران و فرزندان 
برومند کشور ارتقای چشم گیری یافته و سرمایه های انسانی این 

حوزه افزایش درخور توجهی داشته است.
صنعت و معدن به عنوان مهم ترین حوزه اقتصاد، نقش مؤثری در 
توسعه و پیشرفت نظام اسلامی و پویایی نظام بانکی و گردش 
مالی ایفا کرده و مولد اشتغال پایدار، افزایش تولید ناخالص ملی 
و درآمد سرانه و رونق کسب وکار و صادرات غیرنفتی و درنهایت 
خوداتکایــی و خودکفایی اقتصادی بوده اســت؛ به طوری که به 
اذعان کارشناســان اقتصادی کشــور، مدیران صنعت و معدن 
کشور، فرماندهان جبهه اقتصادی مبارزه با تحریم های ظالمانه 

نظام سلطه خواه به  شمار می آیند.
۱۰ تیرماه ســالروز گرامیداشــت و یــادآوری اهمیت صنعت و 
معدن در سرنوشــت کشــور و پاسداشت تلاش هـــــــــای 
سخت کوشـــــــانه، مجاهــــــدانه و خستگی ناپذیر فعالان 
این عرصه است که با اراده پولادین و همت مضاعف، چرخ های 
اقتصــاد، تولید و رونق اقتصادی را به حرکت درآورده اند. در این 
میــان، گروه  فولاد مبارکه به عنوان بزرگ ترین مجتمع صنعتی 
کشور و تنها مجموعه تکامل یافته صنعتی که چرخه کامل تولید 
از سنگ تا رنگ و از معدن تا محصول نهایی را در اختیار دارد، 
همواره مفتخر به پیشــتازی و موفقیت در عرصه های صنعتی و 

معدنی نظام جمهوری اسلامی ایران بوده است
بدین وســیله این روز خجســته را به تمامی مدیران، کارکنان، 
کارگران شــاغل در حوزه صنعت و معدن و همکاران گران قدر 
گروه فولاد مبارکه از شــمال تا جنوب کشــور، تهنیت عرض 
می نمایــم و برای کلیه صنعتگران، معــدن کاران، کارآفرینان و 
کارگــران این عرصه که مجاهدانــه در راه صیانت از پویندگی 
صنعــت و اقتصاد این مرزوبوم، کوشــش می کننــد توفیق و 

سربلندی آرزو می کنم.کند

ایــلام - خبرنگارروزنامه مملکــت ، مدیرکل راهداری و 
حمل و نقل جاده ای ایلام گفــت: دوربین های نظارتی 
راهداری در ســه ماهه اول ســالجاری ۹ میلیون و ۵۲۵ 
هزار تردد خودرو در محورهای مواصلاتی این استان ثبت 

کردند.
»نورالله دلخواه« با اعلام این خبر، اظهار کرد: این تعداد 

تردد خودرویی توســط ۴۸ دستگاه تردد شمار آنلاین در 
راه های مختلف استان ثبت شده است.

وی با بیان اینکه آمار تردد وسایل نقلیه در ۳ ماهه سپری 
شــده از سال نسبت به مدت مشــابه سال قبل ۷ درصد 
افزایش داشــته اســت، تصریح کرد:  تردد وسایل نقلیه 

سنگین در این مدت ۲۴ درصد افزایش داشته است.

مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان ایلام با بیان 
اینکه بیشترین میزان تردد در این سه ماه در محور ایلام 
- ایوان با  ۴۶۸ هزار تردد توســط سامانه های تردد شمار 
ثبت شــده، به افزایش ۲۷ درصدی جابه جایی مسافر در 
این بازه زمانی اشــاره کرد و گفت: از ابتدای سال تاکنون 
بیش از ۱۳۶ هزار مسافر در قالب ۳۴ هزار سفر در استان 

ایلام جابه جا شــده که نسبت به مدت مشابه سال قبل 
تعداد ســفر ۴۱ درصد و تعداد مســافر ۲۷درصد افزایش 
داشته است.دلخواه تاکید کرد: بر اساس بخشنامه رعایت 
پروتکل بهداشتی، ضدعفونی کردن محل دفتر پیشخوان 
و فورش بلیت،استعلام تست کرونای مسافران با کدملی و 

انجام سفر با طرفیت ۵۰ درصدی الزامی است. .

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان خبر داد:

ثبت بیش از ۹ میلیون تردد در جاده های ایلام در بهار امسال 
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هرکه برفش بیش، بامش بیش تر
علی فرهمند

کار به جایی رســیده که به پسماندها می گویند »محصولات 
فرهنگی«. دورریزهایی که با وجود داستان ها و عوامل متفاوت، 
از یک سوی به هم شباهت دارد. تمام سریال ها و تاک -شوها و 
مسابقاتِ این روزها و ماه ها از شیک بوده گی خاصی برخوردار 
بــوده و تفاوتی نمی کند این به اصطلاح لاکچری بودن ها در 
پرداخت به چه ســوژه ای و در چــه موقعیتی و حتّی در کدام 
لوکیشن محقق شده است! به شکلی رقت انگیز توی آثار »پول 
و سرمایه« به چشم می خورد و این پول ها خرج »کار« نشده 
بلکه فقط ریخته شــده توی کارهــا! ملکه گدایان همان قدر 
»مفت آباد« را لاکچری نشان می دهد که گیسوی »هادی«، 
خانه های شــمال شهر تهران را. از سوی دیگر خواب گاه های 
کودکان کار در لحظاتی همان قدر وسوســه انگیز اســت به 
استراحت که انگار به قصرِ دراکولای  مدیری دعوت شده ای. 
علتّ چیســت؟ و این تمایل به شــیک بودن از کجا می آید؟ 
قطعاً از متن آثار نیســت که اولًا متنی نیســت و ثانیاً گاهی 
این شــیک بودن ها به ضرر آثار است. در یک محاسبه کلی 
و آمار بودجه هایی کــه گاهی درز می کند، می توان به فرضِ 
تأســف باری رسید: بودجه ها بســیار بیش از چیزی است که 
کیفیت کارها نشــان می دهد و باید بالأخره یک جوری خرج 
شــود که تازه این خرج، یک ـ سومِ کل بودجه هم نمی تواند 
باشد! تیتراژ که آغاز می شود می توان تعداد صفرهای بودجه را 
تخمین زد و کیفیت صفرِ کارها را نیز. مجریِ هفت خوان فیل 
هوا می کند که خبر آن دست مزد سرسام آورش پخش شد )و 
البته برای رهایی از مشکلات حقوقی باید بنویسم که »هنوز 
تأیید نشــده است!«(. هم رفیق چطور؟ آن همه ریخت و پاش 
برای سؤالات تکراریِ مجری؟ شب های مافیا تیمش را می برد 
جزیره کیش که در یک سالن سرپوشیده مافیا بازی کنند! نیاز 
به تکرارِ جملۀ قبل ـ با صدای بلندتر ـ وجود دارد؟ مردم را چه 
فرض می کنند؟ چرا باید این بازیگرانِ عمدتاً درجه دو و ســه 
در جزیــرۀ کیش بازی کنند؟ چرا باید بازیگری که یک پلان 
در قورباغه بازی دارد، همراه با تیم تولید به خارج از ایران سفر 
کند! آن هم یک پلان بسته! اجارۀ یک هلی کوپتر چه قیمتی 

دارد که دراکولا بی دلیل از آن استفاده می کند؟
برای جذب سرمایۀ بیش تر زمان تولید را افزایش می دهند، تیم 
تولید را راهیِ هرجایی جز تهران می کنند، و صدها کاری که 
به عقل جن خطور نمی کند ـ آن هم در دورانِ به واقع مقاومت 
اقتصادی. در دورانی که گرســنه گی گفتمان یک طبقه است 
چطور این حجم »پولِ سریال شده« ساخته می شود! جالب است 
که سازنده گان مدام دم از مردم می زنند. در چندماه گذشته چند 
تن از منتقدان دربارۀ فساد اقتصادی که حول برخی از تولیدات 
اخیر می گردد گفته و نوشته اند امّا هرچه می گردم پاسخی از 
سوی سازندگان نمی یابم به  این عنوان که به قول خودشان ردِ 
»شــایعات« کنند و به جایش مدام می گویند »مردم، مردم«؛ 
واژه ای دل فریب بــرای عده ای نقــاب دار؛ نقش مایۀ اصلی 
حرف های قورباغه-سازان که کیفیتِ نامطلوب کارهاشان را 
پشت توده ها پنهان می کنند. و سال هاست این منّت چون آوار 
روی سرمان خراب شده است. جالب این جاست که تقریباً تمام 
این »مردمی«سازان مشغول ساخت هستند و آن چه در عمل 
حاصل شده، به واقع خجالت آور است. یعنی بعید است خودِ این 
سازندگان توان تماشای آثارشان را داشته باشند. این که کار بدَ 
و ضعیف بسازند موضوع بحث نیست بلکه چیزی که اهمیت 
دارد، ساخت تعدادی قابل توجه سریال و تاک -شوی نه چندان 

ارزان قیمت، در این دوران است.
از پسِ این لاکچری -بازی ها، با هر چند-شــنبه و هر سری 
برنامه و هر »دورریزیِ پول«، یک نفر اســت که جان خواهد 
داد. مســابقۀ کیفیت نیست، رقابت ســرِ لوکیشن شیک تر و 
بزرگ تر اســت. هرکه برفش بیش، بامــش بیش تر! به نظر 
می رسد دارد سرمان کلاه می رود. آثار را می بینیم و بی آن که 
حواسمان به ساز و کار تولید باشد، از شیک-بوده گی ها لذت 
می بریم حال آن که آن لاکچری های مجازی-باز با سرمایۀ 
بســیار زیاد هلی کوپتر اجاره می کنند. باید زد زیر میز. ما این 
بازی را قبول نداریم. ما اصلًا شما را قبول نداریم. ما این سینما 
را، این سریال سازی را قبول نداریم. این بازی به قیمت جان 
آدم ها تمام شده و می شود. دراکولا صرفاً یک سریال نیست، 
»دراکولا« یک جریانِ شــبه فرهنگ اســت که در راستای 
ضد-فرهنگ- بوده گی، تولید می شود. هم رفیق نارفیقی است 
و البته از مجری اش چیزی جز این هم بعید نیســت. به نظر 
می رسد چیزی دیگر از »سینما« و »تلویزیون« نمانده است. 
امّا قاعده بازی می گوید: »مردم، چرخه، صنعت«! چرخه ای که 
هیچ کجای آن »مخاطب« مسئله نیست. یک پسماند فرهنگی 
اســت امّا منتش روی سرِ ماست که مدام می گویند »مردم«. 
به راستی ســرمایه گذاران بر چه اساس هزینه های سرسام آور 
ایــن آثار کم مخاطب را تأمین می کننــد؟ کدام معیار در یک 
صنعتِ سلامت حاضر به تولید دراکولا یا مردم معمولی است؟ 
هزینه های این پســماندها از کجا می آید؟ چرا دســت مزدها 
مشخص نیست؟ و با این اوضاع چطور ما هنوز اجازۀ ساخت 

دراکولاها را صادر می کنیم؟
اجازه دهید قواعد بازی شان را نپذیرم؛ بازیِ »سینما-داشتن« 
و »تلویزیون-داشتن« را. سینما و تلویزیون ایران؟ این روزها 
دیگر اثری از یک »سینما« یا یک »تلویزیونِ« داخلی نمانده. 
این قواعد به نفع ســازنده گان است که می گوید ما همه چیز 
داریم و حالا گاهی هم یکی از این »چیز«ها ممکن است از 
کیفیت خوبی برخوردار نباشد ولی کلیت را نباید زیر سؤال برد! 
من با این »کُل« مشکل دارم. »کل« نمی بینم اصلًا. آن چه 
مانده و خواهد ماند، تک-فیلم های قابل توجه و در یک سریالِ 
چند فصلی، احتمالًا چند قسمتِ قابل تحمل است. درخشان-

بودن چند فیلم در یک دهه و با تولید سالانۀ بیش از صد اثر 
که به معنای »سینما-داشتن« نیست. و چندین و چند قسمت 
سریال که در بهترین حالت و به زورِ تدوین یک فیلم دوساعته 
است، نامش سریال سازی نیست . سینمای متکی به فرد که به 
مرور همان فردیت را زیر چرخ دنده های ناهنجاری اقتصادی 
خرد می کند، ســینمایی که یک دهه چشم انتظار »فرهادی« 
است که هر از چند سال یک فیلم بسازد، سینما نیست. آن ها 
کــه قواعد این بازیِ »ما برتریــم« و »ما همه چیز داریم« را 
ساخته اند درست مثل ناخدای کشتیِ به گِل نشسته، در حال 
غرق شــدن سلام نظامی می دهند امّا به مرور دیگر نه اثری 
از سینمایشــان اســت و نه رد پایی از خودشان. تا بیخ توی 
فساد گیر کرده اند و فکر می کنند از این منجلاب آسوده بیرون 
می آیند و هر روز تیشــه ای به ریشه سینمای نمانده می زنند 
به قصــد مال اندوزی بیش تر. باید زیر میز زد و این بازی را و 
قواعد دروغینش را نپذیرفت. این انکار نیست چون چیزی برای 
انکار نیست ـ درست دیدن است و تمایل در »بهره نبردن«. 
از تولید تا تبلیغات و تا نقد همه تحت ســیطرۀ سرمایه تولید 
فســاد می کند. امروز هم که خبری از سینما نیست )که باور 
کنید هســت و در همین یک ســالِ کرونا تعداد باورنکردنی 
فیلم ساخته شده( پلتفرم های نمایش خانگی روی آورده اند به 
سریال سازی و بی استعدادهای نام آشنا دارند مدام »می سازند« 

و بهتر است بگویم با ساختنشان »تخریب« می کنند.

گزارش

وزیر ارتباطات اعلام کرد:

آگاه سازی مخاطب، جایگزین مسدودسازی فضای مجازی
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت که 
به جای راهکار مسدودسازی و درگیر شدن با 
فضای مجازی، راهکار آگاه سازی مخاطب را 

مدنظر قرار دادیم.
به گزارش ایســنا، محمدجواد آذری جهرمی 
در مراســم امضــای تفاهم نامــه همکاری 
پویش ملی ارتقاء آگاهی حقوقی جامعه بین 
سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی و 
معاونت اجتماعی و پیشــگیری از وقوع جرم 
قوه قضاییــه، گفت: حدود یک ســال قبل 
گزارشــی از قوه قضاییه دریافت کردیم که 
مبنای آن بررســی بیش از هزاران پرونده با 
موضوعات متعدد کلاهبرداری در دادسرای 
جرایم رایانه ای بود که مشــکلاتی را برای 
مردم ایجاد کرده بود. در گزارشی که برای ما 
ارســال شد، قوه قضاییه درخواست کرده بود 
راه حل هایی برای پیشگیری از این مشکلات 
نظر گرفته شــود تا بتوان از وقوع جرایم در 
فضــای مجازی و به تبع آن ثبت شــکایت 

پیشگیری کنیم.
وی با بیان اینکه رویکرد قوه قضاییه بســیار 
مناسب و مطلوب بود، گفت: از زمان دریافت 
گزارش، کارگروهی مامور شدند تا به صورت 
خاص روی این مساله کار کنند. پژوهشگاه 
ارتباطات و فناوری اطلاعات حدود شش ماه 
روی این مساله مطالعه انجام داد تا بسترهای 
فسادخیز و ایجاد مساله برای مردم که باعث 
تشکیل پرونده قضایی می شود، بررسی کند. 

بخشی از این مســائل به دلیل سیستم های 
فنی و تعاملاتی است که با عرصه بین المللی 
وجــود دارد، مثل تبلیغات فریبنــده  و اخبار 
دروغی که پایه و اساسی ندارد و باید جلوی 

آنها را گرفت.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات ادامه داد: 
با توجه به وجود دســتورات اجرایی از سوی 
رژیم آمریکا که همکاری شرکت های فناوری 
اطلاعات با دولت ایران را محدود کرده،این 
امکانات فنی و تجهیزات حوزه فناوری، خیلی 
در دسترس ما نبود،  اما راه کارهایی برای این 
مســاله ایجاد شــد. یکی از زیرساخت های 
اساسی، تبلیغات بود. اینکه برای آژانس های 
تبلیغاتی، به جــای پلتفرم هایی که قوانین و 
مقررات ایران را رعایت نمی کنند، بســتری 
را فراهم کنیم که تبلیغاتشــان را به صورت 
حداکثری روی پلتفرم های داخلی قرار دهند.

آذری جهرمی خاطرنشــان کــرد:  بنابراین 
ترویــج تبلیغات هوشــمند و ایجاد امکانات 
برای آژانس های تبلیغــات داخلی ایران که 
بتوانند از بســتر فضای مجازی استفاده کنند 
و ذائقه کاربر ایرانی را به ســمت خودشــان 
ببرند و تسهیل کســب وکار صورت بگیرد، 
از موضوعاتــی بود که پیگیری شــده و به 
نتیجه رسید. امروز با امضای این تفاهم نامه 
دولت امکانات خوبی را در اختیار آژانس های 
تبلیغاتی قرار داده که از وزارت ارشــاد مجوز 
دارند و در فضای مجازی کسب وکار می کنند 

تــا بتوانند از ظرفیت هــای هوش مصنوعی 
بــرای پیدا کردن دقیق مخاطب خودشــان 
و کم اثر کــردن تبلیغاتی که فریبنده و دروغ 

هستند، استفاده کنند.

افزایش آگاهی رســانی عمومی در 
فضای مجازی

وی در ادامــه بــا بیــان اینکــه یکــی از 
مســوولیت های مهــم مــا ایــن بــود که 
آگاهی رســانی عمومی را در فضای مجازی 
افزایش دهیم، گفت: فضای مجازی فضایی 
اســت که مخاطبیــن در برابــر انبوهی از 
اطلاعــات قرار دارند و ما بایــد آنها را برای 

تشخیص بین سره و ناسره اطلاعات و اخبار 
آگاه کنیم. در همین موضوع کرونا دیدیم که 
هر روز اخباری بدون ســند منتشــر می شد. 
برای اینکه مرجع خبری وجود داشــته باشد 
و مردم آگاهی داشــته باشند و هر شنیده ای 
را مورد توجه قرار ندهند، بستر مناسبی ایجاد 
شد.وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با بیان 
اینکه به جای راهکار مسدودسازی و درگیر 
شــدن با فضای مجازی، راهکار آگاه سازی 
مخاطــب را مدنظــر قرار دادیــم، افزود: ما 
مجموعه این موضوعات را به دستگاه قضایی 
منعکس کردیم و دستگاه قضایی هم خیلی 
ســریع اهتمام به خرج داد و با تیم اجرایی ما 

وارد مذاکره شــدند. نتیجه این همکاری، به 
تدوین تفاهم بین سازمان تنظیم مقررات به 
عنوان نماینده دولت و معاونت پیشگیری از 
وقوع جرم به نمایندگی از قوه قضاییه منجر 

شد.
آذری جهرمی خاطرنشــان کــرد:  مجریان 
مهم این تفاهم نامه هم اپراتورها هســتند و 
اگر نیاز باشــد سایر فعالان حوزه فناوری نیز 
وارد عرصه خواهند شــد. نتیجه امضای این 
تفاهم نامــه این خواهد بــود که با همکاری 
مشــترک بین دســتگاه قضایــی، دولت و 
توســعه دهندگان عرصه ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، بســترهایی که باعث ترویج جرم 
به ویژه کلاهبــرداری از مردم می شــود با 
ابزارهایی مشــابه افزایش آگاهی کاربران در 
جامعه، ســاماندهی خواهند شــد و در آینده 

می توان تاثیر این تفاهم نامه را شاهد بود.
وی ادامــه داد: البتــه در بخشــی از ایــن 
تفاهم نامه، به دانش افزایی قضات و آموزش 
قضات و حتی آموزش اپراتورها در مســائل 
حقوقی هم اشــاره شده و پارامترها سنجیده 
می شود. میزان ثبت جرم در دستگاه قضایی 
مشخص است و انتظار می رود همانطور که 
در سند توسعه شبکه ملی اطلاعات آمده که 
سالانه ۳۰ درصد جرایم کاهش پیدا کند، با 
این تفاهم نامه، بخشی از ثبت جرم در کشور 
کم شود و مردم در فضایی با اطمینان بیشتر 

از فضای مجازی استفاده کنند.

لیونل مسی آزاد شد!
با پایان یافتن قرارداد مسی با بارسلونا، تیم هایی چون پاریسن ژرمن، یوونتوس، اینتر، منچستر سیتی و ... به عنوان گزینه های پیش 

روی مسی برای فصل بعد مطرح شدند. سایت گل با انتشار کارتونی به این موضوع پرداخت.

کاریکاتور خبر

یادداشت

پخش کننده »دینامیت«:

  ای کاش این شیرینی
 به کام ما تلخ نشود

پخش کننده فیلم »دینامیت« با بیان اینکه برای اکران فیلم 
در شــرایط فعلی کروتا نمی توان کســی را مقصر دانست، 
گفت: امیدواریم مــوج خوبی که در اســتقبال از فیلم در 

سینماها شاهد بودیم همجنان ادامه داشته باشد.
ســعید خانی بیــان کرد: ما اکــران فیلــم »دینامیت« را 
روز پنجشــنبه فقط با دو ســانس شــروع کردیم و با کل 
سانس های روز جمعه در 5۰ درصد ظرفیت سالن ها، بیش 
از ۳8۰ میلیون تومان بلیت فروختیم و شلوغ ترین روزهای 

سینما را در دوران کرونا شاهد بودیم.
او با اشاره به قرمز شدن شرایط تهران به لحاظ شیوع کرونا 
گفت:  ســینما هنوز یک مکان امن است چون جایی است 
که برخلاف رستوران و کافه مردم نمی توانند بدون ماسک 
حضور داشته باشــند، روبروی هم نمی شینند و بین تمام 

سانس ها، سالن ها ضدعفونی می شوند..
وی ادامه داد: حضور دیروز مردم در ســالن های سینما این 
پیام را داشت که تماشاگران از فیلم خوب استقبال می کنند 
و آیین سینما رفتن ادامه خواهد داشت و نباید بابت فعالیت 
پلتفرم ها نگرانی داشت. امیدوارم با تعطیلی مواجه نشویم تا 

شیرینی این استقبال به کام ما تلخ نشود.
خانی در پاسخ به اینکه آیا فکر نمی کند بهتر بود با توجه به 
افزایش آمار مبتلایان به کرونا در روزهای اخیر اصلا اکران 
آغاز نمی شــد و آیا سازمان سینمایی باید این پیش بینی را 
انجام می داد؟ گفت:  نمی توان کسی را در این مورد مقصر 
دانست چون همه ما تحت فشار بودیم و هستیم و با علم به 
احتمال قرمز شدن شرایط، بخاطر »سینما« تصمیم به اکران 
»دینامیت« گرفتیم. در این دو روز بیش از همه سینمادارها و 
کارمندان سینما خوشحال بودند و به همین دلیل امیدواریم 
حتی اگر طبق قانون مجبور به تعطیلی باشیم پس از پایان 

شرایط قرمز دوباره مخاطبان را در سینما ببینیم.

کرونا باردیگر رویای سینما 
را آشفته کرد!

تنها یــک روز پس از آغاز اکــران فیلم جدید در 
ســینماها و امید به اســتقبال مجدد از سالن های 
سینمایی، با اعلام وضعیت قرمز در پایتخت از فردا 
شنبه، ســینماها بار دیگر در آستانه تعطیلی کامل 

قرار گرفتند!
محمدرضا فرجــی مدیرکل نظــارت بر عرضه و 
نمایش فیلم سازمان سینمایی در گفتگو با خبرنگار 
مهر درباره وضعیت فعالیت ســینماها از فردا شنبه 
۱۲ تیرماه و در شــرایط قرمز کرونایی شهر تهران 
توضیح داد: وضعیت فعالیت ســینماهای سراســر 
کشــور بنا بر وضعیت کرونایی هر استان مشخص 
خواهد شــد. آنچه قطعی است، این است که ما در 
این زمینه به طور کامل تابع تصمیمات ســتاد ملی 

کرونا خواهیم بود.
وی افزود: ستاد کرونای هر استان، درباره هر یک 
از مشــاغل مانند سینما هر تصمیمی بگیرند، همه 
ما از ســینماداران تا پخش کنندگان و صاحبان آثار 

به آن پایند خواهیم بود.
فرجــی تاکید کرد: در پی جابه جایی گروه ســینما 
در گروه بندی مشــاغل کرونایی هم اعلام شــده 
بود که در شــرایط قرمز تنها مشاغل خاص امکان 
ادامــه فعالیت دارند و در این نوبت هم بســته به 
تصمیمات ستاد کرونا، درباره سینماهای شهرهای 

قرمز تصمیم گیری می شود.
وی توضیح داد: وزارت ارشاد و سازمان سینمایی و 
به تبع آن سینماهای سراسر کشور تابع تصمیمات 
اعلام شده از سوی ستاد کرونای هر استان هستند 
و نیــازی به ابلاغ مجدد از ســوی ما برای تعیین 
تکلیف سینماها نیست. نگاه همه باید به مصوبات 

ستاد کرونا در هر استان باشد.
ایــن مدیر ســینمایی دربــاره اســتقبال از فیلم 
»دینامیــت« و تاثیر تعطیلی مجدد ســینماها بر 
روند مثبت احیای ســالن های سینمایی هم گفت: 
متاسفانه انتظار نداشتیم مجدد وضعیت شهرها به 
حالت قرمز برگردد. نه فقط برای ســینما که برای 
سلامت همه مردم دوست داشتیم دیگر شاهد موج 
پنجم کرونا نباشــیم، اما امروز و در این شــرایط 
کمــاکان اولویــت اصلی برای ما ســلامت مردم 
اســت. تهیه کننده و پخش کننــده این فیلم هم با 
اطــلاع از احتمال وقوع وضعیــت قرمز حاضر به 
اکران فیلم خود شــده بودند و امیدواریم با رعایت 
عمومی پروتکل هــا و روند بهتر واکسیناســیون 
شــرایط زودتر به حالت ایمن بازگردد. در هر حال 
تاکید ما این اســت که ســینما مکانی امن برای 
تفریح خانواده هاســت و همواره کلیه پروتکل های 

بهداشتی در آن رعایت می شود.
فرجــی در پایــان تاکید کرد: در صــورت صدور 
دســتور تعطیلی سینماها از سوی ستاد کرونا، هیچ 
ســینماداری مجاز نیست به صورت خودخواسته به 
فعالیت ادامه دهد و حتماً در صورت مشــاهده خود 

ما با آن برخورد خواهیم کرد.

واکسیناسیونهنرمندانباواکسنایرانی،شایعاتوابهامات

الهامپاوهنژاد:خودمانداوطلبشدیموریالیهمپولنگرفتیم

مرمتگرانآثارفرهنگیوهنری
صاحبخانهصنفیشدند

الهام پاوه نژاد، بازیگر شناخته شده تئاتر، سینما و تلویزیون که اگر وضعیت قرمز کرونا 
اجازه دهد، قرار است »لاموزیکا« را روی صحنه ببرد می گوید برخلاف همه ادعاهای 
کذب، برای تزریق واکسن ایرانی کرونا با خودش و گروه نمایشش نه قراردادی بسته 

و نه حتی با آن ها تماسی گرفته شده بود و خودش پیگیر رخ دادن آن بوده است.
الهام پاوه نژاد این روزها مشغول تمرین نمایش »لاموزیکا« به نویسندگی مارگریت 
دوراس با ترجمه هوشنگ حسامی به دراماتورژی و طراحی خود و بازی خودش در 
کنار احسان کرمی است. نمایشی که اگر وضعیت قرمز کرونا اجازه دهد قرار است در 
کافه گالری باروک روی صحنه برود و دومین تجربه کارگردانی تئاتر پاوه نژاد پس از 

»کافه پولشری« را رقم بزند.
آن چه در ادامه می خوانید حاصل گفت وگویی است با او در یکی از جلسات تمرینش 
که در آن به شکل مشخص به رابطه سلبریتی ها و اطلاع رسانی در خصوص رعایت 
شیوه نامه های بهداشتی و ترویج هشتگ در خانه بمانیم و جنجال های پیرامون تزریق 

واکسن ایرانی کرونا توسط او و اعضای گروهش پرداخته ایم.
آذر ۱۳۹۹ بود که دکتر مصطفی جلالی فخر که افزون برآن که متخصص بیماری های 
داخلی است، نویسنده و منتقد ســینما هم هست در گفت وگو با خبرآنلاین از شما 
این گونه یاد کرد: »ما از بین هنرمندان، افراد زیادی را داریم مانند خانم الهام پاوه نژاد 
که در فضای مجازی مطرح هســتند و از روز اول شیوع کرونا، در کنار کادر درمان، 
شروع به اطلاع رسانی کرده و نقش مثبت داشته اند.« گفت وگویی که به بهانه نامه 
جنجالی بهروز افخمی به وزیر بهداشت انجام شد. گمان می کنید بعد از گذشت بیش 
از شش ماه از آن روزها و تحت فشار اقتصادی که عمل به شعارهایی چون -درخانه 
بمانیم را عملا نامیســر کرده است، همچنان می توان به کمک چهره شناخته شده 

بودن، در کنار کادر درمان ایستاد، اطلاع رسانی کرد و نقش مثبت داشت؟
واقعیت این اســت که ما در شــروع این اتفاق می توانستیم نقشی مثبت در زمینه 
اطلاع رســانی و جاانداختن لزوم عمل به دســتورات کادر درمان داشته باشیم اما از 
نقطه ای به بعد، همان طور که اشــاره کردید تحت فشار اقتصادی و بی جواب ماندن 
این سوال که چه کسی پاسخگوی یک ماه، سه ماه، شش ماه یا یک سال کار نکردن 
منِ نوعی است، طبیعتا ناچار شدیم مجددا کارمان را آغاز کنیم. من معتقدم آن چه ما 
می گوییم از نقطه ای به بعد، دیگر نه تبلیغِ عمل به درخواســت هایی چون #درخانه 
بمانیم که ضد تبلیغ آن است. چون با تاکید مکرر ما بر آن، کسانی هستند که گمان 
کنند هنرمندان ســر گنج نشسته اند، در خانه اند و کار نمی کنند، حال شان هم خیلی 

خوب است و دستورالعمل صادر می کنند که دیگران هم کار نکنند و در خانه بمانند. 
در صورتی که ابدا این گونه نیست.

کافی اســت به یاد بیاوریم اهالی فرهنگ وهنر، چند نفر از عزیزان شان را در همین 
دوران کــه روی صحنه و جلوی دوربین در حال کار بودند، از دســت دادند؟ پرویز 
پورحســینی، کریم اکبری مبارکه، اکبر عالمی و... ما هنرمندان بسیاری را از دست 
دادیم و هنرمندان بسیاری به این بیماری دچار شدند که خوشبختانه سلامتی شان 
را به دست آوردند. این ها اگر نتیجه لزوم کار کردن و فراهم نبودن شرایط #درخانه 
بمانیم نیست، پس نتیجه چیست؟ این در حالی است که چه من و چه دیگر دوستان 
هنرمندم بارها و بارها شنیده ایم که خب! یک مدت کار نکنید! نسازید! تئاتر و سریال و 
فیلم سینمایی نسازید! و... واقعا این باور وجود ندارد که در میان خانواده فرهنگ وهنر، 
نهایتا به تعداد انگشــتان دو دست سوپراستار مولتی میلیاردر که در تصور عامه مردم 
هست، وجود دارد و باقی همه عادی اند، همه اجاره خانه دارند، هزینه رفت وآمد دارند، 
خرج خوردوخوراک دارند و باید علی رغم تصاعد روزبه روز قیمت ها، زندگی شــان را 

بچرخانند.
در چنین شــرایطی مگر می توان همچنان در خانه ماند، درخانه ماندن را تبلیغ کرد، 
کار نکرد و از دیگران خواست کار نکنند؟! قطعا نمی شود و به همین علت است که 

می گویم تاکید بر درخانه ماندن از نقطه ای به بعد تبدیل به ضد تبلیغ می شود.
یکــی دیگر از اتفاقاتی که حول وحوش نام شــما رخ داد واکســن ایرانی زدن تان 
بــه همراه اعضای گــروه نمایش »لاموزیکا« بود. به نظرتــان چرا به جای تقدیر 
بابت داوطلب شــدن برای تزریق واکسن ایرانی، از ســوی عده ای با واکنش هایی 

عجیب وغریب مواجه شدید؟
بخش عظیمی از این اتفاق به علت اشــتباه فاحش و حتی غیرقابل بخشش آقای 
شاهین صمدپور در استوری اینستاگرام شان رخ داد. هنگامی که ایشان مدعی شدند 
وزارت بهداشــت و مسئولین تولید واکسن »کووایران برکت« به جای اعتمادسازی 
عمومی، با ســلبریتی ها قرارداد بسته اند تا آن ها واکسن بزنند و ترس مردم این طور 
بریزد، ادعایی که به هیچ عنوان صحت نداشــت. با من به هیچ عنوان نه قراردادی 
بسته و نه حتی تماسی گرفته شده بود و این در حالی بود که چنین اتفاقی در تمام 
دنیا رخ می داد و به عنوان مثال در آمریکا به ســلبریتی ها پول می دادند تا متقاضی 
تزریق واکسن فایزر شــوند. ما اگر این کار را در ایران می کردیم هم، کار اشتباهی 

نکرده بودیم اما نکردیم و متهم شدیم!

شایعه ساختند که واکسن زدن ما، نمایش بوده است و فقط پول گرفته ایم تا تبلیغ کنیم 
و کسی از خود نپرسید منِ نوعی، شخص من، همکارانم و دیگر دوستانم که واکسن 
ایرانی زدند، قرار نیســت بتوانیم شب، سرمان را با آرامش بر زمین بگذاریم؟! ما چه 
میزان باید بی وجدان باشیم که چنین کاری کنیم؟! چه میزان پول باید به ما بدهند که 
ما را بخرند؟! و ما باید چه میزان از انسانیت تهی شده باشیم که راضی به چنین کاری 
شویم؟! بعد از اعتراضات ما بود که آقای صمدپور که ادعای کذبش موجب به وجود 
آمدن این تصور نادرست شد، مجددا در اینستاگرامش عذرخواهی کرد و نوشت بعد از 
تماس دوستانش با او که از چهره ها و هنرمندان شناخته شده و قابل اعتماد متقاضی 

تزریق واکسن ایرانی بوده اند، متوجه شده که اشتباه کرده است.
اشاره کردید که با شما تماسی برای تزریق واکسن ایرانی گرفته نشده بود، چه طور 

داوطلب شدید؟
من از آقای شهرام گیل آبادی، مدیرعامل خانه تئاتر درخواست کردم پیگیر این ماجرا 
باشیم و همان طور که تعدادی از اهالی تلویزیون، سینما و شبکه نمایش خانگی که 
مشغول کار در پروژه های تصویری هستند از امکان تزریق واکسن برخوردار شده اند، 
ما نیز دســت کم برای آن تعداد از اهالی تئاتر که اکنون روی صحنه اند و به همین 
واسطه امکان استفاده از ماسک و رعایت فاصله ایمن اجتماعی با یکدیگر را ندارند، 

درخواست واکسن کنیم تا به عنوان شاغلانِ گروه پرخطر در الویت قرار بگیرند.
ایــن امکان به وجود نیامد تا این که یک روز دیدم، ســیدعلی صالحی، واکســن 
»کوویران برکت« تزریق کرده است. با او تماس گرفتم و گفتم من هم می خواهم با 
گروهم واکسن بزنم که او هم لطف کرد و پیگیری کرد. تعداد واکسن هم محدود بود 
و در ابتدا به من گفتند فقط خودت می توانی واکسن بزنی که نپذیرفتم و گفتم این 
اتفاق باید برای اعضای گروهم هم بیفتد و همه مان باید با یکدیگر بزنیم و این طور 

شد که قبل از شروع اجرای مان، دوز دوم را هم خواهیم زد.
چیزی در این مورد شــنیده اید که ظاهرا اهالی دنیای تصویــر، عوامل پروژه های 
سینمایی، تلویزیونی و شبکه نمایش خانگی قبل از شروع به کار در هر سریال یا فیلم 

سینمایی، از امکان تزریق واکسن برخوردارند؟
بله، به عنوان مثال از دوست و همکار خوبم، لاله اسکندری شنیدم که بعد از ابتلایی 
سخت به کرونا، بالاخره توانسته است واکسن بزند و طبق آن چه شنیده ام واکسن به 
تعداد بسیار کم و کم تر از انگشتان یک دست و صرفا به بازیگران که جلوی دوربین 

هستند و نه عوامل پشت صحنه، تزریق می شود.

انجمن صنفی سراســری مرمتگران آثار فرهنگی و هنری پس از ۱۲ســال پیگیری و برنامه ریزی تشکیل و 
نخستین مجمع عمومی آن امروز به صورت مجازی برگزار شد.

به گزارش ایســنا به نقل از روابط عمومی پژوهشگاه میراث فرهنگی و گردشگری، فتح الله نیازی ـ مرمتگر و 
نماینده هیأت مؤسس انجمن صنفی مرمتگران آثار فرهنگی و هنری ـ در این باره گفت: با وجود پیشینه بیش 
از 5۰ سال حفاظت و مرمت در ایران و حضور بیش از ۶۰۰۰ مرمتگر در کشور، متأسفانه هم اکنون تعداد اندکی 
از این افراد در بخش دولتی مشــغول به کار هستند و مابقی به صورت مرمتگر شخصی و پیمانکاری فعالیت 
می کنند.او اضافه کرد: از سویی، نبود ساز و کاری تعریف شده برای تخصص مرمت اشیاء و آرایه های معماری 
به عنوان یک شغل و حرفه شناخته شده و مستقل باعث فعالیت برخی افراد غیرمتخصص در این حوزه و بیکار 

ماندن و فراموش شدن متخصصان این رشته شده است.
کارشناس پژوهشکده حفاظت و مرمت آثار فرهنگی ـ تاریخی ادامه داد: به منظور ساماندهی و دفاع از حقوق 
صنفی مرمتگران، بعد از ۱۲ سال پیگیری و برنامه ریزی سرانجام مرمتگران آثار تاریخی- فرهنگی صاحب خانه 
صنفی شدند.نماینده هیأت موسس انجمن صنفی مرمتگران آثار فرهنگی و هنری گفت: بر اساس فصل ششم 
قانون کار و ایجاد انجمن های صنفی با کمک وزارت کار و همراهی معاونت میراث فرهنگی پیشکسوتان مرمت 
آثار تاریخی و فرهنگی از این به بعد جدا از هویت هنری، از هویت صنفی و سندیکایی نیز بهره مند خواهند شد.

او با بیان این که این انجمن  صنفی قرار است پیگیر مطالبات کاری، معیشتی و صنفی مرمتگران آثار تاریخی 
ـ  فرهنگی و آرایه های معماری در سراســر کشور باشد، افزود: امیدواریم این گام تاریخی با کمک و همراهی 
نهادهای مختلف از جمله وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی، مسیر خود را درست و اصولی پیش 
ببرد.او اظهار کرد: این انجمن امروز به صورت مجازی اولین مجمع عمومی خود را به منظور تصویب اساسنامه 
انجمن صنفی و انتخاب اعضای هیأت مدیره و بازرس برگزار کرد و از این تاریخ به بعد این مجمع به طور رسمی 

با نام »انجمن صنفی سراسری مرمتگران آثار فرهنگی و هنری« کار خود را شروع  می کند.


